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Europese bti 
or 29 maart 

bespreking, blz. 1216 
de heren 0. Van 

Broed, verslaggever, H. Van Wam-
beke, Minister-P. Deprez, 

bespreking, 

Voorstel van decreet van de heer P. Brey-
ne c.s. houdende aanpassing van de rege- 
ling voor de toe 	van subsidievoor- 
schotten voor de 	en volwassenen- 

(1986-1987)-Nrs. 

besPg-ekinil'iseer Bomans, 
slaggever, mevrouw 	Mees, de 
ren L. Dieridoti 7. Breyne, Minister  
P. Dewael 

Artikelsgewijze bespreidag, 61z. 1222 
- 

Interpellaties (1Ft.v.0. art; 61) 
Interpellatie van de beer W. Desaeyere  
tot de heer 	Voorzitter van de 
Vlaamse 
nister van 	 Werkérelner- 
held, tot de beer P.1,0nel, 	n- 
schapsminister van Colloar, en tot de heer 
T. Kelchtermans, Gemeensehapiminist• er  
van Onderwijs en Vorming, over het ge- 
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Inhoud
Nr. 27 Donderdag 2 april 1987

Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1205

Onderzoek naar de taalgroep
Verdaging, blz. 1205

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1205

Verslag
Indiening, blz. 1205

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 1205

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1205

Sprekers : de heer J. Van Elewyck,
Minister J. Pede, de heren H. Schiltz,
J. De Seranno

Dringende vragen (R.v.O. art. 66.5)
Dringende vraag van de heer H. Schiltz
tot de heer P. Deprez, Gemeenschapsmi-
nister  van Externe Betrekkingen, over het
belemmeren van de verspreiding van de
brochure ,,Vlaanderen”  in het buitenland,
blz. 1206
Dringende vraag van de heer W. Luyten
tot de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister  van Cultuur, over het jubileumfeest
van het ANZ en de houding van de BRT
ter zake, blz. 1207

Motie van orde
Coördinatie werkzaamheden van de Raad
met de Wetgevende Kamers, blz. 1208

Spreker : de heer H. Schiltz

Vragen (R.v.O. art. 66)
Vraag van de heer N. De Batselier tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en Werkgelegenrleid, over
de moeilijkheden in het textiel- en metaal-
bedrijf Manta te Waasmunster, blz. 1208
Vraag van de heer W. Cortois tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
mogelijke verdwijning van het voedings-
bedrijf Delacre te Vilvoorde, blz. 1209
Vraag van de heer H. Schiltz tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
betrokkenheid van de Vlaamse Gemeen-
schap bij de onderhandelingen over de
waterverdragen met Nederland, blz. 1210
Vraag van de heer L. Dhoore tot de heer
P. Akkermans, Gemeenschapsminister
van Huisvesting, over de leningen tegen
verminderde intrest aan mijnwerkers,
blz. 1210
Vraag van de heer J. Gabriels tot de heer
P. Akkermans, Gemeenschapsminister
van Huisvesting, over de renteverminde-
ring voor leningen aan mijnwerkers, blz.
1210
Vraag van de heer G. Moens tot de heer

J. Lenssens, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu, over de
voorwaarden tot subsidiërin  van de sa-
menwerkingsinitiatieven op e eerste lijn,cf
blz. 1211
Vraag van de heer W. Van Durme tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
waterverontreiniging te Eeklo en het op-
treden van OVAM ter zake, blz. 1212
Vraag van de heer L. Dhoore tot de heer
T. Kelchtermans. Gemeenschapsminister
van Onderwijs en Vorming, over de nood
aan een pedagogisch-didactisch centrum
voor onderwijs aan migrantenkinderen.
blz. 1212
Vraag van de heer J. Bosmans tot de heer
P. Deprez. Gemeenschapsminister van
Externe Betrekkin
den van door het k!

en, over het versprei-
abinet van de Minister

uitgegeven voorlichtingsbrochures via be-
paalde partijsecretariaten, blz. 1214
Vraag van de heer E. Baldewijns tot de
heer P. Deprez, Gemeenschapsminister
van Externe Betrekkingen, over de over-
stromingen in Zuid-Limburg, blz. 1214
Vraag van de heer A. Vangronsveld tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur, over de stiefmoederlijke
behandeling van de carnavalfolklore in
het Vlaamse cultuurbeleid, blz. 1215
Vraag van de heer F. Vandenbroucke tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur, over de uitbouw van het
domein De Halve Maan te Diest en de
subsidiëring ervan, blz. 1216

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Internationale Overeenkomst
tot oprichting van een Euro
opgemaakt te Brussel #maart  1982

se Stichting,

- 78 (1985~1986)-Nrs. “p en 2
Algemene bcspre ’

Sprekers : &%’ t>2’“v,  den
Broeck,  ver’& H.‘Van Wam-
beke,  Ministerr&. de heer L.
Dierickx

Artikelsgewijze  B, blz. 1219

vorming
- 169 (cBMXV)-Nn.  1 tot 3
Algemene bU@‘CkÚ&  b82.  1219

S
P

rekers : de b888  F. m, ver-
s a ever, v N. ti, & he-
r$r’!....F P. Bw, -ter   .   

bruik van de software-talen in Vlaande-
ren, blz. 1225
Interpellatie van de heer J. Leclercq tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Economie en Werkgelegen-
heid, over de overname van de NV De
Clerck door de Nederlandse onderneming
Thomassen en Drijver-Verblifa, blz. 1225
Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
de ernstige bedreigingen van de volksge-
zondheid door de toenemende cadmium-
vervuiling, inzonderheid in de streek van
Balen en Neerpelt, blz. 1225
Interpellatie van mevrouw M. Van Puym-
broeck tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
scha sminister van Volksgezondheid en
Lee milieu, over het probleem van hetP
snuiven van vluchtige produkten door jon-
geren, blz. 1226

Sprekers : mevrouw M. Van Puym-
broeck, de heer W. Luyten, Minister
J. Lenssens

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1230

Sprekers : de heer H. Schiltz, me-
vrouw M. Vogels

Nr. 28 Donderdag 2 april 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1231

Onderzoek naar de taalgroep, blz. 1231

Motie van orde
Persoonlijk feit, blz. 1231

Spreker : de heer C. Annemans

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
de uitreiking van een nieuwe exploitatie-
vergunning aan Phillips Petroleum te Tes-
senderlo
Interpellatie van de heer W. Desaeyere
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschaps-
minister van Volksgezondheid en Leefmi-. .
lieu, over de uitreiking van een nieuwe
exploitatievergunning voor Phillips Petro-
leum, blz. 1232

Sprekers : de heren E. Gryp, J. Ver-
heyden, Minister J. Lenssens

Indiening van moties, blz. 1236
Interpellatie van de heer R. Swinnen tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over het medisch schooltoezicht blz. 1236

Sprekers : de heer R. Swinnen, Minis-
ter J. Lenssens

Interpellatie van de heer G. Cardoen tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,



( 

Denderwater 
1242 
	

Regeling 
1286 

over de zuivering van de Marke en de
Zenne met het oog o de drinkwatervoor-
ziening voor Zuid- upest-Brabant, het Pa-
jottenland en de regio Geraardsbergen,
blz. 1239

Sprekers : de heer C. Cardoen, Minis-
ter J. Lenssens

Interpellatie van de heer J. Caudron tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de gebrekkige manier waarop het
y,y2denvater zal gezuiverd worden, blz.

Sprekers : de heren J. Caudron, N.
De Batselier, Minister J. Lenssens

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de internationale Overeenkomst
tot oprichting van een Europese Stichting,
opgemaakt te Brussel o 29 maart 1982
- 78 (1985-1986)-Nrs.  en 2P
Hoofdelijke stemming, blz. 1247

Voorstel van decreet van de heer P. Brey-
ne C.S. houdende aanpassing van de rege-
ling voor de toekenning van subsidievoor-
schotten voor de jeugd- en volwassenen-
vorming
169 (1986-1987)-Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 1248

Interpellaties (R.v.O. artikel 67) (Voort-
zetting)
Interpellatie van de heer L. Hancké tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu
over de stortproblematiek in de Rupel-
streek. blz. 1249

Sprekers : de heren L. Hancké, E. De
Groot, H. Coveliers, Minister J. Lens-
sens

Interpellatie van de heer L. Hancké tot
de heer J . Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de thuisgezondheidszorg, blz. 1254

Sprekers : de heren L. Hancké, E. De
Groot, Minister J. Lenssens

Interpellatie van de heer M. Capoen tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening, over de beslissing
van 25 februari 1987 van de Vlaamse Exe-
cutieve inzake de aanleg van de autoweg
Pecq-Armentières, blz. 1259

Sprekers  : de heren M. Capoen, M.
Olivier, Minister J. Pede

Indiening van moties, blz. 1264
Interpellatie van de heer F. Vandenbrouc-
ke tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en Vor-
ming. over de ontwikkeling van de zoge-
naamde schakelprojecten en de aanwen-
ding van de bijkomende middelen die
door de nationale Regering ter beschik-
king worden gesteld voor de vorming van
laaggeschoolde werklozen, blz. 1265

Sprekers  : de heer F. Vandenbroucke,
Minister T. Kelchtermans

Indiening van moties, blz. 1268
Interpellatie van mevrouw N. Maes tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de evaluatie van de de-
creten uit de culturele sector, blz. 1269

SEf rekers : mevrouw N. Maes, de heer
. Van Rompaey, Minister P. De-

wael, de heer A. Denys
Interpellatie van de heer W. Claes tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de Opera voor Vlaan-
deren, blz. 1275

Sprekers : de heren W. Claes, H. Van
Rompaey, 0. Van Ooteghem, L. Die-
rickx, Minister P. Dewael

Indiening van moties, blz. 1285

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 29 Woensdag 29 april 1988
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1287

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1287

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1287

Verslagen
Indiening, blz. 1287

Jaarverslag
Indiening, blz. 1287

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1287

Resolutie van het Europees Parlement,
blz. 1288

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 1288

Mededelingen van de Voorzitter
Wijziging in een verwijzing naar Commis-
sie, blz. 1288
Werkgroep Brussel, blz. 1288

Vraag (R.v.O. art. 66)
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over het aanmoedigen van de
vertaling van belangrijke literaire teksten
uit andere cultuurgebieden in het Neder-
lands, blz. 1288

Reglement van Orde - Aanpassingen
Bespreking, blz. 1289

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
verslaggever, J. Van Elewyck, A. De-
nys, A. De Beul, G. Verhaegen, R.
Peeters, mevrouw M. Vogels

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1312

Spreker : de heer J. Van Elewyck

Nr. 30 Woensda 29 april 1987
Mid agvergaderingtf

Berichten van verhindering, blz. 1313

Reglement van Orde - Aanpassingen
Bespreking (Voortzetting), blz. 1313

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
verslaggever, A. De Beul, J. Van Ele-
wyck

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
de ernstige bedreiging van de volksge-
zondheid door de toenemende cadmium-
vervuiling, inzonderheid in de streek van
Balen en Neerpelt, blz. 1317

Sprekers : de heren E. Gryp, A. Van
Nevel, mevrouw N. Maes, Minister J.
Lenssens

Interpellatie van de heer A. De Beul tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening, over het beleid in-
zake woonuitbreidingsgebieden en stads-
vernieuwing, blz. 1323

Sprekers : de heer A. De Beul, Minis-
ter J. Pede

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Fonds tot Bevordering van het
Industrieel Onderzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-  Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 1327

Spreker : de heer J. Dupré

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1328

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Fonds tot Bevordering van het
Industrieel Onderzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-Nrs.  1 en 2
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
1328

Sprekers : de heren N. De Batselier,
0. Van Ooteghem, J. Laverge, Minis-
ter G. Geens, de heren L. Tobback,
J. Van Elewyck, H. Schiltz

Artikelsgewijze bepreking, blz. 1334

Interpellaties (R.v.O. art. 67) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer W. Desaeyere
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, de heer P. Dewael, Gemeenschaps-
minister van Cultuur, en de heer T. Kelch-
termans,  Gemeenschapsminister van On-
derwijs en Vorming, over het gebruik van
software-talen in Vlaanderen, blz. 1335

Sprekers : de heer W. Desaeyere, Mi-
nister T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer L. Dhoore tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, over mogelijke maatregelen ter be-
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Regeling 
1348 

13 

E 

GrYp 

Regeling 
1376 

ting) 

strijding van de vrouwenwerkloosheid in
Limburg, blz. 1339

Sprekers : de heer L. Dhoore, me-
vrouw M. Van Puymbroeck, de heer
W. Desaeyere, Minister G. Geens

p&w¶ van de werkzaamheden, blz.

Nr. 31 Donderdag 30 april 1987

Berichten van verhindering, blz. 1349

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer H. Schiltz tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en WerkgelegenEeid, over
recente verklaringen van leden van de na-
tionale Regering en de uitvoering van de
akkoorden Regering-Executieven
Interpellatie van de heer J. Van Elewyck
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Economie en Werkgelegen-
heid, over de uitvoering van het akkoord
Regering-Executieven, blz. 1349

Sprekers : de heren H. Schiltz, L.
Dhoore, J. Van Elewyck, Minister G.
Geens

Motie van Orde
Persoonlijk feit, blz. 1363

Spreker : de heer W. Desaeyere

Interpellaties (R.v.O. art. 67) (Voortzet-
Qz)
Interpellatie van de heer H. Schiltz tot de

heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en Werkgelegenrleid, over
recente verklaringen van leden van de na-
tionale Regering en de uitvoering van de
akkoorden Regering-Executieven
Interpellatie van de heer J. Van Elewyck
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, over de uitvoering van het akkoord
Regering-Executieven
Indiening van moties, blz. 1364

Reglement van Orde - Aanpassingen
Aangehouden stemmingen, blz. 1364

S
I-f

rekers : de heren J. Van Elewyck,
. Schiltz, mevrouw M. Vogels

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Fonds tot Bevordering van het
Industrieel Onderzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-Nrs.  1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 1367

Moties tot besluit van de inte
de heer E. Gtyp tot de heer . Lenssens,7

ellatie van

Gemeenschapsminister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu, over de uitreiking van
een nieuwe exploitatievergunning aan
Phillips Petroleum te Tessenderlo
Hoofdelijke stemming, blz. 1367

Spreker : de heer W. Desaeyere

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer M. Capoen tot de heer J. Pede,
Gemeenschapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden en Ruimtelijke Orde-
ning, over de beslissing van 25 februari
1987 van de Vlaamse Executieve  inzake
de aanleg van de autoweg Pecq-Armentie-
res
Hoofdelijke stemming, blz. 1369

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer F. Vandenbroucke tot de heer
T. Kelchtermans, Gemeenschapsminister
van Onderwijs en Vorming, over de ont-
wikkeling van de zogenaamde schakelpro-
jecten en de aanwending van de bijkomen-
de middelen die door de nationale Rege-
ring ter beschikking worden gesteld voor
de vorming van laaggeschoolde werklozen
Hoofdelijke stemming, blz. 1370

Spreker : mevrouw N. Maes

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer W. Claes tot de heer P. Dewael,
Gemeenschapsminister van Cultuur, over
de Opera voor Vlaanderen
Hoofdelijke stemming, blz. 1371

Spreker : mevrouw L. Detiège

Interpellaties (R.v.O. art. 72) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer H. Coveliers tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, over de weigering van de Vlaamse
Executieve om de heer Duijssens als kan-
didaat-burgemeester van Voeren voor te
dragen, blz. 1372

Sprekers : de heer H. Coveliers, Mi-
nister G. Geens

Indiening van moties, blz. 1376

van de werkzaamheden, blz.
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30e vergadering Woensdag 29 april 1987
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer F. Groot-
jans

- De notukn  van de jongste vergade-
ring worderl ter tafel gelegd.

- De vergtrdering wordt geopend om
14 mi-.

De Voorzitter : Dames
vergadering is geopend.

en heren, de

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

hl.
nen

Vande nhove ; gezondheidsrede-

G .  Cardocn,  J .  C h a b e r t ,  C .  D e
Clercq, A. Geens, 0. Meyntjens, C.
Smitt, A. Steverlynck, H. Van Wam-
beke ; buitenslands.

M. Buyse. P. De Weirdt, J. Leclercq,
0. Lefeber. W. Seeuws, L. Van den
Bossche. L. Van den Brande, F. Van
Steenkiste ; ambtsverplichtingen.

.

REGLEMENT VAN ORDE -
AANPASSINGEN

Bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van de bespreking van
de aanpassingen in het Reglement
van Orde voorgesteld door de Com-
missie voor de Algemene Zaken, het
Reglement cn de Verzoekschriften.

l’laamsc  Raad
Handclingcn  Nr. 30
3 april lW7

De heer  Suykerbuyk heef t  he t
woord.

De heer H. Suykerbuyk (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, colle-
ga’s, tijdens de onderbreking is het
probleem dat vóór het beëindigen
van de morgenzitting door collega
Van Elewyck werd aangesneden, be-
sproken. De oplossing bestaat erin
dat punt 3 zou moeten worden weg-
gelaten. Ik deel u mede dat ook de
diensten dit probleem hebben onder-
zocht. Het is misschien goed om met
kennis van zaken te oordelen dat ge-
bleken is dat het punt 3, waarvan
oorspronkelijk was voorzien alleen
de tweede alinea weg te laten, nu
volledig zou worden weggelaten, en
u tevens in te lichten over de wijze
waarom dat punt 3 er destijds is geko-
men. Dit is een punt dat reeds in het
Reglement van Orde van de Cultuur-
raad voorkwam en het werd toen
overgenomen uit één van de regle-
mentaire bepalingen van het Regle-
ment van de Kamer. Het werd door
de Kamer op 14 december 1922 zon-
der commentaar in het Reglement
opgenomen. Men moet evenwel we-
ten dat dit steunt op de wetgeving
van 20 juli 1921 die een nieuw artikel
9bis in de wet van 29 oktober 1846
betreffende de inrichting van het Re-
kenhof invoegde. Dit artikel 9bis
werd opgeheven door artikel 79 van
de wet van 28 juni 1963 op de Rijks-
comptabiliteit. De wettelijke basis is
dus weggevallen. Dit wil niet zeggen
dat men geen reglement kan opstel-
len, maar in ieder geval is de ratio
legis, waarop men meende destijds
in het Reglement van de Kamer, na-
dien van de Cultuurraad en nu van
de Vlaamse Raad een dergelijke ali-

Berichten van verhindering
Aanpassingen Reglement van Orde

nea in te voegen, weggevallen door-
dat - zoals reeds gezegd - het arti-
kel 9bis van de wet op het Rekenhof
is opgeheven door voormelde wet
van 28 juni 1963.

Ik meen dus dat alle redenen aanwe-
zig zijn om het punt 3 in zijn totaliteit
weg te laten. Tegelijkertijd betekent
dit dat het probleem, zijdelings aan-
gesneden door de heer Renaat Pee-
ters, in verband met de mineurrol
van de leden van de Commissies,
enigszins wordt opgelost in die zin
dat de leden van de Commissies,
enigszins wordt opgelost in die zin
dat de leden van de Commissies te
allen tijde de kans krijgen om amen-
dementen in te dienen. Ik weet wel
dat de kritiek van collega Peeters ver-
der reikte, maar ik meen toch de link
te mogen maken met zijn uiteenzet-
ting. Tot daar, mijnheer de Voorzit-
ter, ons voorstel om punt 3 van arti-
kel 62 volledig weg te laten. Als het
nodig is dit bij wijze van amendemen-
ten te doen, dan heb ik daarvoor een
tekst.

De Voorzitter : Zijn er nog opmer-
kingen bij artikel 62 ?

De heer H. Suykerbuyk : Mijnheer
de Voorzitter, ik heb de heer Denys
sedert vanmiddag niet meer kunnen
contacteren zodat ik geen formele
toezegging in zijn plaats kan doen. Ik
denk wel dat hij akkoord gaat.

De Voorzitter : Wij zullen later met
de heer Denys hieromtrent contact
nemen.

Artikel 65

A. In punt 1, 2” lid worden de woor-
den ,,door ten hoogste drie leden”
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Voorzitter

vervangen door de woorden ,,slechts
door een enkel lid”.

B. Punt 3 wordt vervangen door wat
volgt :

,,,3.  Het antwoord van het betrokken
lid van de Executieve moet binnen
twintig werkdagen in drievoud aan
de voorzitter worden bezorgd.

Bedoelde antwoordtermijn gaat in de
eerste werkdag na de week tijdens
welke de vraag is overgezonden.”

C. Punt 4 wordt vervangen door wat
volgt :

,,4. Vraag en antwoord worden opge-
nomen in het Bulletin van Vragen en
antwoorden, hierna te noemen het
Bulletin, dat, behoudens tijdens de
recesperiodes, ten minste om de
veertien dagen verschijnt .”

D. Punt 6 wordt weggelaten.”

Geen opmerkingen ?

- Aangenomen.

Artikel 66

A. In punt 2 op de eerste regel wordt
het woord ,,tien” vervangen door het
woord ,,twintig”.

B. In punt 3 op de eerste regel wor-
den na het woord ,,uiterlijk” de woor-
den ,,om 16 uur” ingevoegd.

C. In punt 4 op de tweede en derde
regel worden de woorden ,,in overleg
met het Bureau” weggelaten.

D. Punt 5 wordt weggelaten.

E. In punt 7 op de eerste regel wordt
na het cijfer ,,7.” de letter ,,a)” inge-
voegd.

F. In punt 7 op de tweede regel wor-
den vóór het woord ,,vooraan” de
woorden ,,gegroepeerd per lid van de
Executieve en volgens de orde van
voorrang van de leden van de Execu-
tieve” ingevoegd.

G. Aan punt 7 wordt een nieuwe lit-
tera b) toegevoegd luidend als volgt :

,,b) Vragen over hetzelfde onderwerp
worden samengevoegd en in afwij-
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king van de in littera a) bepaalde
volgorde samen met de eerst inge-
diende vraag behandeld.”

H. Aan punt 7 wordt een nieuwe lit-
tera c) toevoegd luidend als volgt :

,,c) Behoudens bij toepassing van de
bepalingen van artikel 67, punt 9, 1”
lid wordt een vraag over hetzelfde
onderwerp als dat van een overeen-
komstig artikel 67, punt 3 ingediende
interpellatie bij de betrokken inter-
pellatie gevoegd en er in afwijking
van littera a) samen mee behandeld.

In bedoeld geval geniet de vraagstel-
ler de hoedanigheid van spreker zoals
bepaald in artikel 67, punt 7, littera’s
b) tot d).

Indien de betrokken interpellatie
wordt ingetrokken, wordt de erbij ge-
voegde vraag naar gelang van het ge-
val overeenkomstig littera’s a) en b)
en punten 7 en 8 of littera b) en pun-
ten 7 en 8 behandeld.”

Op dit artikel is er een amendement,
voorgesteld door de heren Suyker-
buyk, Van Elewyck, Denys en De
Beul, dat luidt als volgt : ,,In littera
F van de voorgestelde tekst op de
derde regel de woorden ,,de orde van
voorrang” vervangen door de woor-
den ,,een beurtelings per vergader-
week afwisselende volgorde”.

Op dit artikel is er ook een amende-
ment, voorgesteld door de heer De
Beul dat luidt als volgt : ,,In littera F
van de voorgestelde tekst op de der-
de regel de woorden ,,volgens de or-
de van voorrang” vervangen door de
woorden ,,volgens de wekelijks alter-
nerende orde van voorrang”.

De heer De Beul heeft het woord.

De heer A. De Beul : Mijnheer de
Voorzitter, aangezien dit amende-
ment dezelfde draagwijdte heeft als
het vorige, wens ik het niet aan te
houden, evenmin als bij de artikelen
66bis en 67.

De Voorzitter : De heer Suykerbuyk
heeft het woord.

De heer H. Suykerbuyk : De strek-
king van de amendementen bij arti-
kel 66, 66bis en 67 is dezelfde. De
bedoeling van het amendement is,

Aanpassingen Reglement van Orde

zoals in het Bureau reeds werd be-
sproken, bij het stellen van vragen
een beurtrol  te organiseren ten aan-
zien van de leden van de Executieve,
zodat niet de normale hiërarchie
wordt gevolgd en bepaalde leden niet
steeds als laatste aan bod komen.

De Voorzitter : Zijn er geen opmer-
kingen meer bij artikel 66 ?

- Dan is artikel 66 aangenomen.

In Titel V, Hoofdstuk 1 worden een
nieuwe afdeling IV en een nieuw ar-
tikel 66bis ingevoegd luidend als
volgt :

,,AFDELING IV

Actuele vragen

Artikel 66bis

1. Leden van de Raad die een lid van
de Executieve tijdens het wekelijks
vragenuur in openbare vergadering
dringend een mondelinge vraag van
actuele aard wensen te stellen, geven
de voorzitter van de Raad uiterlijk
de in punt 5, littera a) bepaalde dag
om 11 uur schriftelijk kennis van het
onderwerp ervan.

2. Per vergadering mogen slechts
twee leden per erkende fractie en één
lid per niet-erkende fractie een vraag
stellen.

3. De in punt 1 bedoelde kennisge-
ving mag slechts door een enkel lid
van de Raad zijn ondertekend.

4. Bij ontvankelijkheid geeft de voor-
zitter het betrokken lid van de Exe-
cutieve onverwijld kennis van het on-
derwerp van de vraag.

5.a) De vragen worden in chronologi-
sche volgorde van indiening gegroe-
peerd per lid van de Executieve en
volgens de orde van voorrang van de
leden van de Executieve vooraan op
de agenda van de laatste middagver-
gadering  van de week geplaatst.

b) vragen over hetzelfde onderwerp
worden samengevoegd en in afwij-
king van de in littera a) bepaalde
volgorde samen met de eerst inge-
diende vraag behandeld.

c) Behoudens bij toepassing van de
bepalingen van artikel 67, punt 9, 1’
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Voorzitter Geen opmerkingen ?

- Aangenomen.lid wordt een vraag over hetzelfde
onderwerp als dat van een overeen-
komstig artikel 67, punt 3 ingediende
interpellatie bij de betrokken inter-
pellatie gevoegd en er in afwijking
van littera a) samen mee behandeld.

In bedoeld geval geniet de vraagstel-
ler cie hoedanigheid van spreker zoals
bepaald in artikel 67, punt 7, littera’s
b) tot d).

Indien  de betrokken interpellatie
wordt ingetrokken, wordt de erbij ge-
voegde vraag naar gelang van het ge-
val overeenkomstig littera’s a) en b)
en punten 6 tot 9 of littera b) en
punten 6 tot 9 behandeld.

6. Noch de vraagsteller noch het be-
trok ken lid van de Executieve mag
gebruik maken van enige tekst.

7.a) Het stellen en het beantwoorden
van de vraag mag niet langer duren
dan 5 minuten.

b) Na het antwoord van het betrok-
ken lid van de Executieve mag de
vraagsteller nog een aanvullende
vraag stellen. Het stellen en het
beantwoorden van de aanvullende
vraag mag niet langer duren dan 2
minuten, waarna de voorzitter het in-
cident gesloten verklaart.

8. Elke vraag wordt afgehandeld tij-
dens de vergadering waarin zij wordt
uiteengezet.

9. Het recht om als steller van een
vraag het woord te voeren, is per-
soonlij k. Indien de vraagsteller afwe-
zig is. wordt de vraag als ingetrokken
beschouwd. In geen geval mag een
vraag in onveranderde omstandighe-
den opnieuw worden gesteld in de
loop van dezelfde zitting.”

Op dit artikel is er een amendement,
voorgesteld door de heren Suyker-
buyk. Van Elewyck, Denys en De
Beul. dat luidt als volgt :

,,In punt 5, littera a) van de voorge-
stelde tekst op de derde regel de
woorden ,,de orde van voorrang” ver-
vangen door de woorden ,,een beur-
telings per vergaderweek afwisselen-
de volgorde”.

Artikel 67

A. In punt 3 op de tweede regel wor-
den na het woord ,,uiterlijk” de woor-
den ,,om 16 uur” ingevoegd.

B. In punt 5, littera b) worden op de
vierde regel de woorden ,,in overleg
met het Bureau” weggelaten.

C. In punt 6 op de eerste regel wor-
den de woorden ,,De interpellaties
worden” vervangen door de woorden
,,Behoudens andersluidende beslis-
sing van het uitgebreid Bureau wor-
den de interpellaties”.

D. In punt 6 op de tweede regel wor-
den na het woord ,,indiening” de
woorden ,,gegroepeerd per lid van de
Executieve en volgens de orde van
voorrang van de leden van de Execu-
tieve” ingevoegd.

E. Aan punt 7, littera a) in fine wordt
toegevoegd wat volgt :

,, ,behoudens andersluidende beslis-
sing van het uitgebreid Bureau”.

F. In punt 7, littera b) worden op de
tweede regel na het woord ,,elk”de
woorden ,,,behoudens andersluiden-
de beslissing van het uitgebreid Bu-
reau,” ingevoegd.

G. In punt 7, littera c) worden op de
derde regel na het woord ,,elk” de
woorden ,, ,behoudens andersluiden-
de beslissing van het uitgebreid Bu-
reau” ingevoegd.

H. In punt 7, littera c) worden op de
vierde en vijfde regel het woord ,,we-
derwoord” vervangen door de woor-
den ,,aanvullend antwoord” en op de
voorlaatste regel worden na het
woord ,,Executieve” de woorden ,,en
een wederwoord van de interpellant”
ingevoegd.

1. Aan punt 7 wordt een nieuwe litte-
ra d) toegevoegd luidend als volgt :

,,d) in voorkomend geval geniet de
steller van een overeenkomstig arti-
kel 66, punt 7, littera c) en artikel
66bis,  punt 5, littera c) bij een inter-
pellatie gevoegde vraag voorrang op
de in littera’s b) en c) bedoelde vijf
sprekers.”

J. Punt 8 littera a) wordt vervangen
door wat volgt :

,,a) Interpellaties over hetzelfde on-
derwerp worden samengevoegd om
een enkel debat te vormen en in af-
wijking van de in punt 6 bepaalde
volgorde samen met de eerst inge-
diende interpellatie behandeld.”

K. In punt 8, littera b) worden op de
eerste regel na het woord ,,interpel-
lant” en op de derde regel na het
woord ,,elk” de woorden ,,,behou-
dens andersluidende beslissing van
het uitgebreid Bureau,” ingevoegd.

L. In punt 9, le lid op de eerste, twee-
de en derde regel worden de woor-
den ,,Interpellaties die vóór de be-
handeling van een verklaring van de
Executieve of de begroting nog niet
zijn behandeld, worden” vervangen
door de woorden ,,Een interpellatie
die vóór de behandeling van een ver-
klaring van de Executieve of de be-
groting nog niet is behandeld, wordt
in afwijking van punt 6”.

M. In punt 9, 2” lid worden op de
eerste en tweede regel de woorden
,,in punt 7, littera’s b) en c) en punt
8, littera b) omschreven regels” ver-
vangen door de woorden ,,bepalingen
van punt 7, littera’s b) tot d) en punt
8, littera b)“.

N. In punt 9, 2” lid worden op de
laatste regel na het woord ,,interpel-
lant” de woorden ,,,behoudens an-
dersluidende beslissing van het uitge-
breid Bureau”, ingevoegd.

Op dit artikel is er een amendement,
voorgesteld door de heren Suyker-
buyk, Van Elewyck, Denys en De
Beul, dat luidt als volgt : ,,In littera
D van de voorgestelde tekst op de
derde regel de woorden ,,de orde van
voorrang” vervangen door de woor-
den ,,een beurtelings per vergader-
week afwisselende volgorde”.

Geen opmerkingen ?

- Aangenomen.

Artikel 68

A. Punt 1, le lid wordt vervangen
door wat volgt :

,,l. De commissie voor samenwer-
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Voorzitter de commissievergadering alleen bij-
wonen wanneer zij openbaar is, zon-
der er het woord te voeren en zonder
stemgerechtigd te zijn.

6. De Raad beraadslaagt in een enke-
le bespreking zonder stemming over
de in het verslag opgenomen conclu-
sie van de commissie. ”

De bespreking is gesloten.

king heeft tot doel de samenwerking
tussen de Vlaamse, de Franse en de
Duitstalige Gemeenschap te bevor-
deren en bestaat uit vijftien vaste en
evenveel plaatsvervangende leden.”

De aangehouden stemmingen en de
hoofdelijke stemming over de geza-
menlijke aanpassingen in het Regle-
ment van Orde zullen morgen om 15
uur worden gehouden.

B. In punt 2 worden op de derde
regel vóór het woord ,,overeenkom-
stig” de woorden ,,en van de Raad
van de Duitstalige Gemeenschap” in-
gevoegd.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer
de Voorzitter, gewoon een procedu-
revraagje. Is het inderdaad zo, dat
de aanpassing van het Reglement in
uw geest een geheel vormt ? Ik heb
dit zo niet begrepen. Tot nog toe heb
ik inderdaad begrepen dat elke wijzi-
ging van een artikel een afzonderlijke
stemming betrof en wij ons in feite
morgen slechts uit te spreken hebben
over het artikel 14...

- Aangenomen.

Artikel 69

A. In punt 4, le lid wordt op de laat-
ste regel het woord ,,eenzelfde” ver-
vangen door het woord ,,hetzelfde”.

B. In punt 4,2” lid wordt op de eerste
en tweede regel de woorden ,,in over-
leg met het Bureau” weggelaten.”

- Aangenomen.

In Titel VI worden een nieuw Hoofd-
stuk Ibis en een nieuw artikel 68bis
ingevoegd luidend als volgt :

,,HOOFDSTUK 1 Bis De Voorzitter : Waarop u een amen-
dement heeft ingediend ?- Aangenomen.

Onderzoek
De heer J. Van Elewyck : . . . en dat
de andere artikels zijn aangenomen.

Artikel 70Artikel 68bis
A. In punt4 worden op de vierde en
vijfde regel de woorden ,,In overleg
met het Bureau beslist de voorzitter”
vervangen door de woorden ,,De
voorzitter beslist”.

1. Ieder lid van de Raad heeft het
recht bij de voorzitter een met rede-
nen omklede en door ten minste een
derde van de leden ondertekende
motie in te dienen die met het oog
op de uitoefening van het recht van
onderzoek en in afwijking van artikel
15, punt 1 tot oprichting van een
commissie van onderzoek besluit en
werkingsduur en opdracht ervan be-
paalt, onverminderd de bevoegdheid
van het uitgebreid Bureau om de sa-
menstelling en de benaming ervan
voor te stellen, inzonderheid met
inachtneming van de vertegenwoor-
diging van iedere erkende fractie.

De Voorzitter : Ja, zo is het.

De heer J. Van Elewyck : Het is niet
zo dat over het geheel nog zal moeten
worden gestemd ? Elk artikel afzon-
derlijk is toch een afzonderlijke wijzi-
ging.

B. In punt 5 worden op de tweede
en derde regel de woorden ,,in over-
leg met het Bureau” weggelaten.

De Voorzitter : Eigenlijk vormt het
een geheel.- Aangenomen.

De heer J. Van Elewyck : Ik zie niet
de samenhang tussen artikel 14 en
artikel 66.

Artikel 71

Op de eerste regel wordt na het
woord ,,het” het woord ,,uitgebreid”
ingevoegd. De Voorzitter : U stelt voor morgen

gewoon te stemmen over uw amen-
dement ?2. De commissie wordt voorgezeten

door de voorzitter van de Raad, die
in onderhavig geval niet stemgerech-
tigd is en alleen door een ondervoor-
zitter van de Raad kan worden ver-
vangen.

- Aangenomen.

De heer J. Van Elewyck : Over mijn
amendement en artikel 14.Artikel 75

A. In punt 2 wordt op de laatste regel
na het woord ,,het” het woord ,,uitge-
breid” ingevoegd.

De Voorzitter : Dit betekent dat van-
daag alle andere artikelen reeds zijn
aangenomen, maar de stemmingen
zijn pas aangekondigd voor morgen.
Maar als de Raad daarmee akkoord
gaat !..

3. Tenzij de Raad anders beslist,
wordt de bevoegdheid van de com-
missie tijdens de sluiting van een zit-
tingsjaar geschorst.

B. Een nieuw punt 3bis wordt inge-
voegd luidend als volgt :

,,,3bis.  Om in behandeling te kunnen
worden genomen, moet een voorstel
tot wijziging van het reglement ten
minste drie dagen voordien aan de
leden van de Raad worden rondge-
deeld, tenzij tot spoedbehandeling
wordt besloten.”

De heer J. Van Elewyck : U zegt dit,
mijnheer de Voorzitter. Elk artikel
van het Reglement vormt een afzon-
derlijke eenheid. Het gaat inderdaad
niet om een ontwerp of een voorstel
van decreet of resolutie. Er is dus
geen samenhang tussen artikel 14 en
de andere artikelen.

4. Tenzij de commissie bij volstrekte
meerderheid anders beslist, is de
commissievergadering openbaar
wanneer getuigen of deskundigen
worden gehoord.

5. Leden van de Raad die geen deel
uitmaken van de commissie, mogen - Aangenomen.
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De Voorzitter : Toch wel, er zijn ar-
tikels die op elkaar inspelen.

De heer J. Van Elewyck : Maar niet
artikel 14.

De Voorzitter : Ik stel voor ons mor-
gen eerst uit te spreken over uw
amendcrnent  en dan over het geheel.
Ik neem aan dat de stemming over
het gehcel  geen grote problemen zal
opleveren.

De heer J. Van Elewyck : Dan zou-
den er wcl problemen kunnen rijzen !

De Voorzitter : Dat zullen wij dan
zien.

INTERPELLATIES (R.v.O. artikel
67)

Interpellatie van de heer E. Gryp tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschaps-
minister van Volksgezondheid en
Leefmilieu, over de ernstige bedrei-
ging van de volksgezondheid door de
toenemende cadmiumvervuiling,
inzonderheid in de streek van Balen
en Neerpelt

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Gryp tot de
heer Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmi-
lieu. o\‘cr de ernstige bedreiging van
de volksgezondheid door de toene-
mende cadmiumvervuiling, inzonder-
heid in dc streek van Balen en Neer-
pelt.

De heer Gryp heeft het woord.

De heer E. Gryp (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister. geachte collega’s, een van
de ergste bedreigingen voor de volks-
gezondheid is ongetwijfeld het opsta-
pelen in de voedselketen van het
zware en hoogst giftige cadmium. Dit
metaal staat dan ook vooraan op de
zwarte lijst van de giftige stoffen.

Beha1L.e een aantal vrij zeldzaam
voorkomende arbeidsongevallen,
ivaarbii acute vergiftiging optreedt -
met s8rns  binnen enkele uren de
dood tot gevolg - stelt de medische

Vlaamx  h a d
Handelingen  Nr. 30
29 ilpril  I(H7

wereld een sterke toename vast van
de chronische aandoeningen, gaande
van gevoeligheid voor infecties over
longaandoeningen naar nierdysfunc-
ties en als meest typisch voor cad-
miumvergiftiging de proteïnurie.

Het toenemend afscheiden van pro-
teïnen en calcium via de nieren, leidt
bij proteïnuriepatiënten tot zeer pijn-
lijke beenderontkalking en -verwe-
king en kan slechts lichtelijk bestre-
den worden door het toedienen van
calcium en vitamine D. Sinds 1984
worden de smeltbaden voor cad-
miumplaten bij het bedrijf Vieille
Montagne afgedekt met een laag na-
tium-hydroxide, waardoor veel min-
der gassen en stofdeeltjes cadmium
worden ingeademd. Het risico voor
het oplopen van de ,,cadmiumnier”
is hierdoor, voor de arbeiders al-
thans, sterk teruggelopen. De kwaal
is echter niet beperkt gebleven bin-
nen de muren van de cadmiumprodu-
cerende industrie zelf. Binnen een
gebied van 300 km2 rond verschillen-
de cadmiumuitstotende bedrijven,
duiken meer en meer gevallen op van
long- en nierziekten die enkel te wij-
ten zijn aan een tijdens het leven ge-
leidelijk opgestapelde hoeveelheid
cadmium. Maar ook elders, zonder
direct duidelijk verband met een fa-
briek, stijgt het aantal ziektever-
schijnselen. Waar de omwonenden
rond de fabrieken van Balen, Over-
pelt, Budel en Engis, duidelijk aan-
getast worden door de hogere lokale
cadmiumbelasting, is het dus zo dat
de inname van dit giftige metaal ook
gebeurt via wegen die zowat binnen
onze welvaartmaatschappij voorko-
men. Enkel al de voeding van de
mens, te beginnen met de moeder-
melk, blijkt met 95 procent de be-
langrijkste weg zijn langswaar cad-
mium wordt opgenomen. Eigenlijk is
dus niemand meer veilig.

Wie zich misschien de vraag zou stel-
len hoe het komt dat er dan zo weinig
gevallen van proteïnurie in de kennis-
senkring bekend zijn, moet daarbij
wel het volgende bedenken : primo,
de totale hoeveelheid geabsorbeerd
cadmium is slechts exact vast te stel-
len door autopsie. Secundo, de men-
sen gaan niet meteen naar de dokter
om hun gehalte proteïnen te laten
meten, werkelijke klachten treden

Toenemende cadmiumvervuiling

slechst op na 10 à 30 jaar ,,overdosis”
en deze valt moeilijk individueel vast
te stellen. De huisdokter is dus niet
altijd zeker van de oorzaak. Mensen
die wekelijks meer dan 500 micro-
gram opnemen, leven op zijn minst
tien jaar zonder merkbare klachten,
of wijten die klachten aan andere
oorzaken. Wat zijn nu die oorzaken ?

Primo, cadmium komt als onzuiver-
heid voor in het fosforzuur, dat wordt
gebruikt bij de produktie van de
meeste fosfaatmeststoffen. Langs die
weg gebeurt de sterkste aanrijking
door cadmium, vooral omdat cad-
mium zich opstapelt in granen en
groenten, het basisvoedsel van de
mens. Via deze weg wordt cadmium
ook doorgegeven aan de mens via
veevoeder, en komt zo in vlees en
zuivel terecht. In Nederland, waar
het ministerie van volkshuisvesting,
ruimtelijke ordening en milieubeheer
een vrij ernstig onderzoek liet instel-
len, stelde men vast, dat fosfaat-
kunstmeststof voor de helft bijdraagt
tot de cadmiumverrijking van de bo-
dem en van het voedselpakket. De
rest komt voor ongeveer gelijke de-
len uit drijfmest en uit neerzetting
vanuit lucht. Fosfaatmeststof komt
echter op de eerste plaats in aanmer-
king voor wettelijke normering en
controle, want het is via deze weg
dat steeds nieuw cadmium aan het
systeem wordt toegevoegd. Secundo,
c a d m i u m  n e e m t  i n  d e  voedsel-
kringloop ook toe door de toevoe-
ging van fosfaten aan veevoeder. In
mindere mate, door zuiverder fosfor-
zuur te gebruiken maar het blijft een
factor, die enkel wordt in stand ge-
houden omdat er geen normen voor
bestaan. Zoals ook reeds vermeld,
komt het cadmium vervolgens via
zuivel en via het vlees rechtstreeks
op onze tafels terecht. Langs drijf-
mest en compost uit de veehouderij
komt het dan weer op tarwe- en maïs-
velden terecht, vandaar weer terug
naar de vleesindustrie, kippen-met-
of-zonder-eieren inbegrepen. Een
duivelse cyclus, dus, maar die vooral
in stand wordt gehouden door het feit
dat cadmium gemakkelijk in planten
wordt opgenomen, zonder dat de
plant zelf eronder lijdt. Ook bacte-
riën en regenwormen, onverbrekelijk
met een landbouwbodem verbonden,
gaan niet zo snel dood van cadmium
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als de hogere diersoorten. De miserie
begint vanaf het moment dat hogere
diersoorten, met aan de top de mens,
het goedje via plantaardig voedsel
vooral, binnenkrijgen en er 20 jaar
voor nodig is om er slechts de helft
van terug kwijt te spelen. Tot zover
de verbondenheid van de voedselpro-
duktie met het probleem.

Cadmium komt niet enkel en alleen
bij de mens terecht via de voedsel-
produktie en haar verbondenheid
met de kunstmestindustrie, hoewel
deze laatste weg wel voor meer dan
50 procent verantwoordelijk is voor
de cadmiuminname. Een groot deel
van het cadmium, dat in het milieu
wordt verspreid bestaat uit gas- en
stofdeeltjes die in de lucht terechtko-
men en zo verspreid worden over
dermate grote oppervlakten, dat zelfs
in ons zwaar geïndustrialiseerd land,
op het platteland niet meer dan 0,005
microgram per km3 lucht aan cad-
mium wordt gevonden. Misschien is
het nu het moment om een overzicht
te geven van welke cadmiumbronnen
in de wereld voorkomen en voor hoe-
veel zij het milieu belasten : 30 pro-
cent in de vorm van gassen, stofdeel-
tjes en vliegasse, door de verbranding
van steenkool, bruinkool, enzovoort
voor energie en verwarming. Behan-
deling van de rookgassen en de vlieg-
asse kan hier tot 95 procent verbete-
ring in brengen. Zeven procent afval,
afkomstig van galvanisatieprocessen
en van geleidelijke verwering van ge-
galvaniseerde produkten. Hiervan
komt veel terecht in het rioolwater
en zo in het oppervlaktewater en de
zee. Vooral via schelpdieren dan ook
weer in de voedselketen, ook via
rioolslib dat naar de landbouw gaat.
In deze 7 procent zitten ook de kleur-
stoffen en de stabilisatoren op basis
van cadmium. 16 procent komt uit
de staalindustrie, als gas- en stofdeel-
tjes uit cokesovens, uit ijzererts zelf,
bij het smelten van ,,oud ijzer” dat
met cadmium werd beschermd. 17
procent komt van de zink-cadmium-
industrie, via gas- en stofdeeltjes uit
smeltbaden, roostprocédés, maar
vooral via het opwaaien van erts,
roostmateriaal en residus tijdens
openluchtopslag en -transport. Hier-
van zijn vooral de mensen in de

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 30
29 april 1987

zwaar gepollueerde streek van Balen-
Neerpelt het slachtoffer. 15 procent
komt van de fosforzuurindustrie en
is dus, zoals reeds gezegd, door zijn
nauwe verbondenheid met voedsel,
voor meer dan 50 procent verant-
woordelijk voor de verspreide vergif-
tiging door cadmium. Een deel volgt
rechtstreeks de weg naar de voedsel-
produktie, maar er gaat ook een
groot deel tijdens de fabricage van
fosforzuur naar de beruchte gips
waardoor een enorme lokale cad-
miumvergiftiging ontstaat van opper-
vlaktewater, bij voorbeeld Laak en
Schelde, die zowel riviervis doodt als
oneetbaar maakt, maar die er ook
voor zorgt dat Scheldegarnaal, paling
van Doel en mosselen, 8 tot 23 maal
meer cadmium bevatten dan vang-
sten uit de Oosterschelde. Nog steeds
worden deze gipslozingen door de
Minister gedoogd. Waarom ? Hier
graag een duidelijk en ondubbelzin-
nig antwoord op. Ongeveer 15 pro-
cent ten slotte komt voort uit allerlei
afval, dat vooral op de bodem, ver-
volgens in het grondwater terecht-
komt, via slibbekkens en bergen fos-
faatgips. Hetzelfde gebeurt via indus-
triële en huishoudelijke afvalstoffen.

Als alternatieven kunnen wij het vol-
gende voorstellen : voor wat de fos-
forzuurindustrie en haar derivaten
betreft kan in afwachting van een
overschakeling op zuivere recyclage-
meststoffen in deze industrietak of-
wel cadmium-arm fosfaaterts ge-
bruikt worden ofwel een ander
procédé met als resultaat zowel cad-
mium-arme eindprodukten als cad-
mium-arm gips. Alternatieven voor
fosfaat-meststoffen bestaan en garan-
deren evenveel tewerkstelling als de
fosfaatindustrie, met name zuivere
slibsoorten en huisvuilcompost, Gua-
no-meststoffen, Thomasslakken en-
zovoort. Voor de toepassingen van
cadmium kan men stellen dat wat in
Denemarken, Zweden en Japan kan,
ook hier mogelijk is. Er zijn alterna-
tieven voor metaalbescherming zoals
aluminium-zink, zink-tin, epoxyhar-
sen enzovoort. Er zijn vandaag ande-
re kunststofstabilisatoren dan cad-
mium. Tewerkstelling is hier nergens
bedreigd. Het beleid kan hieraan
heel wat doen.

De situatie meer specifiek rond de

Toenemende cadmiumvervuiling

metallurgische bedrijven Vieille
Montagne en Métallurgie Hoboken
in de Noorderkempen en rond de in-
dustrie te Hoboken zelf, vraagt een
aparte toelichting.

Sinds het LISEC (Limburgs Studie-
centrum voor Ecologie en Bosbouw)
versterkt door een door de Minister
zelf in het leven geroepen ,,werk-
groep zware metalen”, aandacht ging
besteden aan de extra zware cad-
miumbelasting die de omwonenden
daar moeten incasseren, is er niet zo
heel veel veranderd. We zijn nu vier
jaar verder, nadat de eerste alarme-
rende cijfers rond cadmiumopname
via lokaal gekweekte groenten wer-
den verkondigd. Nog steeds tonen
bodemanalyses aan dat het cadmium-
gehalte ofwel ongewijzigd is gebleven
ofwel aan stijging toe is. Nog altijd
bevatten aardappelen, groenten en
fruit hoeveelheden cadmium, die de
medische wereld voor onwaarschijn-
lijk acht. 27 procent van het putwater
bevat meer cadmium dan wettelijk is
toegelaten. De omwonenden zien
nog altijd dat de hoofdoorzaak van
de emissie van cadmium in hun leef-
milieu, namelijk het opwaaien van
stof vanuit het bedrijf, zijn gang gaat.
De emissie afkomstig uit de cad-
miumsmeltbaden, geschat op zo’n 37
gram per geproduceerde ton cad-
mium, gaat nog steeds via de schouw
naar de omgeving. Vóór 1984 was het
weliswaar erger, want toen wist het
bedrijf nog niet dat de smelt kon af-
gedekt worden met gesmolten na-
triumhydroxide. Gegevens afkomstig
van het Instituut voor Hygiëne en
Epidemiologie toonden ten tijde van
het uitgevoerde MER alvast aan dat
het SCK niet zo heel nauwkeurig was
omgesprongen met cadmiummetin-
gen. Waar volgens het SCK slechts
0,Ol  microgram per m3 lucht werd
vastgesteld vond het IHE dan toch
tot 0,24  microgram, terwijl ook een
identificatiestudie naar de oorsprong
van cadmiumdeeltjes, uitgevoerc’
door Van Borm van het UIA onder
leiding van de professoren Adams en
Van Grieken, tot heel andere conclu-
sies kwamen waar het depositie vac
cadmium betreft .  In plaats var
slechts 5 microgram per dag en pel
m2,  vonden deze onderzoekers tusser
de 50 en de 100 microgram per m2 er
per dag ! De vaststellingen werder
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bovendien  verricht tijdens een lang-
durige sneeuwperiode, waarbij het
uitgesloten  was dat cadmium zou zijn
opgewaaid van de omliggende lande-
rijen en wegen. Waar de fabriek blijft
herhalen dat slechts een dertigtal ki-
logram Per jaar v a n u i t  d e
smeltovens  kan vrijkomen vonden de
UIA-expcrten  op 48,75  km2  zomaar
even 290  kilogram op 1 jaar tijd.

Geëxtrapoleerd naar de verschillen-
de aanrijkingsgebieden, die door het
LISEC werden  bepaald zou aldus op
een gebied van 350 km2 en rekening
gehouden met de cadmiumhoeveel-
heden dic in de bodem voorkomen
per jaar bijna 1000 kg bijkomen.
Vieille Montagne blijft herhalen dat
dit niet afkomstig kan zijn van het
opwaaien  vanuit het fabrieksterrein.
Hier kunnen de omwonenden echter
niet blij\‘cn  bij stilstaan. Uit een en-
quête. uitgevoerd door de afdeling
diëtiek \‘an de REGA-school in Leu-
ven bleek. zoals ik reeds vermeldde,
dat een honderdtal personen wonen-
de binnen  een omtrek Balen, Mol,
Lommel. Neerpelt  en Overpelt, aan
een cadmiumbelasting waren on der-
worpen ctic meer dan driemaal de
norm van de Wereldgezondheidsor-
ganisatie o\‘ertrof.  Deze mensen ge-
bruikten allen aardappelen en groen-
ten uit eigen tuin. Sommigen onder
hen gebruikten nog putwater. Meer
dan 1000 mensen in hetzelfde gebied
bleken putwater te gebruiken dat
meer dan de wettelijke norm voor
drinkwater aan cadmium bevatte. De
voornaamste bron van cadmiumab-
sorptie \\‘;Is. zoals voor iedere wel-
vaartsburger, de dagelijkse portie
brood en aardappelen. Wat de on-
dervraagde personen daar bovenop
nog een bijna dubbele portie cad-
mium bezorgde, waren de zelfge-
kweekte groenten met in volgorde
van grootte : zelfgepote aardappelen,
sla. selder. prei, ajuin en fruit. Het
REGA-schoolverslag besluit als
volgt : Er is een verhoogd risico aan-
wezig : de cadmiumbelasting be-
draagt 1393 microgram per week, dit
is driemaal de WHO-norm (450 à
500). Her is nog niet alarmerend,
maar er moet dringend iets aan de
situatie gedaan  worden.”

Het belcicl staat hier voor een zeer

belangrijke opgave : een kleine
50.000 mensen ofwel opleggen wat
ze wel of niet mogen eten, ofwel zijn
verantwoordelijkheid opnemen en
ingrijpende maatregelen treffen ten
aanzien van de vervuilende industrie
en de getroffen bevolking schadeloos
stellen. (Applaus).

De Voorzitter : De heer Van Nevel
heeft het woord.

De heer A. Van Nevel (up de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, in Oost-Vlaan-
deren schijnen er weinig problemen
te zijn, want mijn streekgenoot en
Oostvlaming, de heer Gryp, interpel-
leert over problemen in Antwerpen
en Limburg.

Mevrouw N. Maes : Kruibeke ligt in
Oost-Vlaanderen en daar hebben ze
nogal wat last met cadmium.

De heer A. Van Nevel : Ja, maar ik
zeg dat hij interpelleert over proble-
men in de streek van Balenl, dat in
de provincie Antwerpen ligt, en
Neerpelt, dat in Limburg ligt.

Mevrouw N. Maes : Hij interpelleert
over cadmium.

De heer A. Van Nevel : Zo is het
niet aangekondigd.

Mijnheer de Minister, naar aanlei-
ding van deze interpellatie wens ik
een vraag te stellen in verband met
het stort van Grimbergen in Brabant.
Enkele maanden geleden heeft u me-
degedeeld dat in Grimbergen een il-
legaal stort was ontdekt, namelijk in
de nabijheid van de zwavelzuurfa-
briek Tessenderlo-Chemie, en dat u
aan OVAM onmiddellijk de op-
dracht had gegeven om een grondig
onderzoek in te stellen. Volgens de
pers zijn de resultaten van dit onder-
zoek nu bekend. Welke zijn de resul-
taten van de grondboringen ? Is er
geen gevaar voor de omgeving en
vooral voor het grondwater ? Welke
maatregelen worden er verder getrof-
fen ?

De Voorzitter : Mevrouw Maes heeft
het woord.

Mevrouw N. Maes (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, dames en heren collega’s, ik ben

de heer Gryp dankbaar dat hij in de-
ze Raad andermaal het probleem van
de cadmiumvervuiling heeft gesteld.
Hij heeft daarbij een aantal bijzonder
goede illustraties gegeven van het ge-
vaar dat cadmium oplevert voor de
volksgezondheid.

Het is niet de eerste keer dat wij bij
een dergelijke gelegenheid herinne-
ren aan het probleem rond Métallur-
gie Hoboken.

Mijnheer de Minister, het is bewezen
dat de stofneerslag van de Métallur-
gie in de tuinen en in de leefomge-
ving van de bewoners van de ge-
meenten Hoboken en Kruibeke en
de omliggende gemeenten aan beide
kanten van de Schelde, onaanvaard-
bare hoeveelheden cadmium doet te-
rechtkomen. U bent al herhaaldelijk
over dit probleem geïnterpelleerd.
Ter gelegenheid van deze interpella-
tie in verband met het cadmium-
vraagstuk wens ik u te vragen welke
de huidige stand van zaken is in ver-
band met de gemeten stofneerslag,
voortkomende van de Métallurgie. U
zult mij natuurlijk antwoorden dat dit
moeilijk te zeggen is, want dat niet
alleen in de stofneerslag in onze
streek oude neerslag van cadmium te
vinden is, ook afkomstig van andere
bedrijven. Die bedrijven zijn er nu
niet meer. Bijgevolg kunt u ons ook
niet geruststellen door te zeggen dat
men niet zeker weet of de huidige
toestand veroorzaakt is door de
Métallurgie. Wij weten dat cadmium
zeer moeilijk verdwijnt. Vandaar dat
ik begrijp dat de oude cadmium nog
altijd aanwezig is. Ons interesseert
het te weten of de toestand bij de
Métallurgie Hoboken, waar men
naar het schijnt inspanningen doet,
aanzienlijk is verbeterd en of er min-
der stof in het milieu terechtkomt. Ik
had ook graag vernomen of het stof
dat nu in het milieu terechtkomt min-
der lood en cadmium bevat dan vroe-
ger het geval was. Aan de bevolking
van Kruibeke werd de raad gegeven
geen bladgroenten, vooral spinazie
en sla uit de eigen tuin te gebruiken.

Mijnheer de Minister, moet deze
maatregel volgens u gehandhaafd
blijven of vindt u ook dat u de men-
sen beter hun groenten kan laten ge-
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bruiken,  maar dat u de vervuiling
moet doen ophouden ? Het is niet
goed de bevolking gerust te stellen,
wanneer dat niet in geweten verant-
woord kan gebeuren. Bestaat er op
dit ogenblik controle op de blad-
groenten in de tuinen in deze be-
dreigde gebieden ? Is er ook controle
op het gebruik van deze bladgroen-
ten ?

Ten derde, mijnheer de Minister -
wij zijn vooral bezorgd om de mensen
- hoe evolueert de gezondheidstoe-
stand van de betrokken bevolking ?
Er zijn reeds vroeger alarmerende
klachten geweest in verband met de
toestand van de schoolkinderen en
er werd bezorgd gereageerd in Krui-
beke. Daarom vraag ik u, mijnheer
de Minister, of u meent dat de huidi-
ge toestand aanleiding geeft tot bij-
komend gezondheidsonderzoek bij
de bevolking of kunnen de bestaande
gegevens u geruststellen omtrent de-
ze situatie ?

Mijnheer de Minister, ik hoop dat
deze ietwat meer naar de lokale si-
tuatie gerichte vragen, aansluitend
bij de interpellatie van de heer Gryp,
een antwoord kunnen krijgen. (Ap-
plaus bij de VU en AGALEV)

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, geachte
collega’s, ik krijg hier niet de stille,
maar zelfs de luidruchtige wenk niet
te ver uit te weiden. De collega’s zul-
len mij evenwel toelaten te antwoor-
den op de gestelde vragen, in de mate
dat ik daartoe bij machte ben voor
wat de technische onderdelen be-
treft. Zoniet  zou ik het risico lopen
dat de heer Van Elewyck mij van au-
toritaire trekjes zou verdenken, zoals
hij dit reeds heeft gedaan toen ik al
te bondig heb geantwoord.

De heer Gryp heeft in zijn interpella-
tie andermaal het probleem naar vo-
ren gebracht van de vervuiling van
de bodem in Noord-Limburg. Ik zal
niet herhalen wat hij heeft gezegd. Ik
heb geen moeite met zijn analyse wat
betreft de intrinsieke gevaren van de
vervuilde bodem door cadmium, die

via de voedselketen in het menselijk
organisme kan terechtkomen. Ik ben
het daar volkomen mee eens. Ik
meen hem toch even te moeten ver-
beteren waar hij de indruk wekt dat
slechts onlangs die problemen van de
bodemverontreiniging in Noord-Lim-
burg in de streek Balen, Overpelt en
Neerpelt, aan het licht zijn gekomen.
Dat is onjuist. Deze problematiek
kende ik reeds tijdens mijn eerste
ambtsjaren. Begin 1983 heb ik de
provinciegouverneur van Limburg
opdracht gegeven de diverse groepen
die ter zake actief waren en de diver-
sie studiecentra die allerlei metingen
en analyses uitvoerden samen te
brengen met begeleiding van onze ei-
gen inspectiediensten van AROL,
om tot een coördinatie te komen en
een globale evaluatie van de proble-
matiek te kunnen maken. Deze coör-
dinerende werkgroep heeft ondertus-
sen een 8-tal keer in plenum verga-
derd. Deze werkgroep werd - en is
dat nog steeds - onderverdeeld in
subwerkgroepen voor lucht, water en
nog een aantal andere aspecten. Ik
zal daarover niet uitweiden. Trou-
wens, voor de ganse historiek hiervan
verwijs ik naar mijn antwoord op de
interpellaties van de heer Vanveltho-
ven in deze Raad gehouden op 1 juni
1983 en op 28 juni 1984.

Voor wat het verstrekte overzicht
van de bronnen betreft, over de ver-
vuiling met cadmium in het betref-
fende gebied, vestig ik er de aandacht
op dat het hier in hoofdzaak om een
historische vervuiling gaat. Dit wil
zeggen dat de emissie of de uitstoot
van cadmium tijdens de jongste jaren
en ook op dit ogenblik sterk is afge-
nomen.

Collega Gryp, u weet wellicht dat de
drie betrokken ondernemingen -
waarvan er één sinds twaalf jaar is
gesloten - Vieille Montagne en
Métallurgie Hoboken-Overpelt se-
dert het einde van de vorige eeuw in
Noord-Limburg non-ferro-activitei-
ten hebben uitgeoefend en dit tot in
de zeventiger jaren hebben gedaan
door middel van het zogenaamde
droog-procédé, waardoor de uitstoot
veel groter was dan met het zoge-
naamde nat produktie-procédé dat
heden ten dage van toepassing is.

Op mijn voorstel heeft de AROL in
1985, op basis van alle metingen en
de evaluaties die men had gemaakt,
aan de Bestendige Deputatie van de
provincie - omdat zij de vergunnin-
gen had afgegeven - gevraagd sane-
ringsprogramma’s aan de bedrijven
in Overpelt en in Balen op te leggen.
Dit is in Balen gebeurd op 2 mei 1985
en in Overpelt op 20 juni 1985. Deze
saneringsprogramma’s waren uitge-
smeerd over verschillende jaren en
de uitvoeringstermijn ervan is nog
niet helemaal verstreken.

Ik kan u zeggen dat de huidige cad-
mium-immissie beneden de Duitse
TA-Luftnorm blijft, zijnde 0,04  mi-
crogram per m3 als jaargemiddelde.
Het gaat hier wel degelijk om de con-
centratie in de omgevingslucht, de
immissie en niet over de emissie,
maar uiteraard beïnvloedt het volu-
me van de emissie ook de immissie.

Uit de meetresultaten over het jaar
1986, die mij nu bereikten, van het
biologisch meetnet  dat ik heb laten
installeren door het Instituut voor
Scheikundig Onderzoek van Tervu-
ren, blijkt dat zich zowel in Balen en
Lommel als in Overpelt in 1986 in de
grasculturen een stijging van het cad-
mium-gehalte voordoet. U weet dat
het biologisch meetnet bestaat uit
een reeks culturen die men op be-
paalde plaatsen in Vlaanderen teelt
in speciale kruiken en bakken om het
effect van de omgevingslucht op be-
paalde grasculturen en andere plan-
ten na te gaan.

In Balen en Lommel doet deze tijde-
lijke stijging van cadmium, die in die
culturen werd gemeten van het biolo-
gisch meetnet,  geen afbreuk aan de
dalende trend sinds 1983. In Overpelt
- ik heb het altijd over grascultu-
ren - wordt een licht stijgende trend
bevestigd. Ik bespaar u de lezing van
de technische meetgegevens, maar
die zijn ter beschikking.

Mevrouw Maes : Heeft u geen gege-
vens inzake Hoboken ?

Minister Lenssens : Er zijn metingen
verricht in Kruibeke maar ik heb de
resultaten niet meegebracht omdat ik
niet had verwacht dat u die preciese
vraag ging stellen. Ik zal u de resulta-
ten bezorgen.
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Mevrouw Maes : U had toch kunnen
weten dat ik die vraag ging stellen.

Minister Lenssens : Indien ik alles
moest weten zou ik hele camions met
meetresultaten moeten meebrengen.

Mevrouw Maes : Er zijn niet zoveel
smerige fabrieken als de Métallurgie
in Hoboken.

Minister Lenssens : In Noord-Lim-
burg werd in Balen-Lommel een cad-
miumgehalte in het gras gemeten van
2.91 ppm parts par million, dit tegen-
over 4,3  ppm in 1983, er is een duide-
lijk dalende trend. In Overpelt is er
een stijging van 1,9  ppm in 1983 naar
2.9 in 1986.

Andere meetresultaten zijn deze van
het neerslagkruikenmeetnet van het
LISEC. Deze bevestigen wat door
het ISO, het Instituut voor Scheikun-
dig Onderzoek, met name de daling
in Balen en de stijging in Overpelt,
werd vastgesteld.

Ter evaluatie van deze gemeten cad-
miumstofneerval en -concentraties is
het belangrijk te doen opmerken dat
het groeiseizoen 1986 - dat heeft te
maken met de klimatologische om-
standigheden van de lente en de zo-
mer van 1986 - droog en warm was
terwijl daartegenover het groeisei-
zoen in 1985 - van mei tot oktober

I - eerder koud en vochtig was.

Deze meteorologische omstandighe-
den hadden tot gevolg dat er ten
overstaan van 1985 in het jaar 1986
meer stof was en minder uitregenen
en afregenen van de planten heeft
plaatsgehad.

Het Bestuur voor Leefmilieu heeft
opdracht om de resultaten van de
verschillende onderzoeksinstituten
verder nauwgezet te analyseren en
nauw toe te zien op de uitvoering
van de saneringsprogramma’s inzake
de exploitatievoorwaarden van de
NV Vieille Montagne te Balen en de
NV Métullurgie Hoboken-Overpelt
in Overpelt. Het toezicht gebeurt

1 daar regelmatig met de grootste zorg.

Wat het effect  van die vervuiling op
de bodem betreft naar particuliere
groentetuinen toe werd zoals u wel-
licht w’ect reeds in 1983 aan het LI-
SEC opdracht gegeven de particulie-
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re groentetuinen te analyseren. In
uitvoering van deze opdracht werden
in totaal 1.698 groentetuinen onder-
zocht. Uit het eindverslag blijkt dat
over alle groentetuinen berekend,
het gemiddeld cadmiumgehalte in de
bodem in dat gebied 3,87  ppm be-
draagt. Van de 1.698 onderzochte
tuinen waren er 157 of 9,2  procent
met een cadmiumgehalte lager dan 1
mg/kg droge stof, dus 1 ppm. Dat is
dus niet verontreinigd. Er waren 714
tuinen of 42 procent met een cad-
miumgehalte tussen de 1 en 3 ppm,
dus licht verontreinigd maar beneden
de grens van 3 ppm of mg/kg droge
stof. 573 tuinen of 33,8  procent heb-
ben concentraties tot uiting gebracht
tussen de 3 en de 6 ppm. Dat zijn
matig verontreinigde gebieden. 254
of 15 procent van de tuinen hadden
een gehalte meer dan 6 ppm. Hier
ging het dus om een sterk verontrei-
nigde bodem.

De analyseresultaten zijn individueel
aan elke eigenaar per brief ter kennis
gebracht, samen met een advies no-
pens de bekalking en de opportuni-
teit ervan, alsmede nopens de groen-
tesoorten die in die bevuilde tuinen
nog zonder risico kunnen worden ge-
teeld met het oog op menselijk ge-
bruikt.

Intussen werd aan het Centrum voor
Kernenergie van Mol in november
1986 een studieopdracht toever-
trouwd met de vraag op welke wijze
de sanering van het ganse betrokken
gebied mogelijk is. Het gaat om 28
km2  sterk verontreinigd en 68 km2
verontreinigd gebied. Wij wachten de
resultaten van die studie af, maar niet
alleen om budgettaire maar ook om
technische redenen maak ik mij niet
te veel illusies omtrent de mogelijk-
heid om zulk een relatief immens
groot gebied te gaan saneren.

Het laatste deel van de interpellatie
van de heer Gryp houdt verband met
de lozing van het afvalwater van in-
dustriële bedrijven waar cadmium of
cadmiumhoudende stoffen worden
verwerkt. Hier wordt de Europese
richtlijn 83513 van 26 september 1983
u allicht bekend, toegepast. De Eu-
ropese emissiewaarden voor de lo-
zing werden onlangs overgenomen in
onze interne rechtsregels, met na-
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me middels het koninklijk besluit van
18 maart 1987 dat op 11 april 1987 in
het Staatsblad is gepubliceerd. Voor
13 bedrijfssectoren werden de secto-
riële lozingsvoorwaarden vastgesteld
voor het lozen van afvalwaters die
cadmium bevatten. Dit geldt zowel
voor de bestaande als voor de nieuwe
bedrijven. Voor de nieuwe bedrijven
zijn de emissienormen veel strenger
en voor de bestaande bedrijven zal
de overgangsperiode anderhalf jaar
duren. Op 1 januari 1989 moeten de
nieuwe normen ook door de bestaan-
de bedrijven worden toegepast. Deze
normen zullen derhalve door de di-
recteurs van de twee waterzuiverings-
maatschappijen in de bestaande lo-
zingsvergunningen moeten worden
ingepast.

Mevrouw Maes heeft aansluitend
analoge vragen gesteld over het ge-
bied Kruibeke-Hoboken en het daar-
rond liggende gebied. Ik stel u voor
een schriftelijk antwoord te geven
over de technische analyseresultaten
en de meetgegevens. Reeds vijf jaar
trekt dit probleem onze aandacht.
Het gaat ook hier hoofdzakelijk om
een historische vervuiling, want in
opdracht van de onderscheiden admi-
nistratieve en technische inspectie-
diensten heeft Métallurgie-Hoboken
te Hoboken zeer belangrijke sane-
ringsmaatregelen uitgevoerd waar-
door de vervuiling nu in belangrijke
mate verminderd is.

U hebt ook een vraag gesteld naar
de controle. Ter zake kan ik u gerust-
stellen. Het betreft een van de grote
ondernemingen in het Antwerpse die
geregeld door de inspecties van
AROL, maar ook van OVAM en van
de waterzuiveringsmaatschappij
wordt bezocht.

Inzake de toestand van de aanwezige
vervuiling van cadmium in Kruibeke
herinner ik mij dat wij veel recenter
dan in Noord-Limburg een monster-
name hebben laten uitvoeren van
privé-tuinen van particuliere gezin-
nen. De resultaten hiervan zijn reeds
bekend en werden individueel reeds
overgemaakt aan de betrokken eige-
naars, samen met een advies omtrent
de bekalking en de teelt van groen-
ten. Het gemeentebestuur kreeg de
integraliteit van deze gegevens ook
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toegestuurd opdat ook de lokale
overheid bij machte zou zijn aanvul-
lend de betrokken bevolking in te
lichten. Het biologisch meetnet  heeft
ook meetposten in dat gebied. De
resultaten hiervan zal ik u eerstdaags
bezorgen, zodanig dat u zich van de
evolutie zal kunnen vergewissen. Ik
weet het niet van buiten, maar op
een tweetal plaatsen te Kruibeke zelf
heeft het ISO bepaalde culturen ge-
teeld om de evolutie van de omge-
vingslucht op de vegetatie na te gaan.

Collega Van Nevel heeft een belang-
rijke vraag gesteld omtrent de bo-
demvervuiling in de streek van Vil-
voorde-Grimbergen.

Enkele maanden geleden werd door
de inspectiediensten van OVAM in
Grimbergen op de terreinen van Tes-
senderlo Chemie een illegale stort-
plaats ontdekt. Deze stortplaats had
een oppervlakte van ongeveer 3 hec-
taren, netjes afgescheiden en ont-
trokken aan het zicht van de argeloze
voorbijganger en met een ophoging
van drie meter boven het normale
reliëf. De inspecteur constateerde

Over de toenemende cadmiumvervui-
ling, inzonderheid in de streek van
Balen en Neerpelt, interpelleerde de
heer E. Gryp (AGALEV)
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bouw-, plastiek- en houtafval, auto-
banden, maar ook een reeks pasteuze
materialen. Deze hebben vooral zijn
aandacht getrokken. Door OVAM
werden in mijn opdracht in het najaar
vier proefboringen tot vijf meter
diepte uitgevoerd. Het SCK te Mol
heeft de analyse uitgevoerd. Na de
toch wel ontstellende resultaten blijkt
nu zeer recent uit de stalen dat overal
meer dan 500 ppm - part per million
- arsenicum aanwezig is.

Volgens een monster genomen op
een bepaalde plaats werden 12.000
ppm arseen gemeten ; dit wil dus zeg-
gen 24 maal de grenswaarde van gif-
tig afval, volgens de wet van 1974
inzake giftig afval en zijn uitvoerings-
besluiten.

Mevrouw N. Maes : Werd de verant-
woordelijke niet in de gevangenis ge-
zet ?

Minister J. Lenssens : Tevens bleek
dat er ook kwikgehaltes aanwezig
zijn in die stortsite ; dit loopt op tot
5.000 ppm of 0,5 procent ; voor lood
tot 10 procent, voor zink tot 2 pro-
cent. Dit is een greep uit de resulta-
ten van een uiterst beperkt aantal
monsters, meer bepaald 9 monsters
op een terrein van 3 hectaren. Dit is
dus minimaal en was bedoeld om een
aantal indicaties te hebben. Op een
afstand van ongeveer 3 kilometer van
de illegale stortplaats bevindt zich
een waterwinning waar de Vlaamse
Maatschappij voor Drinkwatervoor-
ziening dagelijks 4.000 m3 drinkwater
capteert dat in Brabant wordt be-
deeld. Men capteert dit water in de
freatische waterlagen, dit wil zeggen
kort bij de oppervlakte aanwezig zijn-
de grondwaterlagen, tot maximum 15
à 20 meter. Gelukkig werd bij een
eerste onderzoek vastgesteld - het
terrein is gelegen langs het kanaal
Brussel-Charleroi - dat er een na-
tuurlijke drainage bestaat vanwege
dit illegale stortterrein naar het ka-
naal toe. Dit wil echter niet zeggen
dat er geen risico is.

OVAM  heeft onmiddellijk proces-
verbaal opgesteld dat werd overge-
maakt aan het Parket van de Procu-
reur des Konings te Brussel. Inmid-
dels heeft OVAM aan het bedrijf
Tessenderlo Chemie opdracht gege-
ven om op haar kosten een grondige
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studie - onder toezicht van de
OVAM - te laten uitvoeren, met
een reeks van representatieve diepte-
boringen, die zullen worden geanaly-
seerd, om te onderzoeken in welke
mate en tot op welke diepte en hoe
ver in de omgeving de vervuiling is
opgetreden.

Op de vraag wie verantwoordelijk is
voor deze vervuiling, moet ik stellen
dat Tessenderlo-Chemie niet vrijuit
gaat voor wat betreft de laatste stort-
activiteiten. Er werd inderdaad ille-
gaal afval gedeponeerd, waarvoor
pro justitia werd opgesteld.

Tessenderlo-Chemie kocht in 1965 de
fabrieksgebouwen met aanpalende
terreinen vanwege een andere ven-
nootschap, met name Pont Brûlé -
Verbrande Brug NV die, tot in 1956.
een cokesfabriek op die plaats uit-
baatte. Meer dan waarschijnlijk werd
door de vennootschap Pont Brûlé py-
rietasse geroost ; de pyrietasse zijnde
het restprodukt, het afval, werd daar
gedeponeerd met het gekende ge-
volg. De vennootschap Pont Brûlé
bestaat niet meer sinds 1965.

Mijnheer de Voorzitter, collega’s, ik
denk dat deze ontstellende vaststel-
ling een zoveelste bewijs is dat wij in
Vlaanderen wellicht nog met andere
black points - er was Bocholt enkele
maanden geleden - zullen worden
geconfronteerd. Wij moeten bijge-
volg de verdachte plaatsen verder la-
ten bemonsteren, ten einde deze
monsters te laten analyseren, zodat
wij ten laste van de verantwoordelij-
ke of de eigenaar de saneringswerken
kunnen bevelen.

Wij zullen bijgevolg binnen de kortst
mogelijke termijn deze onderzoeken
begeleiden en laten uitvoeren op kos-
ten van het bedrijf, ten einde na te
gaan of er gevaar voor de drinkwater-
voorziening is en om in ieder geval
deze terreinen, zowel bovengronds
als ondergronds, te laten saneren.

De Voorzitter : De heer Gryp heeft
het woord.

De heer E. Gryp : Mijnheer de Mi-
nister, ik dank u voor uw uitgebreid
antwoord dat mij nochtans geen vol-
ledige voldoening geeft inzake de ge-
nomen maatregelen. Het is onthut-
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send te moeten vaststellen dat een
onderzoek bij die bewoners heeft
aangetoond dat ongeveer de helft van
hun tuinen  niet meer geschikt zijn
voor het kweken van eigen groenten.
Door enkel  te zeggen dat die tuinen
min of meer  zwaar bevuild zijn, heb-
ben die mensen  geen enkele bood-
schap. Daarmee lost men de zaak
niet op. Evenmin lost men de zaak
op door het wachten op de resultaten
van een bevolen onderzoek. Men
kent immers  de verantwoordelijken
en de vervuilers. Het minste wat men
van die bedrijven,  die daarvoor ver-
antwoordclijk zijn, kan verwachten,
is dat zij deze mensen vergoeden
voor de aangerichte schade.

Mijnheer de Minister, men kan zich
echt niet inbeelden wat het betekent
voor een bewoner in zijn eigen tuin
geen groenten meer te kunnen kwe-
ken. Het gedeelte van uw antwoord
op deze vragen geeft mij dus in geen
geval voldoening.

Minister J. Lenssens : Mijnheer de
Voorzitter. ik wens een korte repliek
te geven. want de heer Gryp zegt -
en hij is daar specialist in - zijn halve
waarheden. Waar de heer Gryp zegt
dat die bewoners aanspraak moeten
kunnen maken op een schadeloos-
stelling van die bedrijven is onterecht
aangezien die betrokken onderne-
mingen in de voorbije tientallen jaren
een exploitatie hebben gedaan met
een destijds legale vergunning. Om
schadeloosstelling te kunnen eisen,
moet men voldoen aan de voorwaar-
den van artikel 1382 van het Burger-
lijk Wetboek, zijnde een fout tussen
de activiteit van de ene met de schade
ten gevolge van de andere. Zolang
dat niet is vervuld, is er geen rechts-
grond voor schadevergoeding. Ik kan
niet aanvaarden dat u het voorstelt
alsof wij de groot-industrie zo maar
laten betijen.

Wat de tuinen betreft, meen ik dat
wij het maximale doen. Wat u verder
zegt, is ook onjuist. Er is inderdaad
aan de mensen  de raad gegeven in
zekere mate te bekalken, maar er is
hen eveneens  meegedeeld welke
groenten zij wel degelijk in hun tuin,
met de specifieke  vervuiling aanwe-
zig, zonder risico voor de gezondheid
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mogen telen. Volgens
niets meer telen.

U mogen zij De heer De Beul heeft het woord.

De heer E. Gryp : Maar de schade
is aangericht, mijnheer de Minister.
Ofwel is het bedrijf schuldig omdat
het de voorwaarden van de exploita-
tievergunning niet heeft gevolgd,
want die vervuiling is toch gebeurd,
ofwel is de overheid schuldig omdat
zij de exploitatievergunning al te ge-
makkelijk afgeeft.

Minister J. Lenssens : Er zijn vergun-
ningen afgegeven vanaf het jaar 1893,
die na hernieuwingen geldig waren
tot in 1972. De overheid noch de in-
dustrie, noch de wetenschappelijke
instellingen hadden enkele decennia
geleden hetzelfde inzicht in de ver-
vuilende effecten als wij vandaag
hebben. Ik ben het eens met de heer
Gryp dat wij dat vandaag niet meer
kunnen gedogen. Vandaar de opge-
legde saneringsprogramma’s waar-
door de vervuiling tot een aanvaard-
baar zoniet  tot een te verwaarlozen
minimum werd gebracht.

Ik vraag u, mijnheer Gryp, op te hou-
den met het verkondigen van halve
waarheden en mijn woorden te ver-
draaien.

De heer E. Gryp : Intussen hebben
die bedrijven gedurende zeventig jaar
enorme winsten gemaakt waarmee zij
die mensen toch hadden kunnen ver-
goeden.

De
ten

Voorzitter : Het incident is geslo-

Interpellatie van de heer A. De Beul
tot de heer J. Pede, Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangele-
genheden en Ruimtelijke Ordening,
over het beleid inzake woonuitbrei-
dingsgebieden en stadsvernieuwing

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer De Beul tot
de heer Pede, Gemeenschapsminis-
ter van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Ruimtelijke Ordening, over
het beleid inzake woonuitbreidings-
gebieden en stadsvernieuwing.

De heer A. De Beul : Via persberich-
ten en toespraken deelde u mee dat
u de procedure voor het aansnijden
van de woonuitbreidingsgebieden wil
versoepelen. Ook moeten volgens u
promotoren of eigenaars gemakkelij-
ker deze reservegebieden kunnen
aanwenden ; sloganachtig stelde u
dat ,,de eigenaars of promotors zelf
wel zullen uitmaken of zij kansen
hebben om winsten te realiseren”.
Uw stellingen werden bevestigd door
antwoorden op verschillende parle-
mentaire vragen die door ons werden
gesteld. Uit deze antwoorden bleek
duidelijk een ontbreken van een dui-
delij ke argumentatie. Verdere vra-
gen om verduidelijking, argumenta-
tie of zelfs éénduidig cijfermateriaal,
werden steeds omzeild. In vele geval-
len was maar één besluit mogelijk :
de argumentatie, het cijfer- of bewijs-
materiaal was niet aanwezig of be-
stond zelfs niet. Losse beweringen en
vaststellingen werden zonder enige
reden veralgemeend. Stoere uitspra-
ken werden de wereld ingestuurd
zonder dat men deze zelfs minimaal
kon onderbouwen. Onze bij komende
vragen om verduidelijking werden
steeds algemener en vager beant-
woord. Op de duur werd het een echt
dovemansgesprek. Met deze inter-
pellatie willen we u deze stoere uit-
spraken, zien onderbouwen en met
controleerbaar bewijsmateriaal zien
illustreren.

De woonuitbreidingsgebieden zijn
steeds - en dit zal vermoedelijk nie-
mand betwisten - bedoeld als reser-
vegebied. Zodoende moet ,,prioriteit
gegeven worden aan de bouwmoge-
lijkheden in de woongebieden.” Is
het trouwens overbodig om te ver-
melden dat deze woonuitbreidingsge-
bieden dienden beschouwd te wor-
den als een instrument voor het voe-
ren van een grondbeleid. Of het
grondbeleid zo gediend is met ge-
mengd en privé-initiatief moet meest-
al, sterk betwijfeld worden. Door rui-
me interpretaties is men van woon-
uitbreidingsgebieden bestemd voor
het openbaar initiatief, overgestapt
naar gemengde en zelfs naar exclusie-
ve privé-initiatieven. Uw stelling gaat
nu nog een stap verder : versoepelen
van de procedure, zodat vermoede-
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lijk zonder veel obstakels elk woon-
uitbreidingsgebied door gelijk wie
zonder enige verantwoording kan
worden aangesneden. Op deze wijze
wordt de open ruimte nog sterker be-
dreigd, wordt de bedoeling van de
gewestplannen totaal doorkruist en
wordt elke poging tot stads- of dorps-
herwaardering in de kiem gesmoord.

worden zonder enige verantwoor-
dingsnota - bij voorbeeld in Zotte-
gem - of op basis van duidelijk aan-
getoonde onjuiste informatie - ik
denk aan een geval in Knokke -
door u goedgekeurd. Het zou meer
gepast zijn om in dergelijke gevallen
elke vergunning te weigeren. Ver-
moedelijk vergt dit heel wat meer po-
litieke moed dan het afschaffen van
een verantwoordingsnota.

Uw argumentatie om tot het versoe-
pelen van de procedure voor het aan-
snijden van de woonuitbreidingsge-
bieden te besluiten, kan worden te-
ruggebracht tot drie elementen : de
onjuistheid van en de hoge kostprijs
van de verantwoordingsnota, het
wenselijk woongedrag en de decen-
tralisatie van de bevoegdheid naar de
gemeente.

Volgens u zijn de verantwoordings-
nota’s veel te kostelijk en bevatten
ze foutieve gegevens. In antwoord op
onze vraag nr. 115 van 5 juni 1986
waarin gevraagd werd naar de gege-
vens om deze uitspraak te staven,
antwoordt u laconiek : ,,Hierover zijn
geen statistische gegevens bekend”.
Op deze wijze geeft u toe dat uw
stelling niet kan onderbouwd worden
en enkel gesteund is op losse verkla-
ringen en het veralgemenen van be-
paalde concrete gevallen. Een be-
leidsverklaring moet niet alleen on-
derbouwd zijn maar tevens moeten
de gegevens controleerbaar zijn.
Geen enkele van deze twee essentiële
voorwaarden, is echter vervuld. Op
deze wijze wordt uw geloofwaardig-
heid zwaar op de proef gesteld. Uit
gesprekken en contacten met mensen
uit de administratie blijkt inderdaad
- dit hadden we trouwens in onze
vraag nr.68 van 21 maart 1986 reeds
gesteld - dat deze verantwoordings-
nota’s in sommige gevallen de naam
niet waardig zijn. Tevens bleek dat
de meeste verantwoordingsnota’s be-
vestigen dat het aansnijden van
woonuitbreidingsgebieden totaal on-
verantwoord was. Nochtans kan men
zonder overdrijving stellen dat in 70
procent van de gevallen, het kabinet
van uw voorganger de beslissing trof
om toch deze woonuitbreidingsgebie-
den aan te snijden. Uit ingewonnen
informatie blijkt dat onder uw ver-
antwoordelijkheid het niet beter is.
Bepaalde woonuitbreidingsgebieden

Dan kom ik tot het wenselijk woon-
gedrag. In antwoord op onze vraag
nr. 68 van 21 maart 1986 stelt u ,,wan-
neer de overheid echter vaststelt dat
het woongedrag van de bevolking an-
ders is en een andere richting uitgaat,
is de legimitatie zeker aanwezig om
in te gaan op de reële behoeften en
wensen van de bevolking”. In onder-
steuning van deze stelling verwijst u
naar ,,de dagelijkse praktijk van aan-
vragen van bouw- en verkavelings-
vergunning”. Ik verwijs hiervoor
naar de schriftelijke vraag nr. 150 van
18 juli 1986. Hoe deze stellingname
gestaafd wordt door de dagelijkse
praktijk is niet duidelijk ; vermoede-
lijk is dit voor u ook niet zo duidelijk
want volgens u moet in het kader van
het structuurschema huisvesting nog
verder onderzoek worden verricht.
Of het zogenaamde ,,wenselijke
woongedrag”, de legitimatie vormt
om in te gaan op de reële behoeften
en wensen, is een stelling die we niet
verder onderschrijven.

Volgens u moeten de gemeenten
kunnen uitmaken of ze woonuitbrei-
dingsgebieden aansnijden en/of een
stadsvernieuwingsbeleid voeren. U
hangt dit alles op aan de decentralisa-
tie. U maakt op deze wijze abstractie
van het feit dat elk bestuurlijk niveau
slechts kan beslissen over die elemen-
ten die tot haar grondgebied behoren
en voor zover ze geen maatregelen
treffen die gevolgen hebben voor an-
dere niveaus. U gaat tevens volledig
voorbij aan het feit dat de gemeenten
niet uitgerust zijn om deze taken te
vervullen maar vooral dat het sprei-
dingsbeleid een bovengemeentelijk
beleid vergt. Dit ontkennen is het-
zelfde als opteren voor het afschaffen
van de ruimtelijke plannen op boven-
gemeentelijk niveau.

Het is onbegrijpelijk dat het sprei-
dingsbeleid als een gemeentelijke

taak wordt beschouwd. Men moet de
beperkte ruimte zo optimaal moge-
lijk gebruiken. Het spreidingsbeleid
moet eveneens vertrekken van een
optimalisatie van de bestaande ver-
zorgingsstructuur en voorzieningen.
Het wonen is geen functie die op
zichzelf bestaat ; ze heeft niet alleen
noodzakelijke relaties met de andere
functies, maar tevens is wonen meer
dan het louter slapen of verblijven.
De woonfunctie vereist een aantal
voorzieningen die zowel van louter
infrastructurele aard zijn - nuts-
voorzieningen - als sociale en cultu-
rele voorzieningen, een uitgebouw-
dee dienstensector, vervoersrelaties
enzovoort. In Vlaanderen zijn heel
wat gewesten op deze terreinen vol-
doende uitgebouwd. In vele gevallen
worden deze voorzieningen niet opti-
maal benut. Het is dan ook niet aan-
gewezen in andere gebieden (gehuch-
ten, parochies, wijken . ..) woonuit-
breidingsmogelijkheden te scheppen.
Het bestaande voorzieningsapparaat
moet maximaal worden benut. Het
spreidingsbeleid moet de bestaande
verzorgingsstructuur ondersteunen
en versterken, eerder dan in zwak
uitgebouwde gebieden, nieuwe
woonuitbreidingsgebieden toe te
staan. Het is duidelijk dat een derge-
lijk spreidingsbeleid niet tot de be-
voegdheid van de gemeente be-
hoort ; het benaderen van het sprei-
dingsbeleid per gemeente, gehucht of
parochie, is er een totale aanfluiting
van. Niet alleen kost dit de gemeen-
schap veel aan rechtstreekse uitgaven
zoals nutsvoorzieningen, nieuwe ver-
zorgingsstructuren, enzovoort maar
ook zijn er een aantal bijkomende,
permanente kosten, zoals onrendabel
openbaar vervoer, onderbezetting
van het bestaande en nieuwe verzor-
gingsapparaat. Tijdens de bespreking
van de begroting ruimtelijke orde-
ning in maart 1987 stelde u dat u het
probleem van de financiële uitgaven
(nutsbedelingen, grote afstanden)
zeer goed kent. Dit klinkt erg posi-
tief, alleen moet u hieruit bepaalde
gevolgen trekken voor het te voeren
beleid. Het niet meer aansnijden van
woonuitbreidingsgebieden voor be-
paalde streken, vormt hierin een be-
leidsprioriteit. Niet alleen wordt hier-
door de open ruimte niet verder be-
dreigd maar tevens krijgt de stadsver-
nieuwing een nieuwe en ernstige
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kans. Dat het aansnijden van woon-
uitbreidingsgebieden concurrentieel
kan zijn met de stadsvernieuwing,
wordt nu onder meer bij de bespre-
king begroting ruimtelijke ordening
in maart 1987  ook door u toegege-
ven. De correlatie was door u in ant-
woord op parlementaire vragen
steeds ont kcnd (vragen van de heer
A. De Beul nrs. 68 van 21 maart
1986 : 117 van 5 juni 1986 ; 148 van
17 juli 1986 ; 153 van 24 juli 1986 ;
154 van 24 juli 1986. Deze voorzich-
tige wijziging - indien het een wijzi-
ging is - is erg hoopgevend maar
nog totaal onvoldoende. Niet alleen
zijn de aangehaalde argumenten te
beperkt maar-  tevens vormt het woon-
uitbreidingsheleid, een rechtstreekse
concurrentie voor het stadsvernieu-
wingsbeleid. H e t  stadsherwaarde-
ringsbeleid komt - gezien de te be-
perkte middelen - niet van de
grond ; wanneer daarnaast ,,een ge-
makkelijker c‘n nog steeds aantrekke-
lijker” woonuitbreidingsgebied wordt
geplaatst, heeft het stadsvernieu-
wingsbeleid weinig kans op slagen.
U wordt nog ongeloofwaardiger wan-
neer u het causaal verband tussen
leegstand \.an woningen en de ver-
soepeling voor het aansnijden van
woonuitbreidingsgebieden, ontkent

apparaat optimaal wordt aangewend.
Deze beleidslijn zou bepalender
moeten zijn, zowel voor de ruimtelij-
ke ordening als voor de sector huis-
vesting. Het kan toch niet dat u als
Minister twee beleidsaccenten legt,
die elkaar totaal tegenspreken en be-
concurreren. De Gemeenschap is
daarvan de enige dupe. Het patrimo-
nium aan woningen is mits aanpas-
sing, modernisering of zelfs her-
nieuwbouw in staat om de beperktere
vraag naar woningen gedurende en-
kele jaren op te vangen. Deze poli-
tiek vergt echter moed. Dit is duide-
lijk wat anders dan wat uit uw ant-
woorden blijkt. We citeren : ,,Wan-
neer de overheid vaststelt dat het
woongedrag van de bevolking anders
is en een andere richting uitgaat, is
de legitimatie zeker aanwezig om in
te gaan op de reële behoeften en
wensen van de bevolking”. (Vraag
nr. 68 van 21 maart 1986).

dure kan beslissen of dat de Execu-
tieve hiertoe zal besluiten.

Mijnheer de Minister, we raden u aan
een samenhangend spreidingsbeleid
op te bouwen waar de bestaande ver-
zorgingsstructuren optimaal zouden
worden benut en waarin een stads-
of dorpsherwaarderingsbeleid wordt
gevoerd, dat een kans op slagen zou
hebben. In dit verband is het trou-
wens nodig te verwijzen naar het
spoorloos verdwenen structuurplan-
Vlaanderen. Indien men deze vroe-
gere beleidsprioriteit zo maar laat
vallen, dan is de vraag naar een struc-
tuurschema-huisvesting, bijna zin-
loos. Nochtans zijn dit de vooraf-
gaandelij ke beleidsinstrumenten
voor het voeren van een zinvol sprei-
dingsbeleid. Hou daarom op met
straffe verklaringen die niet door
controleerbare cijfergegevens kun-
nen worden onderbouwd ! Een echt
ruimtelijk beleid vergt politieke
moed. We wensen u deze moed toe,
in de hoop dat het ruimtelijk beleid
eens een echte kans krijgt.

Het is nogal evident  dat bij een stag-
nerende be\,olkingsgroei,  een ver-
mindering van het stijgingsritme van
de gezinsverdunning en het aanbod
van nieuwe w,oningen  in woonuitbrei-
dingsgebieden. het bestaande, soms
verouderde t‘n onaangepaste woon-
potentieel niet wordt ingenomen. De
hoge en steeds maar stijgende cijfers
met betrekking tot de leegstand van
woningen, kunnen toch moeilijk ont-
kend worden. Het is logisch dat bij
een verminderde vraag naar wonin-
gen en een aangehouden aanbod van
nieuwe woningen of bouwmogelij k-
heden, de oudere woningen eerder
verlaten of niet meer bewoond wor-
den. De leegstaande woningen vor-
men een patrimonium dat niet alleen
teloor gaat maar tezelfdertijd de on-
aantrekkelijkheid van de buurt en be-
paalde stadsdelen veroorzaakt. Het
richten van de beperkte middelen
naar dit patrimonium brengt tevens
mee dat het bestaande voorzienings-

Mijnheer de Minister, wanneer u het
artikel van Professor Vermeersch
(,,De Standaard” de dato 17 maart
1987 : ,,Pede zet gewestplan op de
helling”) dan nog interpreteert - en
wij verwijzen naar de bespreking van
de begroting stadsvernieuwing en be-
groting ruimtelijke ordening - als
een ondersteuning van uw stelling,
dan is het hek van de dam. Het be-
wuste artikel bestrijdt uw stellingen
zoals deze blijken uit de antwoorden
op de reeds geciteerde parlementaire
vragen. Onze stelling wordt door
Professor Vermeersch duidelijk on-
derschreven, terwijl uw stelling - zo-
als deze blijkt uit uw parlementaire
antwoorden - totaal wordt afgewe-
zen. Dit vergt geen nauwgezette
tekstontleding maar gewoon met
,,begrijpend lezen” kan men al weg.
De titel van dit artikel had u reeds
op het juiste spoor kunnen zetten ;
hij luidde toch : ,,Pede zet gewestplan
op de helling”.

Mijnheer de Minister, de aangekon-
digde versoepeling wordt blijkbaar
reeds wat afgezwakt maar dit is voor
ons niet voldoende. De procedure
voor het aansnijden van de woonuit-
breidingsgebieden was een beslissing,
niet van mijnheer Akkermans maar
van de hele Executieve. Het lijkt -
gezien bescherming van de open
ruimte - weinig waarschijnlijk dat u
alleen tot versoepeling van de proce-

Beleid  woonuitbreidingsgebieden en stadsvernieuwing

De Voorzitter : Minister Pede heeft
het woord.

Minister J. Pede (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, dames en
heren, het weze mij toegelaten voor-
eerst een ontleding te maken van de
interpellatie in verband met mijn be-
leid inzake woonuitbreidingsgebie-
den en stadsvernieuwing.

Over de problematiek van de aansnij-
ding van de woonuitbreidingsgebie-
den herneemt de interpellant excerp-
ten uit diverse antwoorden op parle-
mentaire vragen ter zake, zonder de-
ze in hun normaal verband te laten,
met toevoeging van allerhande ver-
onderstellingen.

Daarnaast herneemt het geachte lid
steeds maar zijn visie dat de centrale
overheid het aansnijden van de
woonuitbreidingsgebieden moet re-
guleren in het kader van de stadsher-
waardering en van een te voeren
spreidingsbeleid op basis van een
hiërarchie der kernen. Dit is een
theoretische visie die inderdaad niet
van de enige waarde ontbloot is. Die
visie houdt echter niet, in een vol-
doende mate, rekening met andere
doelstellingen in het ruimtelijk beleid
waar de Vlaamse Executieve priori-
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teit heeft willen aan geven. Zo werd
geopteerd de gewestplannen te be-
houden. Het gaat dan ook niet op
deze opnieuw in vraag te stellen, ten-
einde ze gebaseerd te zien op een
bepaald nog uit te denken spreidings-
patroon.  Bevoegdheidsdecentralisa-
tie naar de gemeenten toe ligt het
geachte lid blijkbaar niet goed, ge-
zien de gemeenten niet in staat
geacht worden op hun grondgebied
een eigen ruimtelijk beleid te voeren
binnen de plannen van aanleg, die de
hogere overheid voor hen vastgesteld
en goedgekeurd heeft.

evident dat de waarborgen die steeds
moeten gegeven worden vooraleer er
kan aangesneden worden, door ver-
schuiving van bepaalde verantwoor-
delijkheden, de aansnijding zelf zal
vergemakkelijken. Gezien ik deze
omzendbrief wil laten steunen op een
breed overleg, wordt niet voor een
overhaaste formule gekozen.

Stadsherwaardering heeft een priori-
teit gekregen binnen de beschikbare
middelen en binnen de initiatieven
die in hoofdzaak van de gemeenten
dienen uit te gaan. Het komt dan ook
aan de gemeenten toe de nodige con-
sequenties te trekken uit hun eigen
beleidskeuzes, die zowel naar uitbrei-
ding of inbreiding kunnen gaan. Ik
blijf daarom poneren dat het niet aan
het beleid toekomt de mensen te
dwingen terug in de steden te gaan
wonen. Alleen dienen de randvoor-
waarden geschapen te worden om de
mensen in de mate van het mogelijke
een vrije keuze te laten maken tussen
aanvaardbare gewenste alternatie-
ven.

Ten slotte kan ik u mededelen dat ik
uit de weinige mij voorgelegde vra-
gen tot aansnijding van woonuitbrei-
dingsgebieden dien te besluiten dat
er weinig reservegebieden vrijgege-
ven worden. Indien ze vrijgegeven
worden, gebeurde dit binnen de wet-
telijke bepalingen en op basis van de
nodige verantwoording. Uw bezorgd-
heid over het ruimtelijk beleid kan ik
begrijpen, maar uw conclusies kan ik
echter, zoals ik uiteengezet heb, niet
delen. (Applaus)

vóór iedere verantwoorde decentrali-
satie van een materie naar een ge-
meente op een terrein waar men die
gemeente tegen zichzelf moet be-
schermen. Iedereen die een beetje
vertrouwd is met de materie ruimte-
lijke ordening weet zeer goed onder
welke druk de gemeentebesturen
staan, zelfs van de eenvoudige kie-
zers - wij spreken dan nog niet van
de immobiliënmaatschappijen of van
de verkavelaars - om zaken te doen
waarvan zij wel weten dat zij in strijd
zijn met de ruimtelijke ordening,
maar die hen om beleidspolitieke re-
denen en omwille van vriendjespoli-
tiek goed uitkomen. De gemeentebe-
sturen dienen op dit terrein dus in-
derdaad tegen zichzelf te worden be-
schermd. Het gaat dus niet op het
spreidingsbeleid te decentraliseren
naar de gemeentebesturen toe.

De Voorzitter : De heer De Beul
heeft het woord.

De aansnijding van de woonuitbrei-
dingsgebieden gebeurt op basis van
de verordenende bepalingen van arti-
kel 5 van het koninklijk besluit van
28 december 1972 betreffende de in-
richting en de toepassing van de ge-
westplannen. De richtlijnen daarover
van mijn achtbare voorgangers heb-
ben deze bepalingen begeleid met
modaliteiten en een richtinggevende
visie. Het is mij dan ook toegelaten
binnen deze wettelijk context nieuwe
richtlijnen en een nieuwe visie te ont-
wikkelen. De werkgroep, waarvan
sprake, heeft niet de taak, zoals u
schrijft een besluit op te stellen dat
het aansnijden van de woonuitbrei-
dingsgebieden moet vergemakkelij-
ken. Integendeel, er is een ontwerp-
omzendbrief ter discussie met richtlij-
nen en aanbevelingen die nieuwe ac-
centen wil leggen, gebaseerd op mijn
reeds bij herhaling uiteengezette
principes. Het is daarenboven niet zo

De heer A. De Beul (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, u mag het
mij niet kwalijk nemen, mijnheer de
Minister, maar wat u zegt verwondert
mij. Uit mijn antwoorden op parle-
mentaire vragen pikt u wat zinnetjes,
u lijmt die aan mekaar en komt dan
tot stellingnamen die niet de mijne
zijn. Mijnheer de Minister, ik zou mij
onwennig voelen mocht ik alleen dit
doen. Er zijn echter buitenstaanders
die onbevooroordeeld onze parle-
mentaire Handelingen en Vragen le-
zen en die, als specialist in de mate-
rie, tot dezelfde conclusie komen. Ik
citeer u het artikel van Professor Ver-
meersch. Ik beschuldig Professor
Vermeersch er echter niet van uw
antwoorden op vragen te verdraaien,
de zaken onbehoorlijk aan mekaar te
lijmen om tot andere conclusies te
komen. Ik heb al de vragen bij mij
zodat wij ze eventueel samen kunnen
doornemen. Tot hiertoe heb ik u
trachten te volgen en constateer dat
u ter zake een evolutie heeft doorge-
maakt en een aantal antwoorden
heeft gegeven die inderdaad vraagte-
kens oproepen.

In dat verband heb ik trouwens nog
andere bezwaren. Er bestaan nog al-
tijd een aantal gemeentelijke com-
missies die adviseren in de plaats van
de Regionale Commissies voor
Ruimtelijke Ordening. Wat ik daar-
van verneem voor een aantal geval-
len is niet objectiever dan de uitspra-
ken van de regionale commissies. In-
tegendeel, daar speelt de lokale
vriendjespolitiek nog een grotere rol
dan bij de uitspraken van de regiona-
le commissies. Men moet hier dus
goed op zijn tellen passen. In ieder
geval kan ik het verwijt dat ik ten
onrechte tegen decentralisatie ben
niet nemen.

Wat mij bijzonder schokt is het feit
dat u stelt dat ik tegen decentralisatie
ZOU zijn. Zoiets zeggen tegen een be-
kend municipalist is vloeken. Ik ben

Inzake uw prioriteiten en de verhou-
ding stadsvernieuwing en woonuit-
breidingsgebieden kan ik het volgen-
de stellen. In de Regionale Commis-
sie voor Ruimtelijke Ordening in
Antwerpen heb ik maandenlang de
bespreking bijgewoond van de ge-
westplannen. Wij hebben ervoor ge-
zorgd dat iedere gemeente een vol-
doende reservebouwgronden heeft.
Daarbij hebben wij nog woonuitbrei-
dingsgebieden toegestaan met het
oog op een mogelijke verandering in
de toekomst. Indien het bestaande
potentieel aan beschikbare kavels
door iedere gemeente zou worden
opgebruikt, dan is er geen enkel pro-
bleem. Degenen die dan toch mordi-
cus ,,op de buiten” willen gaan wonen
kunnen dat best, maar tegen een be-
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De Beul kelen van produktieve investeringen
in nieuwe technologieën.

paalde  prijs, want die kavels zijn wel
bouwkavcls maar men profiteert
daarvan om een hoge prijs te vragen.
Als overheid moeten wij echter alles
doen om te beletten dat onze steden
verkommeren en dat de mensen die
daar woonachtig zijn in een buurt ko-
men tc Icven die zij niet meer wensen
doordat er leegstand en verkrotting
optreedt . Voor de kosten-batenana-
lyse van  de gemeenschap is dergelijke
toestand onverantwoord. Wij hebben
er dus alle belang bij om prioritair de
stadsvernieuwing  te stimuleren en de
woonuitbreidingsgebieden t e  l a t e n
voor wat ze zijn. Als men van Vlaan-
deren een straat van lintbebouwing
wil maken, van Maaseik tot De Pan-
ne, dan moet men dit duidelijk zeg-
gen, maar er ook de verantwoorde-
lijkheid voor dragen. Als men de
laatste restanten open ruimte wil be-
schermcn  en behouden, moet men de
politiek volgen waarvoor wij hier
hebben gepleit, en niet de uwe. (Ap-
plaus bij de VU, de SP en AGALEV)

gie, van het ontwerp van decreet,
houdende de oprichting van een
Fonds tot Bevordering van het Indus-
trieel Onderzoek in Vlaanderen, het
FIOV. Dit ontwerp strekt ertoe alle
besch ikbare  midde len  van  he t
Vlaamse Gewest voor de bevorde-
ring van het toegepast wetenschappe-
lijk onderzoek op industrieel vlak te
bundelen in één budgettair fonds, het
FIOV. Aangezien de Raad van State
van oordeel is dat de wettelijke
grondslag enkel bij wijze van decreet
kan worden gegeven, werd het oor-
spronkelijk ontwerp van besluit van
de Executieve omgewerkt tot onder-
havig ontwerp van decreet.

In zijn inleiding in de Commissie her-
innerde de Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, tevens Minister van
Economie en Werkgelegenheid, aan
de optie van het Regeerprogramma
van de Vlaamse Regering, namelijk
de valorisatie van het toegepast on-
derzoek in de Vlaamse bedrijven en
onderzoekscentra. Daarom wil de
Vlaamse Regering het toegepast we-
tenschappelij k onderzoek volledig re-
gionaliseren en alle middelen in één
budgettair fonds samenbrengen, om
meteen een einde te stellen aan de
lokettenpolitiek, die ten dele door de
nationale Regering wordt gevoerd.
Na voorbereidend studiewerk door
daartoe opgerichte werkgroepen, die
de bundeling van middelen en de
doorzichtigheid van de aanwendings-
modaliteiten adviseerden, bereidde
de Executieve een ontwerp van be-
sluit voor, dat aan de Raad van State
werd voorgelegd. In dit ontwerp van
besluit was voorzien dat de kredieten
van het IWONL en van de Prototy-
pes, en alle andere middelen ter
bevordering van het toegepast weten-
schappelijk onderzoek in Vlaanderen
een nieuw op te richten fonds, het
FIOV, zouden stijven. De aanwen-
ding van deze middelen zou vooral
gebeuren onder de vorm van invor-
derbare renteloze voorschotten ten
bedrage van 50 procent en maximaal
60 procent van de directe kosten van
het onderzoeksproject. Een substan-
tieel deel van het fonds zou voor de
KMO’s worden gereserveerd. Daar-
naast zou het FIOV ook de budget-
taire ruimte bieden voor impulspro-
gramma’s met het oog op het ontwik-

In een lijvig document van 165 blad-
zijden, dat als een handleiding voor
het FIOV kan worden beschouwd,
stelde de Raad van State dat het al-
leen de Vlaamse Raad, die het begro-
tingsrecht heeft, toekomt een derge-
lijk fonds als het FIOV in te stellen.
Een ontwerp van decreet werd ver-
volgens voor advies voorgelegd aan
de Sociaal-Economische Raad voor
Vlaanderen, de SERV, en aan de
Vlaamse Raad voor Wetenschapsbe-
leid, die beide een gunstig advies uit-
brachten. Daarna werd het ander-
maal aan de Raad van State voorge-
legd, die nog enkele wijzigingen
voorstelde. De Raad van State wees
erop dat het bij het FIOV om een
begrotingsfonds gaat, zonder rechts-
persoonlijkheid, dat in een begro-
tingsdecreet zou kunnen worden op-
genomen maar omwille van zijn
duurzaam karakter beter in een nor-
matief decreet wordt gegoten.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Na een beknopte commentaar over
de artikelen van het ontwerp van de-
creet over het FIOV, waarvan de
werking en het optreden verder door
een besluit van de Executieve zal
worden geregeld, werd de algemene
bespreking van het ontwerp in de
Commissie aangevat.

ONTWEKP VAN DECREET hou-
dende oprichting van een Fonds tot
Bevordering van het Industrieel On-
derzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-Nrs.  1 en 2

Algemene bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is het
ontwerp van decreet houdende op-
richting van een Fonds tot Bevorde-
ring van het Industrieel Onderzoek
in Vlaanderen.

Een lid wees erop dat de Vlaamse
Regering in principe voorstander is
van de universaliteit en de niet-affec-
tatie van de middelen in de begro-
ting. Daarom werd reeds een begin
gemaakt met de afbouw van de fond-
sen. In dit geval staat de Commissie
echter positief tegenover de oprich-
ting van een fonds omwille van de
structurele noodzaak alle middelen
voor toegepast wetenschappelijk on-
derzoek te groeperen.

De algemene bespreking is geopend.

De heer Dupré, verslaggever, heeft
het woord.

De heer J. Dupré (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Voorzitter van de Executieve, mijn-
heer de Minister, collega’s, ik heb de
eer hierbij verslag uit te brengen over
de bespreking  in uw Commissie voor
Economie, Tewerkstelling en Ener-

Op een vraag van een lid op welke
wijze de sinds 25 november 1986 toe-
gekende trekkingsrechten van het
IWONL naar  he t  fonds  zu l len
vloeien, antwoordde de Voorzitter
van de Executieve dat, in een eerste
fase van de regionalisering, de mid-
delen van het IWONL ten belope van
1/3,  voor de helft op basis van ristor-
no’s en voor de helft op basis van
dotaties, werden overgeheveld en dit
tot en met het begrotingsjaar 1987.

Beleid woonuitbreidingsgebieden en stadsvernieuwing
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J. Dupré

Het nieuwe systeem van de trek-
kingsrechten is minder gunstig, aldus
de Voorzitter van de Executieve.

Een ander lid vroeg of de Vlaamse
Executieve zal blijven werken met de
nationale administratie v a n  h e t
IWONL. De Voorzitter antwoordde
dat omwille van het feit dat het
IWONL nu ten belope van 7/9 is ge-
regionaliseerd, ook de administratie
zal moeten worden opgesplitst. Intus-
sen wordt verder gewerkt met de na-
tionale administratie, echter op in-
structie van de Gemeenschapsminis-
ter, die de uiteindelijke beslissingen
neemt.

Verschillende leden van de Commis-
sie achtten het stelsel van de rentelo-
ze voorschotten uit het FIOV goed
maar pleitten voor de mogelijkheid
om ook nog met subsidies te kunnen
werken onder meer voor projecten
van jonge ondernemingen, die zich
nog in geen commercieel stadium be-
vinden. De Voorzitter beaamt dat de
renteloze voorschotten de regel zul-
len zijn, het toekennen van een sub-
sidie de uitzondering. Hij wees er bo-
vendien op dat de terugvorderbare
voorschotten onder fiscaal oogpunt
gunstiger zijn omdat zij in de fiscale
passiva van de balans worden opge-
nomen terwijl de subsidies onder fis-
cale activa ressorteren.

Een lid verklaarde dat men goede er-
varing heef t  opgedaan  met  he t
Vlaams Prototypefonds, dat sedert
de regionalisering heeft gewerkt, om-
dat het als een technisch onafhanke-
lijk orgaan de dossiers zeer objectief
heeft behandeld. Hij drukte de hoop
uit dat met de Commissie van het
FIOV op dezelfde wijze zal worden
gewerkt. De Voorzitter van de Exe-
cutieve verklaarde voorstander te
zijn van een gelijkaardige werking.

Op een vraag van hetzelfde lid of de
SCK-middelen ook in het FIOV zul-
len worden opgenomen, wat hem on-
logisch lijkt omdat de werking van
het SCK een ander doel nastreeft dan
het FIOV, antwoordde de Voorzitter
van de Executieve dat dit niet de be-
doeling is.

Ook op een vraag van een ander lid
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of de middelen uit de Europese fond-
sen in het FIOV zullen worden on-
dergebracht, antwoordde de Voorzit-
ter van de Executieve negatief omdat
de Europese Gemeenschap zelf di-
recte contracten afsluit met de be-
trokken ondernemingen.

Een lid drukte de vrees uit dat er een
risico bestaat voor dubbel gebruik na
de gedeeltelijke regionalisering van
het IWONL. Wellicht gaat men nu
ook - aldus dit lid - op regionaal
vlak het fundamenteel onderzoek bij
de verschillende universitaire centra
bevorderen. De Voorzitter van de
Executieve antwoordde dat hiervoor
geen gevaar bestaat vermits het bij
het FIOV alleen over toegepast en
niet over fundamenteel onderzoek
gaat.

Een paar leden maakten zich zorgen
over de leefbaarheid van de sectorië-
le centra voor collectief wetenschap-
pelij  k onderzoek, de zogenaamde
centra De Groote. De Voorzitter van
de Executieve wees er op dat deze
centra De Groote zich op termijn ook
moeten regionaliseren en sommige
dat op dit ogenblik reeds hebben ge-
daan.

De Commissie wisselde een tijdlang
van gedachten over de rol van de
Vlaamse Commissie voor Industrieel
Onderzoek, die voor het FIOV zal
worden opgericht. Volgens de Voor-
zitter van de Executieve moet de op-
richting hiervan, na de goedkeuring
van het decreet, nog door een besluit
van de Executieve worden geregeld.
Deze Commissie zal technische voor-
stellen en adviezen formuleren over
ingediende dossiers. Zij zal dus volle-
dig werken zoals de huidige Commis-
sie van het Prototypefonds, die er zal
worden in opgenomen. De Vlaamse
Raad voor het Wetenschapsbeleid
heeft een andere rol. Hij heeft tot
taak conceptuele voorstellen te doen
voor het beleid. De samenstelling
van de nieuwe Commissie zal gebeu-
ren door de Gemeenschapsminister
voor Economie en Tewerkstelling.
Zowel de werkgevers als de werkne-
mers zullen erin vertegenwoordigd
zijn. De Vlaamse Raad kan geen in-
zage krijgen van de individuele dos-
siers van deze Commissie. Wel kun-
nen via een jaarverslag algemene ge-
gevens worden verstrekt.

Fonds Bevordering Industrieel
Regeling werkzaamheden

Onderzoek

Tot hier het verslag van de algemene
bespreking in de Commissie. Bij de
artikelsgewijze bespreking werd door
een paar leden gesuggereerd een ar-
tikel 7bis toe te voegen in verband
met het jaarlijks verslag uitbrengen
over de werking en het optreden van
het FIOV bij de Vlaamse Raad. Een
door de Voorzitter van de Executieve
ingediende tekst werd met eenparig-
heid aangenomen. Alle artikelen en
het gehele ontwerp van decreet wer-
den met 10 stemmen eenparig aange-
nomen. (Algemeen applaus)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Opdat iedereen de
nodige schikkingen zou kunnen tref-
fen deel ik u mede dat de interpella-
ties van de heren Desaeyere en
Dhoore nog deze namiddag zullen
plaatshebben. De interpellaties van
de heren Schiltz, Van Elewyck en
Coveliers zullen morgennamiddag
plaatshebben.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende oprichting van een Fonds tot
Bevordering van het Industrieel On-
derzoek in Maanderen
- 190 (1986-1987)-Nrs.  1 en 2

Algemene bespreking (Voortzetting)

De Voorzitter : De heer De Batselier
heeft het woord.

De heer N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s.
vooreerst zou ik de verslaggever, de
heer Dupré, willen feliciteren met
zijn uitstekend verslag, het bevat alle
nuances die in de Commissie zijn aan
bod gekomen in verband met de
stichting van een Fonds tot Bevorde-
ring van het Toegepast Industrieel
Onderzoek in Vlaanderen. Ik wens
bijgevolg de daar door mij gestelde
vragen hier niet te herhalen.
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Ook wens ik de Minister te danken
voor de antwoorden die hij heeft ge-
geven. Mijnheer de Minister, het ge-
beurt niet zo vaak dat wij het eens
zijn maar op dit vlak zijn wij het wel.
De door LI gegeven antwoorden wa-
ren zeer correct.

Wij zullen het ontwerp van decreet
houdendc  oprichting van Fonds tot
Bevordering  van het Industrieel On-
derzoe k in Vlaanderen goedkeuren
omdat het ons nuttig lijkt voor een
betere valorisatie van het toegepast
industrieel  onderzoek in Vlaanderen.
Dit bewijst tevens dat wij geen oppo-
sitie doen om de oppositie. Wij stel-
len ons cvcnwel  vragen niet over het
feit dat II daardoor de mogelijkheid
krijgt de middelen te centraliseren
voor de uitgaven die men, als Vlaam-
se Regering, in dit verband wil doen,
\vat u dc mogelijkheid geeft om een
coherent beleid te voeren, maar wel
over het feit dat dit natuurlijk staat
of valt met een volledige en correcte
uitvoerin:  van de staatshervorming
in  de  toekomst .  Zowel  inzake
IWONL als inzake alle elementen in
verband met de politiek van het we-
tenschappelijk onderzoek zullen wij
in de toekomst telkens opnieuw moe-
ten trachten maximaal onze bevoegd-
heid op tc eisen. Dit is tot heden niet
gebeurd. De nationale instanties tre-
den hier duidelijk agressief op ten na-
dele van de gewesten. Dit kunnen en
mogen \vij niet laten gebeuren.

Ik ga er tevens van uit - ook de
verslaggever heeft er naar verwezen
- dat \\.anneer  een zaak voor 7/9
geregionaliseerd is, zoals het
IWONL ook de administratie, die uw
beleid adviseert, in feite onder uw
bevoegdheid zou moeten vallen. Ik
weet wel dat u in de Commissie op
mijn bemerking heeft geantwoord
dat zij u wcl adviseert maar dat u nog
altijd beslist over deze zaak. Dat is
juist, maar het lijkt mij de logica zelf
van de rcgionalisering dat dit zou
worden doorgetrokken, ook naar de
administratie toe. Tenslotte moet de
administratie behoren bij het niveau
waar de beleidsmatige  beslissing van
het betreffende dossier wordt geno-
men.

In verband met artikel 7 hebben wij
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toch een kleine bedenking. Het arti-
kel 7 geeft in feite aan de Vlaamse
Executieve een delegatie om maatre-
gelen te nemen tot het oprichten van
een commissie die de projecten zou
evalueren, die de modaliteiten voor
de indiening van een aanvraag tot en
toekenning van terugvorderbare
voorschotten zal vooropstellen en de
modaliteiten voor invordering van
renteloze voorschotten zal uitwer-
ken.

Aangezien in het oorspronkelijk be-
sluit - dat men in eerste instantie
had voorgelegd aan de Raad van Sta-
te en nadien ook aan de SERV - in
detail staat hoe die commissie zou
worden samengesteld, hoe men die
modaliteiten zal bepalen, vond ik het
niet  overdreven gevraagd datde
Vlaamse Raad daar ook kennis zou
van hebben gekregen en dit vandaag
reeds in het decreet had gestaan. Nie-
mand had daarentegen bezwaar kun-
nen hebben. Ter zake is er inhoude-
lijk geen bezwaar aangetekend van-
wege de Raad van State noch van
iemand van de SERV.

Mijnheer de Minister, u heeft ons in
de Commissie gezegd hoe het er in
feite inhoudelijk zal aan toe gaan.
Het komt overeen met wat in het
oorspronkelijk besluit heeft gestaan.
Het had opnieuw een herwaardering
kunnen zijn van deze Vlaamse Raad
door het daar neer te schrijven in het
ontwerp van decreet. Wij vinden het-
dus een beetje spijtig dat u dit nu
gewoon bij uitvoeringsbesluit zult re-
gelen.

Positief vinden wij alleszins dat u in-
gegaan is op een amendement dat zo-
wel uit de hoek kwam van de heren
Van Ooteghem-Geens als van mij-
zelf, om de Vlaamse Raad toch nog
een betrokkenheid bij de werkzaam-
heden van dit FIOV te geven door te
stellen dat de werking en de evaluatie
daarvan ook elk jaar in de Vlaamse
Raad zou besproken worden op basis
van een verslag dat de Executieve
jaarlijks zou uitbrengen. U heeft ons
amendement overgenomen zodat wij
ons eigen amendement hebben inge-
trokken. Wij vinden het positief en
zullen daarom dit ontwerp goedkeu-
ren. (Applaus)

Fonds Bevordering Industrieel Onderzoek

De Voorzitter : De heer Van Ooteg-
hem heeft het woord.

De heer 0. Van Ooteghem (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, over
de noodzaak van de bundeling van
alle middelen voor de bevordering
van het industrieel onderzoek in
Vlaanderen is er in deze Raad geen
discussie mogelijk. Het FIOV beant-
woordt aan een noodzaak. Daarover
zijn wij het allen eens.

De besprekingen hebben eens te
meer de slechte oneindigheid van de
Staatshervorming bewezen. Nog
steeds moeten de Vlamingen op een
correcte uitvoering van die Staatsher-
vorming aandringen en op de overhe-
veling naar de Gewesten van al de
hefbomen van het industrieel beleid,
met name de kredieten die bestemd
zijn voor het toegepast en industrieel
onderzoek.

In zijn advies verwijst de SERV ook
naar de noodzaak van een verdere
regionalisering van de middelen inza-
ke het wetenschappelijk onderzoek.
De Vlaamse Raad voor Weten-
schapsbeleid vraagt uitdrukkelijk dat
met het oog daarop een onthaalstruc-
tuur zou worden voorzien.

De opsplitsing van de administratie
van het IWONL moet nog worden
geregeld. Het is immers niet normaal
dat de Vlaamse Minister zich voor de
toekenning van de IWONL-kredie-
ten moet steunen op het advies van
de nationale administratie.

Tijdens de discussie in de Commissie
die door collega Dupré uitstekend
werd weergegeven, werd niet gespro-
ken over het  personeel van het
FIOV. Vandaar dat ik u de vraag
stel, mijnheer de Minister, of voor
de werking van het Fonds beroep zal
worden gedaan op personeel van de
bestaande administratie of het de be-
doeling is om hiervoor nieuw perso-
neel aan te werven. Daarover had ik
graag een woordje uitleg.

In dit gekke land van ons hebben wij
reeds heel veel beleefd, maar de titel
van een christen-democratische krant
van vandaag had zelfs Orwell niet
kunnen voorzien. In ,,Het Volk” van
vandaag staat : ,,Gheyselinck  haalt
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slag thuis. 9.796 mijnwerkers vertrek-
ken. Een succes voor Thyl Gheyse-
linck die een vrijwillige afvloeiing van
8.000 mijnwerkers had voorzien. Met
de in totaal 9.796 eenheden is dat
cijfer ruimschoots overschreden.”

Het gaat hier dus om een zegetitel in
een christen-democratische krant,
niettegenstaande hoe dan ook 9.796
mijnwerkers gedwongen vrijwillig
werkloos worden en dat hoe dan ook
de sociaal-economische ruggegraat
van Limburg wordt gebroken. Voor
de Vlamingen is dit geen reden tot
juichen, maar een reden te meer om
onze volle aandacht toe te spitsen op
deze zwaar getroffen provincie. De
middelen die ter beschikking staan
voor de reconversie van Limburg zijn
onbeduidend in vergelijking met de
gigantische bedragen besteed aan de
reconversie van de staalnijverheid.

Mijnheer de Minister, daarom vraag
ik u met aandrang dat u, die een zwa-
re verantwoordelijkheid draagt voor
de  reconvers ie  in  L imburg ,  de
schaarse middelen waarover u be-
schikt, doelgericht en prioritair zou
inzetten in de mijnstreek. Het is daar
dat nieuwe initiatieven nodig zijn en
het is in de eerste plaats daar dat
nieuwe werkplaatsen moeten worden
gecreëerd. Ik moge er dan ook op
aandringen dat uw aandacht vooral
zou gaan naar steun voor projecten
in ontwikkelingszones, met prioriteit
voor Limburg.

Tot slot stel ik vast dat de leden van
de Commissie door u zullen worden
benoemd. Collega De Batselier heeft
ter zake ook reeds gesproken. Ook
ik wens hierover een verduidelijking.
Hoe zal die benoeming geschieden ?
Zal de Minister zelf bepaalde perso-
nen aanduiden ? Ik hoop dat de be-
noemingen zullen gebeuren op basis
van deskundigheid en niet op basis
van een partijkaart. Ook wens ik de
structuur van die Commissie te ken-
nen. Aangezien de Volksunie ak-
koord gaat met de doelstellingen van
het FIOV, aangezien de Minister ver-
zekerd heeft dat de onderzoekspro-
jecten in de Vlaamse bedrijven voor
een belangrijk gedeelte zullen wor-
den voorbehouden voor de KMO’s,

aangezien de Minister met onze
amendementen heeft rekening ge-
houden en een jaarlijks verslag zal
worden ingediend bij de Voorzitter
van de Vlaamse Raad, zal de Volks-
unie dan ook het ontwerp goedkeu-
ren. (Applaus bij de leden van de
Volksunie)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Laverge

De heer J. Laverge (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, het
FIOV is ook voor ons een goed initia-
tief. Het laat toe de middelen voor
het wetenschappelijk onderzoek, die
verspreid zijn, te groeperen. Wij ho-
pen dat deze groepering zich zal uit-
breiden en dat de middelen die nog
nationaal verdeeld zijn in onze regio
zullen belanden, zodat dit Fonds rui-
mere middelen en ruimere mogelijk-
heden voor de toekomst zou krijgen.

Een kleine schaduwzijde bij deze op-
richting van het Fonds is het feit dat
wij in principe voorstander zijn van
een annuïteitsfilosofie en een beheer-
sing van de middelen op basis van
jaren. Hiervan hebben wij afstand ge-
daan. Waarschijnlijk is het ook nood-
zakelijk gezien de omvang en de
meerjarigheid van bepaalde onder-
zoeken. Daarom sluit ik mij aan bij
de collega’s die hier hebben gevraagd
een jaarverslag over deze activiteit te
ontvangen, zodat de Vlaamse Raad
met deskundigheid de evolutie en de
besteding van de middelen kan vol-
gen. Evenwel, mijnheer de Minister,
vermeld ik daarbij enkele kantteke-
ningen en bezorgdheden omdat de
politiek van uw Fonds gericht is op
terugvorderbare renteloze voorschot-
ten. Zoals u weet zijn vele bedrijven
in het Vlaamse land kleinschalig. Zij
zijn niet in de mogelijkheid zelf on-
derzoek te laten financieren of te la-
ten uitvoeren door een gebrek aan
technici. Verscheidene van deze klei-
ne bedrijven vallen terug op de col-
lectieve centra De Groote. De vraag
rijst of deze benadering en uw wil om
de centra De Groote te regionalise-
ren niet zullen resulteren in het pro-
bleem geen toegang meer te hebben
tot de noodzakelijke renovatie en
technologische evolutie.

Mijnheer de Minister, dat is een be-
zorgdheid van vele kleine bedrijven.
Bijgevolg vraag ik u dat u daaraan
aandacht zou besteden, dat u de hak-
bijl niet zou gebruiken, dat u met de
kleinschaligheid van ons industrieel
Vlaams palet rekening zou houden.
Wij zijn voorstanders van het
Fonds ; wij menen dat het een goed
initiatief is ; wij vragen enkel en al-
leen een kleine correctie ten voordele
van de kleine bedrijven en het bevor-
deren van de toegankelijkheid van de
kleine bedrijven, via de collectieve
centra, tot de technologie.

heeftDe Voorzitter : Minister Geens
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, collega’s, op
mijn beurt wens ik de verslaggever,
de heer Dupré te feliciteren met zijn
uitstekend verslag. Het is tegelijk
synthetisch en genuanceerd, zodanig
dat alle aspecten van de bespreking,
zeer gedetailleerd en objectief, naar
voren komen. Dit is een belangrijke
verdienste van onze verslaggever die
de bespreking in de Raad op een aan-
zienlij  ke wijze vergemakkelijkt.

Toch wil ik even ingaan op een paar
vragen die met een zekere aandrang
worden gesteld.

Mijnheer de Minister, ik vraag u voor Ten eerste, het probleem van de

deze centra heel duidelijk een beleid
uit te stippelen en na te denken over
de consequenties. Wij weten dat deze
centra momenteel nationaal gestruc-
tureerd zijn, dat hun middelen en
hun structuur nationaal zijn. Het is
ook niet wenselijk dat deze centra
zich zouden opsplitsen, want dit zou
alleen een kostenverzwaring voor
beide regio’s inhouden. De infra-
structuur die zij bezitten zou blijvend
voor beide landsgedeelten moeten
worden aangewend.

Mijnheer de Minister. het is aan u
van een modaliteit te vinden hoe men
deze centra, in deze nieuwe structuur
van regionalisatie, kan laten functio-
neren en hoe de kleinere bedrijven
kunnen blijven aanhaken met de ook
voor hen noodzakelijke technologi-
sche evolutie die nu wordt aangebo-
den en uitgewerkt door deze collec-
tieve centra.
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voorschotten.  Ik ben in principe voor
alle vormen  van overheidssteun voor-
stander V;III de formule van voor-
schotten. dc terugvorderbaar zijn.
Op die manier worden de gelden in-
derdaad gcrecycleerd en worden de
mogelijke bedragen, beschikbaar in
de toekomst. niet gehypothekeerd.
maar integndeel verhoogd.

Fiscaal - en de heer Dupré heeft dit
trouwens onderstreept - is dit voor-
deliger naar de Vlaamse onderne-
ming toe. omdat een voorschot deel
uitmaakt van de passiva van een on-
derneming. terwijl subsidies worden
opgenomen in de activa, dit wil zeg-
gen dat zij normalerwijze ook in de
winst worden  opgenomen en door de
vennootschapsbelasting gedeeltelijk
worden verminderd.

Bijgevolg blijf ik erbij dat dit de beste
vorm is : vanzelfsprekend sluit ik uit
dat subsidies uitzonderlijk in aanmer-
king kunnen worden genomen.

Ten tweedc. werd er aandacht ge-
vraagd voor de KMO’s. Blijkens de
cijfers. die ik aan de Commissie heb
verstrekt meen ik dat op dat vlak
een aanzien 1 i j  ke verbetering ten aan-
zien van de vorige toestand is opge-
treden en dat vooral in de samenwer-
king tussen de KMO’s en onze we-
tenschappelijke instellingen een mid-
del moet w orden gevonden om het
toegepast onderzoek ook in de
KMO’s te laten doordringen. Dit is
één van mijn grote bekommernis-
sen : het is tevens de bezorgdheid
van de leden van de Commissie.

Zo\vel de heer Dupré als de heer La-
verge hebben gewezen op de centra
De Groote die, in de huidige con-
ceptie. nationale instellingen zijn ;
het initiatief tot regionalisering zou
eigenlijk wel eens van de betrokken
sector zelf kunnen uitgaan. Dit is
voor Fabrimetal gebeurd, ingevolge
de feitelijkc structuur, waarbij de
centra van Fabrimetal werden ver-
spreid over verschillende universi-
teitssteden. Bijgevolg kan een decen-
tralisering gemakkelijker leiden tot
regionalisering, ofschoon deze for-
meel nog niet bestaat.

Hetzelfde zou kunnen gebeuren voor
de sector van de bouwnijverheid. Ik
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De heer N. De Batselier (SP), Ondervoorzitter. van de Raad, hier in het gezelschap
van SP-Raadsleden P. De Weirdt (rechts) en P. Van Der Niepen (achtergrond),
spreker tijdens het debat over het FIOV

geloof dat de huidige voorzitter van
het centrum voor bouwnijverheid,
het WTCB, heeft aangekondigd dat
hij ernaar streeft een ontdubbeling
van de instelling te bewerkstelligen.
Ik kan dit alleen maar toejuichen. In
de huidige staatshervorming is even-
wel op dit stuk aan ons geen eigen
bevoegdheid toevertrouwd.

De heer De Batselier heeft de goed-
keuring van zijn fractie hier toege-
zegd. Ik ben hem daarvoor dank-
baar. Waar de Commissie in haar ge-
heel belangstelling opbrengt voor de
valorisatie van het wetenschappelijk
onderzoek, is dit ook mijn bezorgd-
heid. Dit verklaart trouwens waarom
ik zoveel belang hecht aan de recycla-
ge van de middelen en dat ik bekom-
merd ben om de transfert van techno-
logie vanuit de wetenschappelijke in-
stellingen naar de ondernemingen.

Ik wens de leden van de Commissie
meer in het bijzonder, maar ook de
Vlaamse Raad, uit te nodigen om tij-
dens Flanders’ Technology contact te
nemen met het TTC, zijnde het Tech-
nology Transfert Center. Daar heb-

Fonds Bevordering Industrieel Onderzoek

ben wij op dit ogenblik 1.070 aanbie-
dingen voor technologie beschikbaar,
niet alleen van onze eigen instellin-
gen, maar ook van internationale in-
stellingen zoals de Wereldbank, de
OESO, enzovoort. Uitgaande van dit
bestand is het mijn bedoeling daar
een permanente actie van te maken.
Een ander voorbeeld dat daar nauw
bij aansluit is het volgende : ik heb
een bijzondere uitnodiging gestuurd
naar de Chinese Volksrepubliek die
trouwens met een belangrijke delega-
tie naar Flanders’ Technology komt.
Verleden week werden wij door de
Chinese Volksrepubliek in het bezit
gesteld van een lijst van 320 vragen
naar technologie, een lijst die wij
moeten verspreiden in het Vlaamse
bedrijfsleven en bij de Vlaamse we-
tenschappelij ke instellingen. Het
moet mogelijk zijn op dergelijk quan-
tum een aantal serieuze aanbiedingen
van technologie te doen. Een ander
probleem is echter of de Chinese
Volksrepubliek de nodige middelen
heeft om dit te betalen. Dat is even-
wel het domein van de Minister van
Financiën aan wie ik trouwens heb
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.gevraagd in het kader van de toetre-
ding van de Chinese Volksrepubliek
tot de GATT, de leningen van Staat
tot Staat aan de Chinese Volksrepu-
bliek op te voeren. Dit zou een be-
langrij ke mogelijkheid creëren van
afzet van technologie evenals van
hoogwaardige technologische pro-
dukten.

Het zou mij verheugen indien de
Commissie van de Raad een bezoek
zou brengen aan dit Technology
Tranfert Center, want het is de moei-
te waard. Het zijn dergelijke acties
die de valorisatie van het weten-
schappelijk onderzoek moeten
bevorderen.

Er zijn problemen gerezen in ver-
band met de administratie en ik geef
toe dat ze niet zijn opgelost. Voor
het onderzoek van de dossiers in het
kader van het IWONL werken wij
momenteel met ontleend personeel
van de nationale adminstratie, wat
het voordeel biedt dat het gevormd
personeel is. Wij hebben niet directe
administratieve en voogdij-toezicht,
functioneel wel, maar dit impliceert
een verdere decentralisering van de
personeelssterkte van het Ministerie
van Economische Zaken. Op dat
stuk heb ik echter niet veel illusies
meer.

Aldus kom ik tot een meer algemeen
thema, namelijk quid met de verdere
uitvoering van de staatshervorming
inzake het toegepast wetenschappe-
lijk onderzoek. Ik ga thans niet in op
de discussie, die overigens weken zou
kunnen duren, over het onderscheid
tussen het fundamenteel en het toe-
gepast onderzoek. Iedereen weet dat
dit een academisch onderscheid is.
Maar de wet is de wet. Ik meen even-
wel dat inzake de regionalisering van
het toegepast wetenschappelijk on-
derzoek vooruitgang is geboekt, al-
thans daar waar het instituties vervat.
Het feit dat het SCK wordt overgehe-
veld, is een vooruitgang. Hetzelfde
geldt voor de zogenaamde KBAR’s,
de koninklijke besluiten waarover de
Minister van Wetenschapsbeleid be-
schikt, waarbij middelen worden toe-
gewezen aan ondernemingen voor
technologisch onderzoek. Zowel de
KBAR’s, als het resterende deel van
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de kredieten voor het IWONL en het
Fonds voor Prototypes, zijn groten-
deels geregionaliseerd, althans vol-
gens de overeenkomst van 25 novem-
ber 1986 die al naargelang de inspira-
tie het Sint-Catharina-akkoord of het
Geens-akkoord wordt genoemd en
waarbij ik zeer uitdrukkelijk wil uit-
sluiten dat ik iets zou te maken heb-
ben met de Heilige Catharina ! Wij
staan hier geconfronteerd met de
concrete uitvoering van deze over-
eenkomst en deze overeenkomst -
en nu wik ik mijn woorden - moet
worden uitgevoerd. Ik stel echter
vast dat door naamwijzigingen, door
het onderbrengen van middelen in
een ander verband, men eigenlijk op
het stuk van het toegepast weten-
schappelijk onderzoek geen vooruit-
gang maakt, wel integendeel. Wan-
neer nationale programma’s die vol-
gens mij vatbaar zijn voor regionali-
sering omdat ze toegepast onderzoek
betreffen, worden afgeschaft, dan
kunnen ze niet meer worden geregio-
naliseerd, heb je nul aan drie kanten.
De huidige Minister van Weten-
schapsbeleid die begaan is met nieu-
we ontwikkelingen brengt deze mid-
delen over naar nieuwe projecten
waarvan hij dan zegt dat het niet om
toegepast onderzoek gaat, maar wel
om fundamenteel onderzoek. Dat is
een omzeiling van de wet.

De heer L. Tobback : Het is spijtig
dat de heer Denys al weg is en deze
boodschap niet meer kan horen.

Minister G. Geens : Maar wat ik hier
zeg wordt gedrukt zodat hij er nog
kennis van kan nemen.

De heer L. Tobback : Ik vind dat u
gelijk hebt.

De heer J. Van Elewyck : Het is his-
torisch.

Minister G. Geens : Ik heb er veel
waardering voor, mijnheer Tobback
dat u mij volgt.

Dezelfde opmerking geldt voor de al-
gemene ontwikkeling van het aan-
deel van de Gemeenschappen of de
Gewesten in het wetenschappelijk
onderzoek. Wij maken daar geen
vooruitgang. Op dat stuk zijn onder
meer de studies die werden uitge-
voerd door de VLIR zeer sprekend.
Ik ZOU hier een beroep willen doen
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op de Vlaamse Raad - we zijn niet
talrijk . . .

De heer J. Van Elewyck : Maar de
kwaliteit is er.

Minister G. Geens : . . . om dit pro-
bleem aan de orde te stellen boven
de politieke opdeling. Het gaat hier
om een gemeenschappelijk Vlaams
belang.

De heer L. Tobback : Mijnheer
Geens, ik wil mij graag aansluiten bij
uw oproep, maar niet in een situatie
van dubbele petjes - want wij zitten
hier allemaal tegen onze zin, dat
hoop ik althans - waarbij de eenpa-
rige Vlaamse Raad protesteert maar
een lid van de Vlaamse Raad vervol-
gens als Minister van Begroting en
Wetenschapsbeleid in de nationale
Regering het tegenovergestelde doet
en daarvoor de steun krijft van sena-
tor Gaston Geens. Dat is dwaas.

Minister G. Geens : Ik doe een be-
roep op de hele Vlaamse Raad. Wij
moeten zo sportief zijn om gezamen-
lijk te zeggen dat wij tegen deze om-
zeiling iets willen doen.

De heer J. Van Elewyck : Mijnheer
de Voorzitter van de Executieve, de
SP-fractie heeft geen enkel probleem
om u bij deze oproep te volgen en
om een consensus in deze Raad na
te streven en er mee naar buiten te
komen. Alleen moet u weten dat wij
daarmee niet steeds zo een goede er-
varing hebben gehad. Met name col-
lega De Batselier heeft vorig jaar
vóór de aanvang van de bespreking
die tot het Sint-Catharina-akkoord
heeft geleid, een voorstel van resolu-
tie ingediend dat in de bevoegde
Commissie uitvoerig werd bespro-
ken. Daar werd praktisch een con-
sensus bereikt over dit voorstel van
resolutie. Het doel van het voorstel-
De Batselier was uitsluitend u te
steunen bij moeilijke besprekingen
die toen op komst waren. Uw meer-
derheid heeft op uw verzoek gewei-
gerd deze tekst hier zelfs te bespre-
ken. Wij hebben bijgevolg enkele
slechte ervaringen. Wij hebben er
echter geen moeite mee om opnieuw
een poging in die zin aan te wenden,
maar dan wel met voorafgaandelijk
duidelijke en goede afspraken, zoniet
spelen wij niet mee.
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G. Geens

Wat het principe betreft, zeggen wij
ja, maar het moet dan wel serieus
gebeuren.

Minister G. Geens : Ik wil niet terug-
komen op dc resolutie-De Batselier.
U vergist zich in de stand van de pro-
cedure. Bij mijn weten werd de reso-
lutie-De Batselier nooit in Commis-
sie behanclcld.  Wij hebben hierom-
trent hier een rechtstreeks debat ge-
had.

Ik heb alleen gevraagd ons gezamen-
lijk over dit probleem te buigen.
Trouwens. de VLIR heeft dit ook ge-
daan. en bij mijn weten is de VLIR
een instelling die alle Vlaamse uni-
versitaire instellingen groepeert. Er
bestaat een consensus bij de VLIR
om op dit vlak een actie te onderne-
men. Ik ben er ook niet fier op dat
\vij de jongste  jaren niet veel vooruit-
gang hebben  geboekt, wel integen-
deel.

Laten wij tlil probleem globaal aan-
pakken. W:rt mij betreft zou ik het
appreciëren indien zowel vanuit de
uitvoerendc als vanuit de wetgevende
macht hier\.an  een hard punt zou
worden gemaakt. Meer wil ik daar-
o\.er nu niet zeggen.

Mijnheer Van Elewyck, u verwijst
naar bepaalde ervaringen. Laat mij
toe ook te verwijzen naar positieve
ervaringen. Het verslag-Beernaert is,
in zoverre ik mij niet vergis, nog geen
vier jaar oud. Vanuit de verschillende
politieke partijen werd hieraan door
de vorige Executieve meegewerkt.
Wat in dit verslag werd vooropge-
steld. scheen ons toen erg futuris-
tisch. maar thans zijn wij voor een
gedeelte met de realisatie van het
verslag-Beernaert bezig. Ook dit
moet in aanmerking worden geno-
men. Bepaalde dingen worden nu
eenmaal progressief, gradueel, ,,step-
by-step” gcrcaliseerd  e n  o o k  d a t
schijnt mij cc11  goede aanpak.

Een laatste punt betreft de opmer-
king in verband met een te grote de-
legatie aan dc uitvoerende macht. Ik
verontschuldig mij, mijnheer De Bat-
selier. maar deze opmerking is niet
juist. Oorspronkelijk lag het in mijn
bedoeling deze zaak bij besluit te re-
gelen. Inderdaad, er was een volledig

uitgewerkt besluit dat voor advies
aan het VESOC werd overgemaakt.
Maar vanuit de Raad van State werd
de opmerking gemaakt dat het in dit
geval beter was te legifereren. Wel-
nu, de tekst van een decreet, gestemd
door de Executieve, heeft niet de ge-
detailleerdheid van een uitvoerings-
besluit. Bijgevolg moet u op het vlak
van de uitvoering vertrouwen geven
aan de uitvoerende macht. Dit valt u
misschien niet gemakkelijk, maar het
is een fundamentele regel van ons be-
stel. Alhoewel ik, zoals gezegd, het
voorliggend ontwerp bij besluit kon
regelen, heb ik het aan de wetgeven-
de macht voorgelegd, die de grote
lijnen vastlegt en ook in een bepaald
controlemiddel heeft voorzien, met
name een jaarlijks verslag over de be-
stedingen van het FIOV. Op die ma-
nier heeft, mijns inziens, de wetge-
vende macht voldoende controle-ele-
menten in haar bereik.

De heer H. Schiltz : Mijnheer de
Voorzitter, ik denk dat het minder
een kwestie is van uitvoering van het
decreet, dat vanzelfsprekend aan de
Executieve wordt overgelaten. Het
ligt veeleer in de budgettaire tech-
niek die wordt gebruikt. Daar waar
wij opmerken dat reeds 30 procent
van de Vlaamse begroting aan fond-
sen wordt besteed met een omschrij-
ving die dermate ruim is dat een arbi-
trair gebruik van deze fondsen door
de uitvoerende macht mogelijk is,
wordt er nu opnieuw een fonds toe-
gevoegd. Het Rekenhof heeft, wat
dit probleem betreft, de aandacht te-
recht erop gevestigd dat de Vlaamse
begroting een begroting is die in de
grootst mogelijke mate dergelijke be-
palingen bevat, veel meer nog dan
de centrale begroting. Bijgevolg valt
de specificiteit van de begrotingsbe-
steding weg en ook de controle op de
specificiteit. Men kan slechts post
factum aan de hand van globale ver-
slagen een oordeel uitbrengen. Maar
de strikte begrotingscontrole speelt
bij een begrotingsfonds niet in dezelf-
de mate als bij een gewone budgettai-
re inschrijving. U moet toch gevoelig
zijn voor deze situatie. Dat is geen
kwestie van vertrouwen of van wan-
trouwen in een bepaalde Executieve,
meerderheid of Minister. Vanuit be-
grotingsorthodoxie zetten wij hier
verder een stap in de richting van de

omvang van de fondsen wat begro-
tingsgewijs niet zo orthodox is.

Minister G.  Geens :  Mijnheer
Schiltz, mijn antwoord op uw bemer-
king is dubbel. Ten eerste, wat de
globale opmaak van de Vlaamse be-
groting betreft kan het juist zijn dat
de fondsen welig tieren. Men zou
kunnen zeggen : ,,Waar men gaat
langs Vlaamse begrotingen, komt
men fondsen tegen” (Gelach). Ik
meen echter dat men het niet mag
overdrijven. Er staan ook bedragen
in de begroting voor orde. Trouwens,
mijn collega van Financiën, de heer
Waltniel, heeft een aanvang gemaakt
met het schrappen van een aantal
fondsen.

Wat mijn sector betreft, geef ik grif
toe dat hij grotendeels is geconsti-
tueerd door fondsen. Het Fonds voor
Economische Expansie is een fonds.
Er is een transfert-artikel naar titel
IV, idem hier. Er worden uit de be-
groting bedragen overgebracht naar
titel IV, naar fondsen. Het originele
van dit decreet is dat wij slechts één
fonds maken. Dat heeft uiteraard zijn
voor- en nadelen. Wanneer men
slechts één fonds maakt dan vermijdt
men dubbel gebruik, het lokettensys-
teem, enzovoort. Aan de andere kant
wordt het bedrag dat beschikbaar is
verhoudingsgewijs groter. Daar moet
men echter weten wat men wil kie-
zen. Ik zeg u echter dat er mogelijk-
heid van controle is onder meer via
het neerleggen van een jaarlijks ver-
slag.

Ik denk dat het verheugend is dat de
hele Raad dit voorstel wil steunen.
Ik heb van deze gelegenheid gebruik
gemaakt om het debat wat open te
trekken en de Raad een suggestie te
doen. Ik denk dat dit voor de onmid-
dellijke toekomst een belangrijk punt
is, met name het hard maken van de
verdere regionalisering van het we-
tenschappelijk onderzoek waarbij ik
zeg dat bepaalde omleidingen gebeu-
ren die ons van de goede weg afbren-
gen en waartegen wij ook moeten
reageren.

Het heeft mij verwonderd dat de be-
spreking van de begroting van weten-
schapsbeleid die onlangs in één van
de wetgevende Kamers heeft plaats-
gehad zeer bondig is gebeurd. Dat is
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G. Geens

niet onze traditie. Over het algemeen
wordt dat een uitvoerige bespreking.
Eigenlijk zou ik de wetgevende
macht willen uitnodigen om op dit
vitaal deel van het overheidsbeleid
een sterkere controle uit te oefenen.
Wanneer dit kan gebeuren in de
Vlaamse Raad, wat ons betreft, dan
is dit ongetwijfeld een winstpunt. Het
is echter uitzonderlijk belangrijk om
de algemene ontwikkeling na te gaan
en te zien in hoever de geest en de
letter van de wet op de staatshervor-
ming worden toegepast. Dit is vol-
gens mij duidelijk niet het geval. Dit
brengt mij ertoe voorop te stellen dat
dit voor de komende jaren één van
de belangrijkste punten moet worden
((App Laus bij de meerderheid).

De Voorzitter : De heer
hem heeft het woord.

Van Ooteg-

De heer 0. Van Ooteghem : Mijn-
heer de Voorzitter, de Minister heeft
op een paar concrete vragen niet of
althans niet duidelijk geantwoord.
Ten eerste, misschien was hij een
beetje afgeleid door de onderbrekin-
gen, maar de Minister begon net te
spreken over de evaluatiecommissie
en heeft daarover verder niets meer
gezegd. Wij hadden duidelijke vra-
gen gesteld over de samenstelling van
deze evaluatiecommissie.

Ten tweede hadden wij ook vragen
gesteld in verband met het eventuele
personeel van het FIOV. Vanwaar
komt dit personeel ? Komt het uit de
bestaande administratie of is het
nieuw personeel ?

Ten derde is er de suggestie prioriteit
te verlenen aan projecten in de ont-
wikkelingszones.

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens : Mijnheer de
Voorzitter, op de vragen 1 en 2 heb
ik duidelijk geantwoord. In het re-
conversiebeleid van de Vlaamse Exe-
cutieve is uitdrukkelijk gesteld dat de
overheidshulp in het toegepast on-
derzoek in de ontwikkelingszones ho-
ger liggen dan in de rest van Vlaande-
ren.

I De Voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De Voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
ontwerp van decreet houdende op-
richting van een Fonds tot Bevorde-
ring van het Industrieel Onderzoek
in Vlaanderen.

De tekst aangenomen door de Com-
missie wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Dit decreet regelt een aangelegen-
heid bedoeld in artikel 107quater van
de Grondwet.

- Aangenomen.

Artikel 2

Er wordt een Fonds tot Bevordering
van het Industrieel Onderzoek in
Vlaanderen, afge kort FIOV, opge-
richt, dat ingeschreven wordt in Titel
IV-Afzonderlijke Sectie, Sectie 70
van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap.

Het Fonds wordt gerangschikt onder
de catergorie  A.

- Aangenomen.

Artikel 3

Het FIOV wordt meer in het bijzon-
der gestijfd door :

a) overschrijving van kredieten die
thans ingeschreven zijn onder Titel 1,
Sectie 70, Hoofdstuk IV, artikel
41.01.03 en Titel II, Sectie 70,
Hoofdstuk VIII, artikel 81.01.03 ;

b) het saldo van het Fonds bestemd
tot het toekennen van subsidies en
terugvorderbare voorschotten voor
de vervaardiging van prototypes en
voor navorsingen inzake gevorderd
technologisch onderzoek bedoeld in
Titel IV, Sectie 70, Hoofdstuk 1, ar-
tikel 66.10.03 van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap ;

c) alle kredieten voor de bevordering
van het toegepast industrieel onder-
zoek door de nationale overheid ter
beschikking gesteld van het Vlaams
Gewest ;

d) de renten, de terugbetalingen, de
bijdragen en de opbrengsten van ver-
kopen en van andere verrichtingen al
naar het geval, voortkomende uit of
gerealiseerd met de middelen van het
FIOV of van de kredieten in het ver-
leden aangewend voor toegepast in-
dustrieel onderzoek ;

e) de opbrengst van overheidslenin-
gen uitgegeven ter bevordering van
het toegepast industrieel onderzoek ;

f) alle andere middelen die nuttig zijn
voor de bevordering van het indus-
trieel onderzoek en door de Vlaamse
Executieve aan het Fonds worden
toegewezen.

- Aangenomen.

Artikel 4

Het FIOV financiert de uitgaven die
voortvloeien uit :

a) de toepassing van de wet van 17
juli 1959 tot invoering en ordening
van maatregelen ter bevordering van
de economische expansie en de op-
richting van nieuwe industrieën.
inzonderheid van artikel 7, en van de
wet van 30 december 1970 betreffen-
de de economische expansie, inzon-
derheid van artikel 25 ;

b) de toepassing van de uitvoerings-
besluiten van de Vlaamse Executieve
met betrekking tot de bevordering
van het toegepast industrieel onder-
zoek :

c) de studies in opdracht van de
Vlaamse Executieve in verband met
het toegepast industrieel onderzoek :

d) de door de Vlaamse Executieve
lastens het FIOV verleende voor-
schotten en van de financiële last van
de voor het FIOV uitgegeven lenin-
gen ;

e) elke opdracht van de Vlaamse
Executieve ter bevordering van het
toegepast industrieel onderzoek.

- Aangenomen.

Artikel 5

De Vlaamse Executieve mag be-
schikken over de kredieten van het
FIOV voor al wat dienen kan voor
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de bevordering  van het toegepast in-
dustriecl onderzoek, ongeacht de
aard van dc ten laste te nemen uitga-
ven.

- Aangwomen.

Artikel 6

De vastlegging  en de ordonnancering
der uitgaven  ten laste van het FIOV
worden verricht  door de Gemeen-
schapsminister  bevoegd voor de eco-
nomie.

- .4angwíwen.

Artikel 7

De Vlmnsc  Executieve neemt alle
maatregclcn welke de werking en het
optreden \‘;III het FIOV regelen. De-
ze maatregelen zullen grotendeels
betrekking hebben op :

- de oprichting en bevoegdheid van
de commihsie die de projecten eva-
lueert :

- de mod;lliteiten  voor de indiening
\.an een aanvraag tot, en toekenning
van terug\ orderbare voorschotten ;

- de mocl;~liteiten  voor de invorde-
ring van dc renteloze voorschotten,
de op ovcrheidsinitiatief  toegekende
tegemoetkomingen en de bijdragen.

- Aangcrlomen.

Artikel 8

De Vlaamse Executieve brengt jaar-
lijks over de werking en het optreden
van FIOV verslag uit bij de Vlaamse
Raad.

- Aangenomen.

Artikel 9

De Vlaamse Executieve bepaalt de
datum van inwerkingtreding van dit
decreet.

- Aangenomen.

De Voorzitter : De artikelsgewijze
bespreking is gesloten.

Wij zullen morgen om 15 uur de
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hoofdelijke stemming over het
ontwerp van decreet houden.

ge hele

INTERPELLATIES (R.v.O. artikel
67)(Voortzetting)  .

Interpellatie van de heer W. De-
saeyere tot de heer G. Geens, Voor-
zitter van de Vlaamse Executieve,
Gemeenschapsminister van Econo-
mie en Werkgelegenheid, de heer P.
Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, en de heer T. Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Vorming, over het ge-
bruik van software-talen in Vlaande-
ren

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Desaeyere
tot de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie en
Werkgelegenheid, de heer Dewael,
Gemeenschapsminister van Cultuur,
en de heer Theo Kelchtermans, Ge-
meenschapsminister van Onderwijs
en Vorming, over het gebruik van
software-talen in Vlaanderen.

De heer Desaeyere heeft het woord.

De heer W. Desaeyere (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
daar waar een interpellatie meestal
voortspruit uit een verontwaardiging,
is deze interpellatie daar misschien
een uitzondering op. Ik zou namelijk
een poging willen doen voor een zeer
positieve suggestie op een gebied dat
tamelijk nieuw is, maar waaraan, he-
laas, door de nationale Regering en
vooral door de Vlaamse Regering
nog erg weinig aandacht wordt be-
steed. Ik heb het over het probleem
van de computer en de software-ta-
len.

De informatica heeft de laatste jaren
een spectaculaire groei gekend. In
het bedrijfsleven hebben de compu-
ter en de robot een centrale plaats
veroverd, in de administratie is de
computer onmisbaar geworden. De
markt van deze grote computersyste-
men werd de laatste tien jaar uitge-
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breid met de ,,personal  computer”.
Mede als gevolg van de spectaculaire
daling van de produktiekost van deze
,,PC” heeft er zich een gans nieuwe
markt geopend. Talrijke nieuwe pro-
ducenten hebben de monopolistische
markt van IBM, WANG en enkele
andere reuzen doorbroken en de
,,PC” is een goedkoop bruikbaar in-
stument geworden dat in ieder KMO,
universiteit of huiskamer binnen-
dringt. Recente studies wijzen op een
belangrijk uitbreiding van deze markt
in de volgende jaren.

De computer op zichzelf met even-
tuele ,,printer” connectiedraden
noemt men in het vakjargon ,,hard-
ware”. Met enkel deze ,,hardware” is
een computer onbruikbaar, er moet
een pakket ,,software” voorzien wor-
den. Een operating system, bij voor-
beel DOS, is een minimum qua soft-
ware indien dit wordt gekoppeld aan
een hogere programmeertaal.

De eerste computers werden gepro-
grammeerd in de machinetaal en ver-
volgens in de lagere programmeerta-
len of assembleertalen. De nadelen
van beide talen zijn het sterk compu-
tergebonden en  wein ig  gebruiks-
vriendelijk zijn. Bovendien zijn de
programma’s lang en onoverzichte-
lijk. De zogenaamde hogere pro-
grammeertalen zijn erin geslaagd bo-
venvermelde nadelen op te heffen en
relatief gemakkelijk aan te leren.
Fortran (1957) was de eerste hogere
programmeertaal, specifiek voor we-
tenschappelij ke toepassingen. Cobol,
meer voor administratieve doelein-
den, verscheen in 1959. Daarna werd
de lijst van hogere programmeertalen
vlug langer : BASIC in 1965, PL 1 in
1966, ALGOL in 1968, PASCAL in
1970 en ADA in 1982, LISP in 1983.

Deze hogere programmeertalen ma-
ken gebruik van een groot aantal in-
structies die uit de Engelse taal zijn
gehaald. De gebruikers van deze ta-
len zijn systeemanalysten, program-
meurs die deze talen aanwenden om
problemen op te lossen. Het vakjar-
gon in deze kringen is een Engelstalig
allegaartje. Persoonlijk lijkt het me
zinloos een Nederlandse program-
meertaal uit te bouwen die dan tel-
kens een vertaling moet zijn van de
hogere programmeertaal. De snel-
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Desaeyere

heid waarmee er zich wijzigingen
voordoen, brengt een grote kost
mee. Daar tegenover staat dat de
wetgever de computerfirma’s zou
moeten verplichten een Nederlands-
talige handleiding te voorzien. De
specifieke programmeertaalgebon-
den instructies zoals INPUT, FILE,
RUN enzovoor t  kunnen  in  he t
Engels behouden blijven mits een de
gelijke vertaling in de voetnoten.

Het onderwijs in Vlaanderen, zeker
in de basisopleiding, moet wettelijk
verplicht worden deze Nederlandse
handleidingen te gebruiken alsook
moeten Nederlandse handboeken ge-
bruikt worden op humanioraniveau.
Wanneer in hogere opleidingen ge-
specialiseerde literatuur gebruikt
wordt, moet de onderwijsoverheid bij
voorkeur Nederlandstalige werken
gebruiken.

Ten derde, de software-pakketten
zijn gebruiksvriendelijke program-
ma’s die de gebruiker in staat stelt
bepaalde handelingen te doen. De
meest bekende en populairste zijn
ongetwijfeld d e  tekstverwerkings-
pakketten bij voorbeeld Wordstar,
MS-word, enzovoort en de rekenbla-
den de spreadsheets, Multiplan, Lo-
tus, Symphonie, enzovoort. De
meeste van deze toepassingen be-
staan enkel in de Engelse taal met
soms een Nederlandstalige handlei-
ding.

Aangezien de gebruiksvriendelijke
pakketten door iedereen worden ge-
hanteerd en geen kennis van een pro-
grammeertaal nodig is moet deze
problematiek vanuit een andere in-
valshoek worden benaderd. Deze
programma’s leveren aan de compu-
terfirma enorme winsten omdat ze
beschermd zijn en de auteursrechten
en de kostprijzen erg hoog zijn. Wan-
neer de computerfirma’s weigeren
een beperkte investering te doen om
deze software-pakketten te vertalen
in het Nederlands geeft dit blijk van
weinig respect voor onze taal. De ge-
bruikers van deze toepassingen zijn
vaak uitvoerend personeel die met
enorme moeilijkheden worden ge-
confronteerd met deze Engelse pak-
ketten.

Het gevaar voor nieuwe drempels in
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onze maatschappij is enorm groot.
Het is de taak van de wetgever de
verplichting op te leggen aan de fir-
ma’s die pakketten samenstellen, de-
ze te schrijven in de Nederlandse
taal. De meerkosten van deze uitga-
ven zijn marginaal.

Mijnheer de Minister, het zal u zeker
verwonderen dat ik die mij meestal
specialiseer in economische en fiscale
problemen hier een cultuur- en lin-
guïstisch probleem behandel. Het
verdedigen van het Nederlands in
een wereld volop in evolutie is de
plicht van de Vlaamse Regering. Aan
de vooravond van een nieuwe golf
van informatisering in de overheids-
sector is deze eis naar de computer-
wereld toe niet onredelijk.

Ter zake verwijs ik naar het feit dat
de Franssprekende landen in mei
1986 een internationaal colloquium
organiseerden onder de titel ,,Le logi-
cie1 et ses applications dans les pays
francophones” op dit ogenblik ver-
dere stappen in dezelfde richting on-
dernemen. België was zelfs vertegen-
woordigd op dit internationaal collo-
quium, mijnheer de Minister, daar-
over zal ik u nog enkele vragen stel-
len.

Het is echter gemakkelijk om in te
zien dat hoe kleiner de cultuurge-
meenschappen, hoe dramatischer in
feite het probleem is. Wanneer reeds
een toch relatief grote cultuurge-
meenschap zoals de Franse zich be-
dreigd voelt en het nodig acht tegen-
maatregelen te nemen, hoe erg moet
het dan met de Nederlandse Cultuur-
gemeenschap gesteld zijn. In tegen-
stelling met wat men zou verwachten,
lijken de inspanningen rechtstreeks
evenredig te zijn met de dimensie van
de Gemeenschap, daar waar in feite
het omgekeerde zou moeten het ge-
val zijn. Bijgevolg, kleine cultuurge-
meenschappen zoals de onze zouden
hieraan veel meer aandacht moeten
besteden.

Ten vierde, mijn besluiten. Mijnheer
de Minister, één daarvan is een be-
sluit dat wil openen met een verwij-
zing naar het verleden en naar het
fenomeen van het franskiljonisme.
De Vlaamse Beweging heeft jaren
stormgelopen tegen een ,,Franstalige
bourgeoisie” die het Nederlands als
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dialect beschouwde. Welnu, wij lo-
pen thans een analoog gevaar. Wij
kunnen niet aanvaarden dat er zich
nu een nieuwe ,,verangelsakste” elite
vormt die het monopolie zou hebben
over een belangrijke bron de ,,com-
puterkennis”. Dit heeft niets te ma-
ken met een verkrampt terugtrekken
op zichzelf.

Mijnheer de Minister, ik ben profes-
sor in een universitaire instelling. Het
is duidelijk dat men op dat niveau
een aantal talen kent buiten zijn ei-
gen taal, dat men de wiskunde kent
en dat men niet met de handicaps
van die moderne computerwereld
wordt geconfronteerd. Ik spreek hier
dan ook niet voor mijzelf, want een
belangrijke laag van de bevolking zal
hieronder niet lijden. Het probleem
van een moderne maatschappij is dat
wij de samenwerking tussen de ver-
schillende niveaus van intelligentie
en van mathematische en linguïsti-
sche kennis moeten blijven bevorde-
ren. De grote en oprechte vrees -
en daaruit is deze interpellatie gebo-
ren - die ik heb is dat wij door heel
die computerisering en taalvervreem-
ding, zowel op mathematisch als op
Engelstalig vlak, in feite zeer grote
lagen van de bevolking tot werkloos-
heid veroordelen, precies zoals vroe-
ger de discrepantie tussen het Frans
en het Nederlands in Vlaanderen
grote lagen van onze bevolking tot
enorme werkloosheid heeft veroor-
deeld.

Mijnheer de Minister, ik houd mijn
hart vast wanneer ik denk aan de ge-
wone man. Ik ben niet van de linkse
kant maar wij moeten toch aandacht
h e b b e n  v o o r  d e  l a g e r e  bevol-
kingsklasse die een andere taal, hetzij
het Frans of het Nederlands, of de
wiskunde en de logica niet zo kunnen
doorgronden. Ter zake heeft de
Vlaamse Regering een belangrijke
verantwoordelijkheid.

Er zijn dan ook twee specifieke deel-
problemen die dringend aandacht
vereisen.

Vooreerst zijn er de specifieke pro-
grammeertalen, de hogere program-
meertalen. Om technisch bij te blij-
ven en de internationale uitwisseling
van programma’s mogelijk te maken
is het vertalen van programmeertalen
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niet aangeraden.  Het ter beschikking
stellen van Nederlandstalige handlei-
dingen met een goede vertaling van
specifiekc begrippen is een minimum
minimorum. De wetgever moet deze
verplichting opleggen aan de produ-
centen, anders zou voor deze firma’s
al te zeer de verleiding ontstaan om
zich enkel tot de elite en een bepaal-
de groep van de bevolking te richten.
Bij het afsluiten van contracten met
computcrtïrma’s moet de naleving
van deze nieuwe wetgeving als voor-
waarde worden gesteld.

Vervolgens  is er het probleem van de
softwarepakketten, die gericht zijn
op een breder publiek, zouden in het
Nederlands moeten worden geschre-
ven door dc computerfirma’s zelf. De
wetgever zou dit wettelijk moeten
verplichten met ingang van bij voor-
beeld 1 januari 1988 en de toepassing
ervan streng  controleren.

De meerkost van die vertaling is mar-
ginaal en kan onder andere worden
opgevangen door het strenge contro-
leren van .,gekraakte” software-pak-
ketten. Dit ,,kraken” van program-
ma’s is te vergelijken met het omzei-
len van auteursrechten door het ko-
piëren van boeken, een probleem dat
zich eveneens  voor onze cultuurge-
meenschap stelt. De overheid moet
als bijkomende argumentatie aanvoe-
ren dat bij niet naleving van deze
nieuwe wetgeving, de computerfir-
ma’s en software-huizen een negatie-
ve kwotering krijgen bij de informati-
seringsprojccten in de overheidssec-
tor.

Mijnheer de Minister, ik wens nog
even de vragen te overlopen die ik
toegevoegd heb aan nìijn interpella-
tie en waarvan ik hoop dat u er zo-
veel moge1  ijk zult beantwoorden.

1. Welke maatregelen worden er
door de Vlaamse Regering genomen
in verband met het gebruik van het
Nederlands in het computeronder-
wijs a) op het niveau van de gestruc-
tureerde programmatalen ; b) op het
niveau \.an de software-pakketten ?

7 Wanneer  d e  E x e c u t i e v e  g e e n-.
maatregelen neemt met betrekking
tot Nederlandstalige software-pak-
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ketten is het gevaar voor een nieuwe
Engelstalige Intellectuele elite niet
onwaarschijnlijk. Houdt de Vlaamse
Regering thans in haar aanbeste-
dingspolitiek rekening met het be-
schikbaar zijn van Nederlandse soft-
ware-pakketten ? Is een positieve dis-
criminatie van deze maatschappijen
die Nederlandse pakketten leveren,
niet noodzakelijk ?

3. Het internationaal colloquium ,,Le
logiciel et ses applications dans les
pays francophones” van de Frans-
sprekende landen, formuleerde een
aantal antwoorden op deze nieuwe
uitdaging. België was hierop verte-
genwoordigd en besteedde een natio-
naal budget, unilateraal, ter onder-
steuning van de Franse cultuur. Was
dit de Vlaamse Regering bekend en
eiste zij een gelijkaardig budget van-
uit de nationale fondsen wat de on-
dersteuning van gelijkaardige initia-
tieven vanwege de Nederlandstalige
Cultuurgemeenschap betreft ? In dit
verband is het natuurlijk belangrijk
te weten in hoever overleg zal wor-
den gepleegd met Nederland rond
deze belangrijke problematiek die
onze beide landen aanbelangt.

4. Welke maatregelen neemt de
Vlaamse Regering ter ondersteuning
van Nederlandse software ? De di-
mensie van de markt laat duidelijk
blijken dat de kost voor vertaling een
meerkost teweeg zal brengen.

5. Het probleem is nauw verbonden
met de dimensieproblemen voor Ne-
derlandstalige uitgeverijen. De re-
cente moeilijkheden van een aantal
uitgeverijen,zoals Heideland, doen
de vraag stellen naar een vaste boe-
kenprijs, en subsidies ter bescher-
ming van ons cultureel erfgoed. Zal
men beide problemen gemeenschap-
pelijk aanpakken ?

6. Het ,,kraken” van software-pro-
gramma’s  en het kopiëren van boe-
ken is een acuut probleem. Welke
concrete maatregelen neemt de Mi-
nister ter bescherming van het copy-
right ?

Mijnheer de Minister, ik dank u bij
voorbaat voor de aandacht die u hier-
aan in de toekomst zult willen beste-
den.

Gebruik software-talen

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, da-
mes en heren, ik dank de heer De-
saeyere voor zijn interpellatie die zo-
als hij zelf zegt niet uit de veront-
waardiging geboren is, maar wel uit
een positieve belangstelling voor het
lang en uitvoerig toegelichte pro-
bleem. Ik beantwoord deze interpel-
latie mede namens de heer Geens,
Voorzitter van de Vlaamse Executie-
ve, en mijn collega, de heer Dewael,
Gemeenschapsminister van Cultuur.

De heer Desaeyere heeft een zestal
vragen gesteld, die ik kort zal beant-
woorden.

Eerste vraag. Wat het gebruik van
het Nederlands in het computeron-
derwijs betreft dient er vooreerst een
onderscheid gemaakt te worden tus-
sen het algemeen onderwijs enerzijds
en de beroepsopleiding anderzijds. In
het algemeen onderwijs wordt het
computeronderricht opgenomen in
de leerprogramma’s welke voorals-
nog tot de bevoegdheid van de natio-
nale Minister van Onderwijs beho-
ren. De sector van de vorming daar-
entegen is arbeidsmarktgericht en
dient in te spelen op vraag en aanbod
vanwege de industrie. Daarom wordt
in de beroepsopleiding steeds meer
aandacht besteed aan het leren toe-
passen en gebruiken in bedrijfssitua-
ties van de beschikbare programma-
tuur. Dit houdt in dat het aanleren
van gestructureerde programmeerta-
len steeds in belang gaat verminde-
ren, waardoor ook het ter beschik-
king zijn van deze talen in het Neder-
lands minder belangrijk wordt. Ik
spreek dan over het computeronder-
richt in de beroepsopleidingscentra
en in de centra voor middenstandsop-
leiding. In de beroepsopleiding wordt
dit niet als een moeilijkheid ervaren,
omdat op dit niveau talenkennis on-
ontbeerlijk is. Het interactieve com-
putergebruik - dit is computer-on-
dersteund onderricht - biedt daar-
naast uitgebreide mogelijkheden
voor opleiding en bijscholing van ver-
schillende doelgroepen. Voor deze
toepassing werden door verschillende
instanties reeds een aantal program-
ma’s ontwikkeld in het Nederlands.
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Gezien de grote ontwikkelingskosten
en het relatief kleine afzetgebied
voor Nederlandstalige programma’s
moet vooral de nadruk gelegd wor-
den op inventarisatie van het be-
staande en de coördinatie bij het uit-
werken van nieuwe programma’s.

Tweede vraag. Voor het Ministerie
van de Vlaamse Gemeenschap wordt
momenteel, zoals het geachte lid wel-
licht weet, een globaal Informatica
- en Buroticabeleidsplan opgesteld,
dat ondertussen bekend werd onder
de naam ,,RITA-project”. De eerste
fase met name het vastleggen van een
Strategisch Informatieplan is thans
voltooid. De laatste twee fases met
name het opstellen van een architec-
tuur- en implementatieplan werden
gestart. In het Strategisch Informa-
tieplan is de ,,Software-strate&e”  ui-
teraard een belangrijk element, dat
samenhangt met de strategie ten aan-
zien van de eindgebruiker. Geop-
teerd wordt voor de ontwikkeling en
het opstellen van eigen standaarden
en procedures onder meer op het
vlak van de programmatie, de uitba-
ting en de gebruiksprocedures. Het
invoeren van deze standaarden en
procedures moet de Vlaamse Admi-
nistratie toelaten een onafhankelijke
positie in te nemen ten aanzien van
mogelijke externe service-bureaus,
terwijl deze geiiniformiseerde aanpak
het voordeel heeft om de program-
matie af te stemmen op een optimale
gebruiksvriendelijkheid, wat meteen
ook het gebruik van de eigen taal
inhoudt. Uitgaande van deze strate-
gie, is het duidelijk dat alleen nog
programmatuur zal aangekocht en/of
ontwikkeld worden die voldoet aan
de standaarden en procedures, zoals
deze zullen vastgelegd worden in het
Informatica- en Buroticabeleidsplan,
het RITA-project.

De derde vraag richt zich meer tot
Minister Dewael. Zoals de interpel-
lant duidelijk stelt is overleg met Ne-
derland noodzakelijk. Het behoort
dan ook tot het werkveld  van de
Taalunie om zich te bezinnen over
de toelaatbare omvang van Angel-
saksische terminologie in het Neder-
landse taalgebruik. Deze bezinning
gebeurt permanent door de daartoe
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bevoegde diensten. Het Comité van
Ministers van de Taalunie heeft zich
in de loop van 1986 akkoord ver-
klaard met het voorstel van de Alge-
mene Secretaris tot instelling van een
Samenwerkingsverband Nederlands-
talige Terminologie (SaNT). Bij de
activiteiten van deze SaNT wordt ge-
bruik gemaakt van bestaande termi-
nologiebanken. De SaNT zal worden
gevraagd te adviseren over de vraag
of er behalve aan de databank van
het Belgische Ministerie van Econo-
mische Zaken nog behoefte is aan
een lexicon technologische termino-
logie.

Vierde vraag. Zoals ik reeds hoger
gesteld heb worden voor de Vlaamse
Administratie eigen standaarden en
procedures ontwikkeld, die uiteraard
gericht zullen zijn op een optimale
gebruiksvriendelijkheid. In dit op-
zicht wens ik er de aandacht op te
vestigen dat bestaande software-ont-
wikkelingen reeds door het CO1 ten
behoeve van de Vlaamse Administra-
tie in het Nederlands werden ver-
taald. Ik vernoem hier : - de stan-
daardschermin voor programma-ont-
wikkeling ; - de schermen eigen aan
de toepas-
sing ; - de voorkomende systeem-
boodschappen bestemd voor de eind-
gebruiker ; - de voor bepaalde sof-
ware-pakketten door de gebruiker
gehanteerde keuzeschermen.

Ook buiten de Vlaamse Administra-
tie - ik verwijs hier onder ander
naar het SIMONA-systeem van de
RVA Vlaams Gewest - is voor de
gebruiker het systeem in het Neder-
lands ter beschikking.

Vijfde vraag. Aangaande de proble-
matiek waarmee de Nederlandstalige
uitgeverijen te kampen hebben en
waartoe de regelingen betreffende de
boekenprijs behoren, kan ik slechts
stellen dat dit een element is van het
nationale prijsbeleid. Uiteraard is
hierover een overleg tussen de Minis-
ter van Economische Zaken en de
Gemeenschapsminister van Cultuur
noodzakelijk. Het standpunt van de
Vlaamse Executieve inzake een vaste
boekenprijs dient genomen te wor-
den na beraadslaging in de Neder-
landse Taalunie waar het onderwerp
reeds in behandeling is. Het koppe-
len van het probleem van een vaste

Gebruik software-talen
Vrouwenwerkloosheid in Limburg

boekenprijs aan het onderwerp van
de subsidies voor de bescherming van
het cultureel erfgoed lijkt niet de aan-
gewezen methode. Een vaste boe-
kenprijs  is immers een economisch
probleem, terwijl de bescherming
van het cultureel erfgoed hoofdzake-
lijk van infrastructurele aard is. Bei-
de onderwerpen veronderstellen dan
ook een eigen en specifieke aanpak.

Zesde vraag. Ten slotte js er de be-
scherming van de programmatuur en
het copyright. Dit is een nationale
materie en valt onder toepassing van
de economisch-rechtelijke wetgeving
inzake auteursrechten, uitvindingsoc-
trooien, enzovoort.

De Voorzitter : De heer Desaeyere
heeft het woord.

De heer W. Desaeyere : Mijnheer de
Voorzitter, ondanks een aantal posi-
tieve elementen die de Minister heeft
aangebracht, moet het mij toch van
het hart dat wanneer ik de Belgische
situatie vergelijk met de Nederland-
se, er mij toch één belangrijk verschil
opvalt, namelijk dat in Nederland op
dit ogenblik, op het taalgebied al-
thans, in de computerwereld een veel
gebruiksvriendelijker politiek wordt
gevoerd. Ik kan de Minister een lijst
van software-programma’s geven die
de computerfirma’s op de Nederland-
se markt ter beschikking brengen,
wat in België niet gebeurt. Men kan
natuurlijk aanhalen dat dit te maken
heeft met het nationale beleid ter za-
ke. Toch moet er vanuit,de Vlaamse
Regering een grotere inspanning ge-
beuren. In het bijzonder betreur ik
dat de Minister niet is ingegaan op
het probleem van de subsidies. Wij
voeren toch een industrieel beleid
waarbij wij steun geven aan de bedrij-
ven. Ik denk dat ook op dat vlak
bepaalde eisen moeten worden ge-
steld op het domein dat ik hier heb
behandeld.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer L. Dhoore
tot de heer Geens, Voorzitter van de
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Voorzitter de werkzoekenden, opgetrokken ten werpen, waar het slechts om een per-
opzichte van Vlaanderen, omwille centage van 27,5 gaat.

Vlaamse Executieve, Gemeen- van de vrouwenwerkloosheid.
schapsmiuister van Economie en
Werkgelegenheid, over mogelijke
maatregelen ter bestrijding van de
vrouwenwerkloosheid in Limburg

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpcll;lrie  van de heer Dhoore tot
de heer Geens, Voorzitter van de
Vlaamsc Executieve, Gemeen-
schapsminister van Economie en
Werkgclcgenheid, over mogelijke
maatregclcn ter bestrijding van de
vrouwen\\,crkloosheid  in Limburg.

De heer Dhoore heeft het woord.

De heer 1,. Dhoore (op de tribune) :
Mijnheer  de Voorzitter, mijnheer de
Minister. dames en heren, het is u
\vellicht  in de loop van deze namid-
dag opgc\,;lllen dat wij, op deze war-
me aprilmimiddag  in dit Parlement
een ruim publiek hebben.

Welnu. het betreft enkele tientallen
vrouwen die vanuit de tribunes ge-
vraagd hebben  de aandacht te krijgen
voor het probleem dat zich voor hen
in heel scherpe  vormen stelt. Ik zal
trouwen3 tlc gelegenheid hebben, op
het eindc \‘an mijn bondig betoog, u
een doshicr te overhandigen, waaruit
blijkt dat. op korte tijd, door de so-
ciale orqmisaties,  namelijk het ACV,
Werkzockcnde Vrouwen, en KAV
uit Limbur-s.  25.000 handtekeningen
Iverden \,cr.zameld  om op een indrin-
gende \\.ii/c  aan ons - en meer spe-
ciaal aan’ II. mijnheer de Minister en
aan uw mcctewerkers in de Executie-
ve - tc \‘ragen  dat men hun pro-
bleem ernstig zou nemen. Welke is
de situatie  ?

Ik wens hier van meetaf aan te stellen
dat dit geen artificieel probleem is.

Bij een andere gelegenheid heb ik
reeds kunnen zeggen dat de inhoud
van het artikel - overigens een zeer
goed artikel - dat verschenen is in
,,De Standaard” van 18 maart, waar-
in werd gesuggereerd dat deze situa-
tie in feite enigszins zou zijn scheef
getrokken en dat de vrouwelijke par-
ticipatie in Limburg eigenlijk hoger
zou liggen dan het gemiddelde in
Vlaanderen, niet juist was.

Ik heb toen gezegd dat ik, aan de
hand van cijfers, zou aantonen welke
de juiste toestand is. Gelukkig heb ik
deze cijfers tijdig bekomen ; ik had
ze reeds lang aangevraagd bij het Mi-
nisterie van Arbeid en Tewerkstel-
ling, bij de RSZ, bij het Nationaal
Instituut voor de Statistiek. Er circu-
leerden, onder meer in dit bundel,
een aantal cijfers die wellicht niet
exact zijn, maar die bij benadering
juist zijn. Een paar dagen geleden
heb ik de juiste cijfers bekomen.
Daaruit blijkt, op basis van de meest
recente gegevens, met name 1985, -
het is een record dat men reeds cijfers
heeft van 1985 - dat de participatie
van de vrouwen in Limburg, voor wat
de vijf Vlaamse provincies betreft, op
de vierde plaats komt. Inderdaad, op
de eerste plaats komt Vlaams-Bra-
bant, vervolgens Oost-Vlaanderen,
dan West-Vlaanderen en dan Lim-
burg. Ten slotte, zelfs met een zekere
,,decalage”, volgt Antwerpen, wel-
licht onder invloed van het arrondis-
sement Turnhout.

Wanneer ik spreek over participatie-
graad, bedoel ik al degenen die reeds
werken of werkzoekend zijn en waar-
van het aantal wordt samengesteld.
Ik zal hier vanop deze tribune deze
technische uitleg niet geven. Wel
wens ik te stellen dat dit op een zeer
nauwkeurige en wetenschappelijke
wijze wordt berekend. De cijfers
spreken voor zichzelf.

Mijnheer de Minister, het is vandaag
voor Limburg een ietwat historische
dag ; ik zou kunnen zeggen dat het
zowat een feestdag is omwille van
een gebeurtenis, waarvan ik het be-
lang vanop deze tribune wil onder-
kennen, met name de plechtige on-
dertekening van de perspectievenno-
ta, van een toekomstcontract door
uzelf, door een aantal van uw colle-
ga’s, en door andere instanties, onder
meer Europese instanties. Mijn vraag
is - en het is een gelukkig toeval dat
deze interpellatie vandaag kan wor-
den gehouden - dat dit toekomst-
contract voor Limburg in de allereer-
ste plaats vrouwgericht zou zijn. In
de ingediende nota ter voorbereiding
van de interpellatie heb ik een vijftal
suggesties gedaan. Ik wens deze nog
even in herinnering te brengen omdat
ze volgens mij de klemtonen leggen
die voor ons prioritair zijn. Vooraf
wil ik zeggen dat de door ons gestelde
vragen vanzelfsprekend niet exclusief
door de Vlaamse Regering kunnen
worden beantwoord, maar dat een
aantal opdrachten en verantwoorde-
lijkheden ongetwijfeld bij de nationa-
le Regering, bij het nationaal Parle-
ment liggen. Dit belet evenwel niet
dat belangrijke aspecten van het pro-
bleem ook tot de bevoegdheid en de
middelen van de Vlaamse Regering
behoren.

.

Wij staan in Limburg voor een bij- De heer H. Schiltz : Daar hebben de
zonder moeilijke toestand, meer in vrouwen het zó goed dat ze niet wil-
het bijzonder wat de vrouwenwerk- len gaan werken !!!
looshéid  betreft.

40 procent van de vrouwen die tegen
werkloosheid  zijn verzekerd, hebben
geen joh : voor gans Vlaanderen ligt
het cijfer op 24 procent. Iedereen
\veet dat het werkloosheidsprobleem
\.ooral daar ligt ; inderdaad, de man-
nelijke \\,crkloosheid  in Limburg ligt
onget\\~ijt‘~Id  op een gunstiger peil.
Maar het gemiddelde van gans de
provincie  \\fordt  sterk, ten nadele  van

De heer L. Dhoore : Eens en voor-
goed zou ik dit vals gerucht de kop
willen indrukken : het gaat hier niet
over een artificieel probleem. De
participatie van de vrouwen ligt op
30,l  procent in Limburg. Dit is pre-
cies het gemiddelde van Vlaanderen.
Ik herhaal : wij staan op de vierde
plaats ; en het gemiddelde van Vlaan-
deren wordt sterk gedrukt omwille
van de lage participatiegraad in Ant-

Eén van de suggesties heeft betrek-
king op het probleem van het onder-
wijs en de opleiding. Dat is het uit-
gangspunt. Bij het vaststellen van een
dergelijk tekort gaan wij akkoord om
te zeggen dat wij in Limburg niet
noodzakelijk 40.000 jobs op tien jaar
nodig hebben, maar dat wij de situa-
tie wensen waarbij de participatie-
graad aan het onderwijs en het voort-
gezet onderwijs in Limburg op het-
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zelfde peil zou kunnen worden ge-
bract  als voor de rest van het land.
Dat is dus voor de vrouwelijke, nog
meer dan voor de mannelijke bevol-
king en voor de jongens het geval. Ik
weet zeer goed dat dit voor een ge-
deelte van ons en van onze organisa-
ties afhangt, maar het is duidelijk dat
de stimuli die moeten komen vanuit
de beide regeringen daarbij essen-
tieel zijn. Het is toch een aanduiding,
mijnheer de Minister, als ik zeg dat
specifiek, wat de beroepsopleiding
betreft, de meisjes maar de kans heb-
ben om vier richtingen te kiezen, ter-
wijl dit voor de jongens in Limburg
vierentwintig richtingen zijn. Als ik
zie hoeveel meisjes inzake beroeps-
en studiekeuze verkeerd worden geo-
riënteerd en beroepen kiezen zonder
het minste uitzicht, dan is het toch
logisch dat we vragen dat de begelei-
ding inzake beroepsoriëntering op
een efficiënte manier zou gebeuren.
Die taak is gedeeltelijk weggelegd
voor de Limburgse milieus maar ook
Minister Kelchtermans - en het ver-
heugt mij dat hij hier aanwezig is -
kan ter zake zijn medewerking verle-
nen. Het zou toch niet mogen, mijn-
heer de Minister, dat de RVA vrou-
wen uit de werkloosheidsreglemente-
ring uitsluit wanneer zij geen reële
kans hebben gekregen om aan het
arbeidsproces te participeren. Ik ben
ervan overtuigd dat in Limburg, zoals
elders, een aantal werkloze vrouwen
misschien niet beter vragen dan in
die situatie een tijdlang te blijven.
Wij zijn het er allemaal roerend mee
eens dat dit moet worden vermeden.
Ik meen evenwel dat diegenen onder
de vrouwen, veruit de grote meerder-
heid, die werkelijk werk zoeken, niet
beter vragen dan dat klare wijn wordt
geschonken. Ik herhaal evenwel dat
het niet mag dat iemand wordt uitge-
sloten die vooraf geen ernstige kans
heeft gekregen onder meer in de
vorm van een bijscholing, een be-
roepsscholing via de RVA enzo-
voort. Ik nodig u uit om dit probleem
op het terrein te komen onderzoe-
ken.

Mijnheer de Minister, wij gaan ak-
koord met de genomen initiatieven
op het gebied van deeltijds leren,
deeltijds werken. Voor een aantal in-

dividuele gevallen is dit uitstekend.
Wij vragen u evenwel in uw contac-
ten met de SERV enzovoort ervoor
te zorgen dat het deeltijds arbeiden
uit een volwaardig arbeidscontract
zou bestaan en niet, zoals nu wel eens
gebeurt uit een soort erzatscontract.
Dit waren enkele beschouwingen
rond onderwijs en vorming.

Een tweede suggestie - en daarvoor
bent u, mijnheer de Minister, in de
eerste plaats verantwoordelijk, ik
ben ervan overtuigd dat wij daarvoor
op u kunnen rekenen - heeft betrek-
king op de gevoerde investeringspoli-
tiek. Hier vraag ik u dat, wat Lim-
burg betreft, speciaal aandacht zou
worden besteed aan het probleem
van de vrouwenwerkloosheid. Per-
soonlijk heb ik toch een zekere erva-
ring in deze materie. Ik had de gele-
genheid vijf jaar het departement van
Streekeconomie te leiden en weet
derhalve zeer goed dat een Minister
en zijn medewerkers, maar ook de
Gewestelijke Ontwikkelingsmaat-
schappij, een hefboom in handen
hebben. Met de enorme voordelen
die nu kunnen worden bekomen voor
investeerders die, ofwel willen uit-
breiden, ofwel nieuwe initiatieven
nemen, beschikt de overheid nu over
een belangrijke hefboom die ze moet
toelaten in de komende maanden tot
resultaten te komen. Ik zou bijna
zeggen dat het afhangt van de beze-
tenheid, die men bezit, om het pro-
bleem aan te pakken om tot resulta-
ten te komen. Ik zou een aantal voor-
beelden kunnen geven van het begin
van de jaren ‘70. Sommige bedrijven
zouden toen nooit naar Limburg zijn
gekomen zonder de ernstige oriënte-
ring vanuit het beleid. De overheid
moet ook thans de investeerders wij-
zen op de voordelen die Limburg
biedt. Ik weet dat Limburg dit van-
zelfsprekend ook moet doen, maar
het is toch vooral op het Kabinet van
de Minister dat de contacten met de
investeerders die plannen hebben,
worden gelegd. Wanneer een inves-
teerder weet welke enorme voorde-
len een streek biedt en welk poten-
tieel aan arbeidskrachten er voor
handen is, dan zou hij toch gek moe-
ten zijn op het aanbod niet in te gaan.
Met andere woorden, wij hebben
troeven, wij hebben kansen. Het zal
afhangen van de politieke wil, vooral

van de Vlaamse Regering, om tot re-
sultaten te komen.

Ik heb een derde suggestie in ver-
band met de dienstensector. Ik zal u
de cijfers besparen. Het LISO,  het
Limburgs Instituut voor Samenle-
vingsopbouw, heeft nauwkeurig uit-
gerekend dat de dienstensector in de
brede zin van het woord, dus zowel
de openbare sector als de privé-sec-
tor, in de komende tien jaar, 18.000
jobs nodig heeft. En voor de welzijns-
sector alleen heeft het LIS0 aange-
toond dat op relatief korte termijn
2.095 jobs in Limburg moeten wor-
den bijgecreëerd om te komen op het
gemiddelde van het land. Enkele da-
gen geleden hebben wij vernomen
dat Minister Dehaene middelen vrij-
maakt voor enkele duizenden jobs in
de welzijnssector, voor de ziekenhui-
zen en de bejaardentehuizen.

Mijnheer de Voorzitter van de Exe-
cutieve, door uw inspraak in dit dos-
sier, zou u deze onbillijke, ik zou bij-
na zeggen onrechtvaardige, situatie
die in de welzijnssector in Limburg is
ontstaan, gedeeltelijk omwille van de
demografische evolutie, kunnen
recht trekken. U kunt van deze gele-
genheid haast providentieel gebruik
maken.

Een vierde suggestie betreft de her-
verdeling van de arbeid. Ik was vori-
ge zondag verrast toen ik in ,,Con-
frontatie” op televisie de sociale ge-
sprekspartners en ook de Minister
over deeltijdse arbeid hoorde spre-
ken. In hun ogen betekent deeltijdse
arbeid maximum een halftijdse job.
Dat is natuurlijk niet waar. U weet
dat wij een voorstel hebben inge-
diend over 3/4 en 4/5 jobs. Dit voor-
stel hebben wij al enkele keren be-
sproken en het is niet uitgesloten dat
het in de eerstvolgende dagen ander-
maal aan bod zal komen. Wij zijn
van oordeel dat mits het invullen van
een aantal waarborgen - en ik heb
zelf kritiek gekregen van de sociale
organisaties omdat mijn voorstel on-
voldoende waarborgen inhield - een
4/5 job een goede formule is. En van-
zelfsprekend maken wij geen onder-
scheid tussen jongens en meisjes. Re-
kening houdend met het sociologisch
verschijnsel dat gezinnen meer en
meer uit twee inkomenstrekkers be-
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staan, lijkt het mij zowel sociaal als
economisch verantwoord in een der-
gelijke nieuwe arbeidsorganisatie te
voorzien. Wij blijven daarbij reaiis-
tisch. Een 4/5 job wordt niet met een
95  wedde betaald. Dat is nonsens.
Ik zal dit op deze tribune niet komen
verdedigen.  Maar tegelijkertijd moet
deze  nieuwe formule  voldoende
waarborgc II inhouden, zodat geen
misbruik wordt gemaakt van de
werknemers die zo een job hebben.
Ik weet dat men het intussen in de
openbare sector reeds in een niet on-
belangrijke mate voor de jongeren-
stages doet en dat daaraan duidelijk
de hand moet worden gehouden op-
dat het niet zou leiden tot de eis dat
eenzelfde prestatie op vier vijfde zou
kvorden geleverd daar waar er een
prestatie op vijf vijfde zou moeten
worden vo I bracht. Met andere woor-
den. wij pleiten dat ook op dit vlak
zou worden nagegaan of vanuit uw
niveau, misschien ,,avant la lettre”,
iets kan ivorden  gedaan.

Zoals u weet heb ik een voorstel van
decreet ingediend. De Raad van Sta-
te heeft gezegd dat dit probleem niet
tot de bevoegdheid van de Vlaamse
Raad behoort. Wij hebben ons daar-
bij moeten neerleggen. Ik was wel
een beetje verrast  ; ik had dit voorstel
van decreet met een aantal collega’s
ingediend. maar men heeft moeten
vaststellen dat dit voorstel blijkbaar
tot de bevoegdheid van het nationale
Parlement behoorde. Wij zullen dan
ook trachten in het nationale Parle-
ment hiervan werk te maken. Ik no-
dig de collega’s uit het advies van de
Raad van State nogmaals te herlezen.
Dit advies werd een paar jaar geleden
uitgebracht, op het ogenblik dat het
decreet werd neergelegd. Ik vraag
niet dat een wetsvoorstel of een wets-
ontwerp tot stand zou worden ge-
bracht, maar ik vraag of men niet
..avant la lettre” een soort van sociale
afspraak tot stand zou kunnen bren-
gen. met als voorbeeld Limburg, een
provincie die zo is aangetast door de
plaag van de vrouwenwerkloosheid
om aldus tot goede resultaten te ko-
men.

Een laatste suggestie betreft de vrou-
bvelij ke migrantenbevolking. Een
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paar weken geleden hebben wij de
gelegenheid gehad een onderhoud te
hebben met Minister Kelchtermans
in verband met dit moeilijke pro-
bleem. Wij weten dat hij akkoord
gaat en wellicht ook voorstellen zal
doen om voor dit probleem een op-
lossing te zoeken. Ik wil daarover nu
niet verder uitweiden, mijn tijd is
trouwens beperkt, maar ik wil vragen
dat speciaal deze groep ongeschool-
den - specifiek uit de MAGREB-
landen - die veel minder kans krij-
gen ook op het gebied van het Neder-
lands onderricht, de kans zou krijgen
op deze wijze aan het actieve leven,
en ook aan het professionele leven te
participeren.

Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ter, collega’s, het Limburg-contract
werd vandaag ondertekend. Ik denk
dat wij nu een concrete stap zouden
moeten zetten. Het gaat om een con-
tract dat loopt over tien jaar, een
contract dat ongetwijfeld door de
ganse Limburgse gemeenschap wordt
gedragen, van welke politieke groe-
pen, van welke sociale organisaties
men ook moge spreken. Het is trou-
wens vanuit de Gewestelijke Ontwik-
kelingsmaatschappij, waarin alle
groepen samen zijn vertegenwoor-
digd, dat de idee is uitgegaan. Dit
mag geen vrijblijvend contract voor
tien jaar zijn. Wij zouden moeten
kunnen komen tot het opsplitsen van
dit contract in schijven van een be-
paalde tijd. Ik weet niet hoelang uw
Regering nog zal duren ; misschien
nog twee jaar. Kunnen wij u niet de
vraag stellen dat de eerste schijf van
dit tienjarenplan, namelijk voor de
eerste twee jaar, zou worden gecon-
cretiseerd, ook wat de cijfers be-
treft ; dat men misschien onmiddel-
lijk van de gelegenheid zou gebruik
maken om op korte termijn iets te
doen wat elders reeds is gebeurd, met
name dat Limburg het rechtmatig
aandeel zou krijgen in de tewerkstel-
lingscircuits. Ik heb zojuist gewag ge-
maakt van het nieuwe voorstel van
Minister Dehaene, maar er zijn ook
de klassieke middelen, namelijk de
G E C O ’s ,  d e  BTK’s, d e  DAC’s,
waarbij wij hebben aangetoond dat
op redelijke basis 2000, 2500 à 3000
jobs - over de cijfers kan worden
gediscussieerd, zij zijn nauwkeurig
vastgelegd - kunnen worden tot

Vrouwenwerkloosheid in Limburg

stand gebracht. Is het uitgesloten dat
men, in de moeilijke situatie waarin
wij verkeren, ook wat de GECO’s
betreft, een maatregel zou nemen
waarbij de vrijstelling van de bijbeta-
ling voor degenen die het niet kun-
nen dragen - ik pleit inderdaad niet
voor algemene maatregelen - zou
worden vastgelegd ?

Mijnheer de Minister, dat was mijn
vraag vandaag op deze min of meer
historische dag. Ik wil niet overdrij-
ven, maar het is toch niet onbelang-
rijk. Geef hoop aan onze Limburgse
vrouwen, aan die 25.000 en die ande-
ren die de motie nog niet onderte-
kend hebben, maar natuurlijk precies
dezelfde zorg hebben. Laat er ons
voor zorgen dat dit contract uiteinde-
lijk een contract op vrouwenmaat
wordt. (Applaus bij de CVP en in de
publieke tribune).

De Voorzitter : Dames in de tribune,
het spreekt voor zich dat wij gechar-
meerd zijn door uw bezoek. Ik vestig
er echter uw aandacht op dat ons
Reglement bepaalt dat de aanwezi-
gen in de publieke tribune geen goed-
keuring of afkeuring mogen laten
blijken. Ik moet u dus nadrukkelijk
verzoeken niet meer te applaudisse-
ren.

Mevrouw Van Puymbroeck heeft het
woord.

Mevrouw M. Van Puymbroeck (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, aansluitend bij wat de heer
Dhoore daarnet heeft belicht, wil ik
ook uitdrukkelijk op een paar feiten
wijzen.

De 43.600 werklozen in Limburg be-
tekenen in werkelijkheid 76.782
werkzoekenden. Dit betekent 20,2
procent van de beroepsbevolking te-
genover 14,2  procent in Vlaanderen
en 15,7  procent voor België.

De vrouwenwerkloosheid in Limburg
bedraagt in het algemeen gezien 38,3
procent van het totaal van de werklo-
zen waar dit voor gans Vlaanderen
23,3  procent bedraagt of 23,2  procent
voor België. De jeugdwerkloosheid
in Limburg ligt op 26,2  procent.

41 procent van de werklozen liep en-
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kel lagere school. Voor de langdurige
werklozen echter wordt dat 62 pro-
cent. Nog opmerkelijk is dat 41 pro-
cent van de langdurige werklozen in
Limburg vrouwen zijn. Het aantal
mannelijke werklozen daalt, maar
het aantal vrouwelijke werklozen
stijgt.

Door de Limburgse Raad voor Sa-
menwerkingsopbouw werd in 1986
een studie gemaakt voor de regio
Hasselt zowel als voor de regio Ton-
geren. De beide studies bevestigen
mekaar.

Ik geef hier de cijfers voor Hasselt.
Van de 7.495 uitkeringsgerechtigden
volledig werkloze mannen waren er
3.479 die enkel lager onderwijs had-
den gevolgd. 2.901 kwamen uit het
secundair onderwijs en 558 uit het
hoger onderwijs. Van de ongeveer
25.000 dito vrouwen volgde 10.088
alleen maar lager onderwijs, 12.209
het secundair onderwijs en 1.807 het
hoger onderwijs.

Is het niet eigenaardig dat het per-
centage vrouwen, ook uit het hoger

Over het gebruik van software-taletl
in Vlaanderen werd geïnterpelleerd
door de heer W. Desaeyere
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onderwijs toch hoger licht dan het
percentage van de mannen ? Wij stel-
len vast dat vrouwen inderdaad moei-
lijker aan werk geraken. Dat is niet
alleen zo in Limburg maar in het ge-
hele land. Uit de concrete cijfers ech-
ter zien wij dat de toestand in Lim-
burg nog dramatischer is dan het
landsgemiddelde. Ik heb niet de pre-
cieze cijfers voor de andere pro-
bleemgebieden. Ik zou graag van de
Minister vernmen hoe de toestand
daar is.

Als de vrouwen werk krijgen is dat
meestal in bijzondere en in niet zo
aantrekkelijke statuten.

Zoals de heer Dhoore verheug ik mij
over het feit dat die overeenkomst
vandaag werd ondertekend, maar is
het niet eigenaardig dat ondanks alle 
nieuwe investeringen er in Limburg
tussen 1979 en 1985 vierduizend vaste
arbeidsplaatsen verloren gingen ?
Welke waarborgen hebben wij dat
het nieuwe ondertekende contract
wél zal worden uitgevoerd ? De re-
conversieplannen voor de vrijgeko-
men mijnwerkers lijken maar heel
langzaam op gang te komen en als
wij horen dat er nu ongeveer 9.800
mijnwerkers gaan afvloeien en een
nieuwe plaats zullen zoeken en dat
de heer Gheyselinck daarvoor maar
een heel beperkt bedrag over heeft,
dat dit bedrag beperkt blijft zelfs als
de Vlaamse Regering daar haar deel-
tje zal bijleggen, dan vraag ik mij af
of dit geen invloed zal hebben op de
kansen voor de vrouwen in Limburg.
Is het ook niet opmerkelijk - dat
heeft mij trouwens heel erg getroffen
- dat het verslag van de GOM Lim-
burg dat 35 bladzijden telt slechts een
paar regeltjes over heeft voor de
vrouwenwerkloosheid en dit om vast
te stellen dat 44 procent van de tegen
werkloosheid verzekerde vrouwen
werkloos is, dat het een structurele
werkloosheid betreft en dat een spe-
cifieke beroepsopleiding en bijscho-
ling nuttig zou zijn. Daarmee is alles
gezegd. De RVA-cursussen levert de
computerdeskundige, tegelplaat-
sters, vrouwelijke metsers, garagisten
en buschauffeurs af, maar de bedrij-
ven schijnen hen niet dezelfde kansen
te bieden als de mannen. Uit de con-
tacten met mijn Limburgse collega’s
hoor ik dat als een algemene klacht.

Vrouwenwerkloosheid in Limburg

Mijnheer de Eerste Minister, is het
niet mogelijk om hier een vorm van
,,positieve discriminatie” in te voeren
tot de kansen ietwat gelijker  liggen
en tot de mensen gewoon zijn geraakt
aan vrouwen op plaatsen die wij tot
nu toe als mannenplaatsen be-
schouwden ? Moeten wij, nu er altijd
maar meer geautomatiseerd wordt en
er werkelijk minder arbeidskansen
zijn voor een bepaald gedeelte van
onze bevolking, geen serieuze studie
maken van drastische arbeidsherver-
deling ? Het gaat niet op, in Limburg
niet maar ook elders in Vlaanderen
of in België niet, om mensen te ver-
wijten geen betaald werk te vinden
als er geen beschikbaar is.

Tenslotte wil ik mij aansluiten bij col-
laga Dhoore daar waar hij speciaal
beroep doet op u om werk te vinden
voor de vrouwelijke migranten. Ook
in mijn eigen gemeente, Borgerhout.
waar + 12 procent migranten wonen.
vinden de meeste jonge vrouwen
geen werk zelfs al spreken en schrij-
ven zij drie of meer talen. Ook al
hebben zij dezelfde studies gedaan
als onze eigen mensen, zij kunnen
moeilijker dan onze Vlaamse mensen
aan werk geraken (Applaus).

De Voorzitter : De heer Desaeyere
heeft het woord.

De heer W. Desaeyere (op de tribzr-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijii-
heer de Minister, collega’s, ik meen
dat het voor Limburg vandaag geen
grote dag maar eerder een zeer zwar-
te dag is. Op een ogenblik dat de
werkloosheidscijfers met tienduizend
eenheden verhogen kan men het toch
moeilijk anders aanvoelen. In andere
landen of streken zou men deze dag
zelfs bestempelen als een catastrofale
dag en dat is het voor Limburg, ook
voor de vrouwen. Vandaag komen
10.000 mannen de werklozen vervoe-
gen. Dit zal ook voor de vrouwen in
Limburg en bijkomend probleem
stellen, vermits de concurrentie voor
het bekomen van een job nog groter
zal worden. Ik vrees dat de vrouwen-
werkloosheid in de eerstkomende ja-
ren nog sterker zal worden dan tij-
dens de voorbije jaren, De rose schijn
die men probeert te wekken, door te
spreken van een toekomstcontract is
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volgens mij zonder betekenis. Dat is
slechts een vodje papier.

Minister G.
of ertegen ?

Geens : Bent U ervoor

De heer W. Desaeyere : Dat contract
heeft niet de minste juridische waar-
de. Mijnheer de Minister, dat weet
u. Ik betreur  dat. De heer Dhoore
heeft dit trouwens ook gezegd.

Minister G. Geens : Ik vraag of u
ervoor of ertegen bent.

De heer W. Desaeyere : Ik ben in-
derdaad tqen  een dergelijke kome-
die. Dit is niet eerlijk. Dit is de men-
sen een rad voor de ogen draaien.
Slen kan het vergelijken met het pa-
riteitsrapport voor de landbouwers,
met dat verschil dat dit een jaarlijks
rapport is. Dat heeft als voordeel de
ti-aarbors  dat het om het jaar wordt
oscontrolccrd.  De heer Dhoore heeft
er terecht de aandacht op gevestigd
dat het noodzakelijk zou moeten zijn
om te \\cr-ken met schijven en dit
contract tc verifieren. Dit is een mini-
mum minimorum dat voor het pari-
tsitsrapport  voor de arbeiders moet
\i-orden  scrcspecteerd.  Een contract
\‘oor  10 j aa r, dat zelfs niet om het
jaar wordt gecontroleerd, heeft geen
enkele waarde omdat er geen sanctie
is voorzien en omdat er geen terug-
koppeling aan verbonden is. Wan-
neer men ccn contract aangaat moet
er een tegenprestatie tegenover
staan. Er moet worden vastgelegd
welk percentage van het budget vol-
gend jaar naar de Limburgse regio
zal gaan. rekening houdend met het
niveau v a n  de werkloosheid. Zolang
dergelijkc  automatische terugkoppe-
lingsmechanismen  niet worden inge-
bouwd. is  er geen sprake van een
wettelijk contract. Dat betreur ik.

w a t  ik zeg is misschien erg pessimis-
tisch. maar het stoot mij tegen de
borst jaar- na jaar te moeten constate-
ren dat e r  in feite niets echts is ge-
beurd. z e l f s  niet op de domeinen die
hier werden aangehaald. Inzake on-
derwijs. bij  voorbeeld, hadden wij op
het eindc  van de vorige legislatuur
een belangrijke kans. Het wetsvoor-
stel betreffende Mons en de integra-
tie van de Economische Hogeschool

werd in één van beide Kamers, na-
melijk de Senaat, goedgekeurd. Op
dat ogenblik ware het zeer eenvoudig
geweest om bij het begin van de nieu-
we legislatuur te stellen dat een ont-
werp dat in één van de Kamers is
goedgekeurd, onveranderd door de
andere Kamer moet worden aange-
nomen, omdat dit in principe meestal
zo gebeurt. Hoe dikwijls hebben wij
hier niet meegemaakt dat een ont-
werp van de Senaat naar de Kamer
wordt gestuurd en dat de meerder-
heid zegt dat er aan de tekst geen
jota mag worden veranderd, want dat
het anders opnieuw in de andere Ka-
mer moet worden besproken. Had de
meerderheid zich op dat standpunt
geplaatst, dan was de integratie van
de Hogeschool reeds een feit ge-
weest. Maar, bij het begin van de
nieuwe legislatuur begon Minister
Coens, gevolgd door de CVP en de
PVV, zich in allerlei bochten te wrin-
gen en de zaak op de lange baan te
schuiven, allerlei mogelijke generali-
saties naar andere kandidaturen,
naar andere uitbouw enzovoort in het
mechanisme te voorzien, met het ge-
volg dat de integratie er nog altijd
niet is. Zo zou ik verschillende voor-
beelden kunnen aanhalen. Telkens
opnieuw stel ik vast dat, daar waar
zich een kans voordoet, deze niet
wordt te baat genomen. De volks*
unie moest het verzet tegen de slui-
ting van de Limburgse mijnen organi-
seren opdat de premie van 400.000
naar 800.000 frank zou worden ver-
hoogd en dan zegt men nog dat wij
in Limburg over ons laten gaan en
dat wij onvoldoende agressief zijn.

Welnu, wij zijn misschien onvoldoen-
de agressief, maar dat is dan ook de
schuld van de Vlaamse Regering die
onvoldoende positieve discriminatie
ten opzichte van Limburg aanwendt.
(Applaus bij de VU)

De Voorzitter : Minister Geens heeft
het woord.

Minister G. Geens (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, de heer Dhoore heeft eraan
herinnerd dat 29 april 1987 voor Lim-
burg een belangrijke dag is. Inder-
daad, vandaag werd het toekomst-
contract ondertekend door afgevaar-
digden van de nationale Regering,
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van de Vlaamse Regering, van het
provinciebestuur van Limburg en is
ook de toezegging bekomen van de
Europese Commissie dat zij hier ach-
ter staat en haar toezegging zal for-
maliseren door de materiële onderte-
kening van het document over een
paar weken. De termijnen van be-
sluitvorming zijn in de Europese Ge-
meenschap nog langer dan bij ons.

Ik denk niet dat de heer Dhoore een
dromer is, maar hij meent in het sa-
menvallen van deze gebeurtenis en
zijn interpellatie een gunstig voorte-
ken te zien.

Ik herinner mij mijn bezoek gisteren
met drie Japanse bedrijfsleiders,
waaronder de president van CMK,
een groot Japans bedrijf, dat een
nieuwe vestiging te Oevel in de Kem-
pen tot stand brengt, waar vandaag
de eerste steen wordt gelegd. De eer-
ste steen wordt gelegd op de verjaar-
dag van de Japanse keizer. De Japan-
ners, misschien wel het meest ratio-
nele volk ter wereld, zien een gunstig
voorteken in het feit dat de eerste
steen wordt gelegd op de dag van de
verjaardag van de Keizer.

De heer W. Luyten : De Keizer is
ziek geworden en heeft het feest op
zijn verjaardag moeten verlaten.

De Voorzitter : De Keizer is niette-
min verjaard.

De heer W. Luyten : Vanmiddag
werd via de radio medegedeeld dat
hij ziek is geworden en dat is een
ongunstig voorteken.

Minister G. Geens : Daarover zullen
wij nu niet verder uitweiden.

Ik wens de heer Dhoore te feliciteren
voor het realisme waarmede hij vijf
voorstellen heeft gedaan.

Vooreerst zijn er de cijfers - ik zal
daar niet lang blijven bij stilstaan -
die aantonen dat de werkloosheids-
graad in Limburg aanzienlijk hoger
is dan in Vlaanderen, 40 procent te-
genover 24. Ik kan het ook anders
stellen, op 4 werklozen in de provin-
cie Limburg zijn er 3 vrouwen. Het
feit dat de mijnwerkers bijna allemaal
mannen zijn - ik maak abstractie
van de enkele vrouwelijke bedienden
- heeft misschien voor gevolg dat
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men in deze hele problematiek min-
der aandacht heeft besteed aan de
vrouwen. Dit belet echter niet dat
het probleem als dusdanig wordt ge-
steld.

De vrouwelijke werkloosheid in Lim-
burg is zeer hoog, voor de mannen
niet, althans wanneer men dit verge-
lijkt met Vlaanderen in zijn geheel of
met België of met de Europese Ge-
meenschap. Men kan moeilijk zeggen
dat Limburg op dit vlak zeer hoge
cijfers scoort. Het verdwijnen van
een groot gedeelte van de mijnactivi-
teit heeft ook een weerslag op de
mannelijke werkloosheid, zelfs wan-
neer het sociale probleem van de
mijnwerkers wordt opgelost, blijven
er de toeleveringsbedrijven die uiter-
aard ook een weerslag hebben op de
werkgelegenheid. Buiten datgene dat
wij vandaag hebben beslist weet ie-
dereen dat wij sedert 1982 belangrij-
ke inspanningen hebben gedaan naar
Limburg toe. Dat heeft voor gevolg
dat de totale RSZ-tewerkstelling tus-
sen 1982 en 1985 - het laatste jaar
waarover wij gegeven hebben - in
Vlaanderen is gestegen met 30.000
arbeidsplaatsen of een stijging met 2
procent. Dit is een zeer eigenaardig
land. Twee dagen nà het einde van
elke maand weten wij hoeveel werk-
lozen er zijn maar op het aantal te-
werkgestelden moeten wij bijna twee
jaar wachten en dit in een tijd dat de
computers bestaan.

In Limburg is de tewerkstelling geste-
gen met, afgerond, 5.400 arbeids-
plaatsen zijnde 3 procent. Dit is in
hoofdzaak gesitueerd bij de vrouwen.
De tewerkstellingstoename bij de
mannen bedroeg, afgerond, 1.400
eenheden, wat een stijging is van 1
procent, terwijl de toename van de
tewerkstelling van de vrouwen steeg
met, afgerond, 4.000 arbeidsplaatsen
zijnde 7,5  procent.

De groei van de tewerkstelling in de
provincie - een groei die gestimu-
leerd is onder meer en vooral door
de Vlaamse overheid en door initia-
tieven ter plaatse - is op de eerste
plaats de vrouwen ten goede geko-
men. Dus de ontwikkeling is op dat
vlak gunstig maar toch onvoldoende
zoals blijkt uit de werkloosheidscij-
fers.
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Wat is daaraan te doen ? Vooreerst
is er het akkoord, de verbintenis die
wij vandaag hebben aangegaan, het
toekomstcontract. Mi jnheer  Des-
aeyere, dit is geen contract in de ci-
viel-rechtelijke betekenis van het
woord.

De heer W. Desaeyere : Dan zou ik
het toch niet zo noemen.

Minister G. Geens : Het staat er ook
zo niet op.

De heer W. Desaeyere : Waarom
noemt u het dan zo ?

Minister G. Geens : Wij hebben een
politiek engagement genomen vanuit
vier richtingen en dat is belangrijk.

De heer W. Desaeyere : Mijnheer de
Minister u moet het dan zo niet noe-
men wij hebben al genoeg Orwel-
liaanse grootspraak.

Minister G. Geens : De enige concre-
te suggestie die ik van u heb gehoord
- het spijt mij - is de integratie van
de Economische Hogeschool.

De heer W. Desaeyere : Het is een
voorbeeld.

Minister G. Geens : Ik vraag mij af
op welke manier u daarmee de vrou-
welijke werkloosheid zult doen da-
len.

De heer W. Desaeyere : Dat zou ik
u gemakkelijk kunnen aantonen.

Minister G. Geens : Als dit uw enige
suggestie is, dan is dit graatmager.

De heer W. Desaeyere : Het is symp-
tomatisch voor uw sabotagepolitiek.

Minister G. Geens : U moet niet zo
kwaad worden.

De heer
kwaad.

W. Desaeyere : Ik word niet

Minister G. Geens : Ik zeg dat het
graatmager is.

De heer W. Desaeyere : Wij hebben
omvangrijke dossiers. Ik wil u deze
wel overhandigen. Die hebben wij u
trouwens als verschillende malen ge-
geven.

Minister G. Geens : Ik ken dit dos-
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sier zeer lang. Ik was anderhalf jaar
Minister van Onderwijs.

De heer W. Desaeyere : Zeg dan niet
dat het een magere suggestie is. Het
is symptomatisch voor uw sabotage.

Minister G. Geens : Ik zeg alleen
maar dat u in Limburg moet herhalen
dat u gekant is tegen dit toekomst-
contract.

De heer W. Desaeyere : Ik ben ge-
kant tegen de comedie  die u opvoert
met de termen die u nu terugtrekt.

Minister G. Geens : Ik nodig u alleen
uit dit in Limburg te herhalen. Op
die manier heeft u een uitstekend
thema voor uw toespraken.

De heer W. Desaeyere : U gebruikt
de verkeerde term, die juridisch geen
waarde heeft. Hierbij heeft u enkel
demagogische bedoelingen. Dat zal
ik zeker in Limburg herhalen.

Minister G. Geens : Wat dat betreft
heb ik geen enkel complex.

De heer W. Desaeyere : Inderdaad
niet.

Minister G. Geens : Deze politieke
verbintenis zal hard worden ge-
maakt. Ik zal hierop morgen in ant-
woord op de interpellatie van uw par-
tijgenoot Schiltz dieper ingaan. Wan-
neer wij ernaar streven het peil van
de werkloosheid in Limburg over tien
jaar op het niveau van Vlaanderen te
brengen, dan speelt dit vooral in het
voordeel van de vrouwen, gezien het
peil van de mannelijke werkloosheid
op dit ogenblik dat van Vlaanderen
niet zoveel overschrijdt. Gelet op de
ontwikkeling in de mijnen moeten wij
ons hoeden voor wat komen kan. Het
is nogal evident dat wij hieraan bij-
zonder belang moeten hechten.

Op het vlak van de opleiding is er
inderdaad heel wat te doen. Het do-
cument dat u mij zojuist heeft over-
handigd, mijnheer Dhoore, komt uit
het dossier van de dames die hier
aanwezig waren en die van de Voor-
zitter verbod hebben gekregen om
mij ook toe te juichen. In dit docu-
ment staat een opsomming van de
beroepsopleidingsmogelij kheden in
Limburg. Zeer onlangs werden er
drie centra bij opgericht : ten eerste,
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een Centrum voor Produktie en Ont-
werptechnieken, afgekort Cadcam ;
ten tweedc. een Centrum voor Auto-
matisatietcchnieken, wat gelet op de
sterke automatisering in een aantal
Limburgsc bedrijven zoals onder
meer de automobielfabricage, niet
zonder belang is en, ten derde, een
Centrum \‘oor  Burotica. Ze zijn alle
drie in Hasselt gevestigd.

Zo kom ik tot één van de suggesties
van de heer  Dhoore, namelijk dat
men iets meer  moet doen aan onder-
wijs en opleiding.  Dat geldt voor het
onderwijs dat behoort tot het Minis-
terie van Onderwijs. Het geldt ook
voor de RVA. Het is niet toevallig
dat in de Vlaamse Regering een Mi-
nister full-time Minister is voor oplei-
ding en vorming. Hij is trouwens uit
de provincie  Limburg omdat hij spe-
ciaal voor deze problematiek gevoe-
lig moet zijn. want er is daar enorm
veel te doen.

Wat Limburg betreft, veroorloof ik
mij te zeggen dat moet worden inge-
gaan op de suggesties die reeds door
mij werden gedaan  en ook door mijn
collega werden  overgenomen, name-
lijk de helc problematiek van de we-
dertewerkstclling en  de  beroepsop-
leiding aan te pakken op een gede-
centraliseerde manier. In hoofde van
de Vlaamse Regering is dit via de
subregionalc tewerkstellingscomités.
In Limburg is er maar één, in Oost-
Vlaanderen vier in Vlaams-Brabant
twee en in Antwerpen vier. Ik heb
reeds lang gepleit  voor decentralise-
ring. ook binnen Limburg. Deze pro-
vincie telt ongeveer 750.000 inwo-
ners. Indien in dezelfde normen toe-
pas als in de andere provincies, kom
ik tot drie a vier subregionale tewerk-
stellingscomités. Dit zou aansluiten
bij de realiteit van de streek. Hier
zijn wij echter voor een gedeelte ge-
handicapt omdat de regionalisering
en communautarisering  van de RVA
niet verder is doorgevoerd en nog
steeds nationaal is, terwijl, indien de
VDAB reeds bestond, wij een veel
grotere bewegingsvrijheid zouden
hebben en veel meer operationeel
zouden kunnen optreden. Er zijn in-
derdaad bij komende opleidingen
voorbehouden inzake confectie, ho-

reca,  taalopleiding, onthaal, perso-
neel in de toeristische sector en dies
meer. Wij hebben op het stuk van de
opleiding enorm veel te doen, niet
alleen in Limburg maar overal. Wij
leven in Vlaanderen met een situatie
van de vreselijke paradox van een te-
kort aan arbeidskrachten op het
ogenblik dat wij  in Vlaanderen
250.000 werklozen tellen, omdat wij
niet de juiste personen hebben die
voor de nieuwe jobs zijn opgeleid.
Wij doen enorme inspanningen ter
zake, maar er is nog veel te doen.
Wanneer ik in mijn kabinet twee se-
cretaressen moet aanwerven omdat
er twee plaatsen vacant zijn gekomen
en wanneer ik deze niet kan vinden,
dan geeft dit aan de Minister van
Economie en Werkgelegenheid in
Vlaanderen een aantal bedenkingen.

Een moderne secretaresse moet kun-
nen omgaan met een tekstverwerker,
een personal computer enzovoort.
Dat zijn echter zaken die onze scho-
len onvoldoende worden aangeleerd.

Ik kom
king.

thans tot een tweede bemer-

Er is voor een paar maanden bij het
Beheerscomité van de RVA, door
Minister Kelchtermans en Staatsse-
cretaris Smet de vraag gesteld om
speciale opleidingsprojecten op te
zetten voor vrouwen. Dat wordt op
dit ogenblik onderzocht en de zaken
zullen worden geactiveerd. U weet
immers ook dat wij in het kader van
onze reconversiepolitiek - dit is
reeds in uitvoering - speciale pro-
gramma’s hebben opgezet voor de
drie ontwikkelingsgebieden en in eer-
ste instantie aan Limburg denken.

De bedoeling van Minister Kelchter-
mans is in de ontwikkelingsgebieden
per jaar 5.000 herscholingen/omscho-
lingen te realiseren.

Dit was nu uw eerste bemerking,
waar men ook nog eventueel de be-
roepskeuze kan aan toevoegen. Wij
zijn onvoldoende gewapend voor de
toekomstige ontwikkeling van de ar-
beidsmarkt. Iedereen weet dat een
aantal activiteiten geen toekomst
meer hebben en dat bijgevolg de jon-
geren daarnaar niet moeten worden
georiënteerd. Er zijn andere moge-
lijkheden die systematisch worden
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opgespoord ; ook op dat vlak is er
nog veel te doen.

In datzelfde kader zijn er ook de
schakelprojecten ; zij werden in Lim-
burg opgestart en zij werden tot ne-
gen opgevoerd, hoofdzakelijk voor
laaggeschoolde werkzoekende vrou-
wen.

Wij hebben tevens met het Europees
Sociaal Fonds besprekingen gevoerd
over de beroepsopleiding die, in het
kader van het geïntegreerd actiepro-
gramma, in Limburg zou kunnen
worden op gang gebracht. Dit leidde
reeds tot resultaten : op die manier
kunnen 500 opleidingen per jaar met
Europese gelden worden gefinan-
cierd.

Bijgevolg zijn er op dat vlak enorm
veel mogelijkheden. Inzake beroeps-
keuze pleit ik zeer sterk voor een ge-
decentraliseerde aanpak. Er werd in
Limburg een overlegplatform onder-
wijs-arbeid opgericht.

Mijnheer Dhoore, in zoverre u daar-
toe kan bijdragen, zou ik u dankbaar
zijn mocht u ons helpen bij een gede-
centraliseerde aanpak in Limburg
zelf ; inderdaad, deze aanpak moet
op een meer gedecentraliseerde basis
gebeuren. Ter zake verwacht ik voor-
stellen. Indien deze voorstellen niet
worden gedaan, zullen wij de herin-
deling van de RVA autonoom door-
voeren. Ik heb dit reeds herhaaldelijk
gezegd.

Vervolgens kom ik tot de investe-
ringspolitiek en de aandacht daarbij
voor vrouwen.

Uit de cijfers die ik heb gegeven over
de groei van de tewerkstelling in de
RSZ, blijkt dat er 5.400 arbeidsplaat-
sen voor mannen, dat is één vierde
en 4.000 voor de vrouwen, dat is drie
vierden. Ik heb reeds herhaaldelijk
cijfers gegeven vanop  deze tribune en
ook in de Commissie voor Economie
en Werkgelegenheid, waaruit blijkt
dat wij een duidelijke prioriteit heb-
ben voor de ontwikkelingsgebieden
en dat in ons reconversieprogramma
voorzien is dat twee derden van de
middelen, tijdens de vier eerstko-
mende jaren, voor de ontwikkelings-
gebieden worden gereserveerd.
Daarbij werd een speciale aandacht
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voor de vrouwen ingecalculeerd, te-
meer omdat een aantal nieuwe activi-
teiten, die wij op het oog hebben, in
het bijzonder vrouwen zijn gericht.

Wat de dienstensector betreft hebt u
realistische voorstellen gedaan. U
bent er hier niet van afgeweken. U
hebt gewezen op de mogelijkheid om
Geko’s aan te werven in het kader
van de ziekenhuissector. Ooit heb ik
andere voorstellen gehoord in Lim-
burg die volgens mij wishful-thinking
zijn en dat moeten wij ook duidelijk
zeggen : Zo kan het Nationaal Insti-
tuut voor de Statistiek nooit van
Brussel naar Hasselt worden overge-
heveld.

In mijn eigen administratie werk ik
aan een zekere deconcentratie. Wij
hebben opties genomen op een ter-
rein in Hasselt, naast de provinciale
besturen, om een deel van mijn admi-
nistratie, vatbaar voor deconcentra-
tie, over te brengen naar Limburg.
Hierdoor wordt ook de dienstverle-
ning aan de bevolking verbeterd. Dit
lost het probleem echter niet op. Ter-
loops wijs ik er op dat de term ,,dien-
stensector” misleidend is. Begrippen
zoals tertiaire, dienstverlenende, se-
cundaire of industriële sector vloeien
immers door mekaar. Naar mijn me-
ning moet vooral aandacht besteed
worden aan de dienstensector die di-
recte toegevoegde waarde creëert. Ik
denk bij voorbeeld aan consulting,
aan wat verband houdt met nieuwe
technologieën n a a r  h e t  onderne-
mingsbeleid toe enzovoort. Onder-
wijs, volksgezondheid enzovoort zijn
afgeleiden en worden trouwens gefi-
nancierd via de Schatkist. Wanneer
men in dergelijke zaken overdrijft,
wordt, via fiscaliteit en overheidsfi-
nanciën, een veel te zware last gelegd
op onze produktieve ondernemingen
die aldus hun competiviteit kwijtspe-
len, probleem dat wij trouwens ge-
kend hebben rond de wende van de
tachtiger jaren.

Er zijn inderdaad creatieve diensten-
sectoren en ik denk onder meer aan
de enorme mogelijkheden op het
vlak van het toerisme in Limburg.
Wij zijn volop bezig met een groot
project. Vanmiddag zal normalerwij-
ze de aanduiding gebeuren van het
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studiebureau dat de feasibility van
dat groot toeristische project moet
bepalen. Ik heb zeer goede kandida-
turen waaronder één van Ameri-
kaanse oorsprong, een Amerikaans
studiebureau dat nauw in verband
staat met bedrijven waarvan ik hier
de naam uiteraard niet vermeld.

Een vierde punt dat u hebt aange-
haald is de herverdeling van de ar-
beid. Ik kan mij daarbij aansluiten
zodat ik hierover niet lang moet uit-
weiden. Ter zake is inderdaad nog
veel te doen, maar laat mij er onmid-
dellijk aan toevoegen dat deze reali-
satie in de eerste plaats door de on-
dernemingen zelf moet gebeuren. De
overheid doet het, maar ook de
privé-sector zou het moeten doen. U
hebt ook gewezen op de opslorpings-
programma’s. Vier, vijf jaar geleden
toen ik de portefeuille van werkgele-
genheid in Vlaanderen aanvaardde,
heb ik onderhandelingen gevoerd
met de nationale Minister van Arbeid
en Tewerkstelling. Die onderhande-
lingen hebben ertoe geleid dat de op-
slorpingsprogramma’s verdeeld wor-
den over de gewesten in functie van
de werkloosheid. Dit gebeurde dus
ook in Vlaanderen. Dank zij deze op-
slorpingsprogramma’s ging er meer
werkgelegenheid naar Limburg dan
voordien. Dat deze opslorpingspro-
gramma’s niet altijd werden opge-
vuld, is niet mijn fout. Wij zouden
hierover lang kunnen discussiëren.
Wanneer ik de verdeling van de op-
slorpingsprogramma’s, van het aantal
te creëren jobs, in Limburg naga, dan
stel ik vast dat deze grosso modo aan-
sluit bij de verdeling van de werk-
loosheidscijfers tussen mannen en
vrouwen. Bij de tewerkgestelde
werklozen waren één derde mannen,
tweederde vrouwen. Bij de tewerkge-
stelden in het DAC waren 29 procent
mannen en 78 procent vrouwen.

De heer L. Dhoore : Mijnheer de
Minister ik twijfel niet aan die abso-
lute cijfers.

Minister G. Geens : U weet dat die
cijfers intussen nog verbeterd zijn.

De heer L. Dhoore : Er is nu een
inhaalbeweging ten belope  van 1500.
Maar er is nog altijd een tekort van
twee a drie duizend. Men moet daar
oog voor hebben.

Vrouwenwerkloosheid in Limburg

Minister G. Geens :  Mijnheer
Dhoore, ik wil uw aandacht dan nog
vestigen op een ander feit dat u als
mandataris voor Limburg zeker zal
interesseren. Dank zij Simona zijn
wij dag aan dag geïnformeerd en we-
ten wij dat voor de GECO’s de ver-
houding anders ligt. 56 procent van
de tewerkgestelden zijn mannen en
44 procent zijn vrouwen. En wie zijn
de werkgevers van de GECO’s ? De
gemeentebesturen en de OCMW’s.
Daar moet dus iets gebeuren. Er
moeten in Limburg een aantal dingen
ter plaatse worden geregeld. Men
moet ook ter plaatse zijn verantwoor-
delijkheid nemen. Brussel zal niet al-
les oplossen en daarmee bedoel ik de
Vlaamse en ook de nationale Rege-
ring.

De herverdeling van de arbeid is in
feiten, u hebt het zelf gezegd, een
probleem van de arbeidsverhoudin-
gen en is bijgevolg nationale materie.
Het is vooral Minister Hansenne die
ter zake uitstekende initiatieven
heeft genomen. Ik vraag echter dat
men van onderuit daarop inspeelt.
Wij zijn ter zake niet bevoegd. De
Raad van State heeft ons, inzake een
voorstel van decreet door u inge-
diend, onbevoegd verklaard.

Het laatste punt dat door u werd aan-
gehaald betreft de migranten. Ik ben
daar ook gevoelig aan. Er moet iets
voor gedaan worden. Dat is evident.
ook als het aantal inwijkelingen niet
meer stijgt. Ik meen dat dit het geval
is. Er zijn echter de volgende genera-
ties van de eerste immigranten.
Daarvoor moet wat worden gedaan.
Dat is een bevoegdheid van de Ge-
meenschap en niet van de Staat. Wij
hebben daarvoor echter geen middel-
en. De bevoegdheid is overgedragen
in 1980 in het kader van de wetten
op de staatshervorming en de middel-
en die daarvoor toen werden aange-
wend, hooguit een paar miljoenen.
zijn mee overgedragen in de globale
gemeenschapsdotatie. Als wij echter
iets ernstiger willen doen, dan zal er
meer geld moeten worden aange-
wend teneinde een fatsoenlijke poli-
tiek inzake de migranten te voererl.
Dat spreekt voor zich. Wij hebben
echter de middelen niet. Er is in Bel-
gië een nieuwe behoefte ontstaan.
Mevrouw Van Puymbroeck heeft
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verwezen ruiar  wat in haar eigen ge-
meente bestaat. Het is dus niet zo
specifiek voor Limburg. Wel komt
het in Limburg sterk voor. De inte-
gratie van dc migranten, het onthaal
is een exclusieve bevoegdheid van de
gemeenschappen. Wi j  hebben  e r
echter geen geld voor. Het geld is
nooit gekomen. Dat plaatst ons dus
wel voor een  aantal moeilijkheden
waarvoor wij  in het kader van de glo-
bale aanpak. die wij vandaag hebben
beslist, ruimte moeten vinden.

Ziedaar, mijnheer de Voorzitter, wat
ik aan dc heer Dhoore wilde ant-
woorden.

Mevrouw van Puymbroeck is de ana-
lyse van de heer Dhoore bijgetreden
en heeft t rouwens in dezelfde zin sug-
gesties gedaann waarvoor ik haar
dankbaar ben Ik kan terecht en met
een gerust geweten  zeggen dat inder-
daad nu reeds die belangstelling voor
het specifieke  probleem bestaat en
tot een groot aantal initiatieven heeft
geleid.

Uw concreet voorstel, met name dit
van het twcejarenprogramma  - ik
zal mij daarover nu niet uitspreken

zal in de globale kader worden
bekeken. u  moet mij niet vragen dat
ik daarop v andaag ja of neen zeg, dat
zou oneerlijk zijn. Ik wil mij op dat
vlak niet engageren vooraleer ik weet
welke de juiste draagwijdt daarvan is.

Ik kan met II besluiten dat het inder-
daad vandaag een dag van hoop is
voor Limburg. Het is geen zwarte
dag geweest voor Limburg. Er zijn
belangrijke aanzetten gegeven voor
een nieuwe toekomst van de provin-
cie. die er volledig anders zal uitzien.

Op mijn bank heb ik twee boeken
liggen. Het ene boek dateert van
1938 van de hand van de heer Copp-
ée : ,,Probl?mes  de l’industrie char-
bonnière” : het tweede boek is van
Kare l  Pinsten :  , ,De  Limburgse
steenkoolnijverheid”. Er is ook een
boek van 1957 van Jef Moons, even-
eens handelend over de steenkoolnij-
verbeid  in Limburg. Wat mij hierin
treft. is dat de problemen aangehaald
door de heer Pinxten en de heer
Moons toen reeds juist waren gezien,

maar
wend.

dat de therapie niet is aange-

Wat mij vooral treft is de grote ver-
antwoordelijkheid van de holdings in
deze aangelegenheid. Het zwarte
goud heeft voor Limburg niet geren-
deerd, althans niet in de mate dat het
moest renderen. Het heeft niet veel
zin op de schuldvraag in te gaan.
Daarom heb ik ook gezegd dat de
reconversie van Limburg niet alleen
een zaak is van de overheid. Het is
ook een zaak van de privé-sector. Ik
bedoel daarmee vooral dat de finan-
ciële instellingen een schuld hebben
in te lossen tegenover Limburg.
Wanneer men in dit land blijk geeft
van civisme, moet men dit doen. Het
heeft inderdaad geen zin in dit land
een provincie te laten verkommeren,
want dit zal zijn weerslag hebben op
de totaliteit. Dat is evident.

Ik wil alleen maar zeggen dat het niet
vanaf deze tribune is dat een oplos-
sing aan het probleem zal worden ge-
geven. Wij zijn duidelijk op de goede
weg. Het veronderstelt wel een per-
manent overleg tussen de uitvoeren-
de macht en de wetgevende macht.
U kent de problemen ter plaatse. U
kunt ons een aantal suggesties doen,
maar ook de privé-sector moet bij dit
probleem worden betrokken.

Ik ben er zeker van dat, wanneer
men deze synergie opbouwt, de toe-
komst voor Limburg anders kan wor-
den, dat er grote hoop is en vandaag
is daartoe een eerste, belangrijke en
beslissende stap gezet.

De Voorzitter : De heer Desaeyere
heeft het woord.

De heer W. Desaeyere (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, ik zou
slechts één element uit het antwoord
van de Minister willen aanhalen om-
dat dat element illustreert waarom u
volgens mij nooit een echte leider van
Vlaanderen zal zijn, met name omdat
u in uw denkwijze nog altijd impliciet
de unitaire reflex doortrekt en op dat
vlak een totaal gebrek aan verbeel-
ding demonstreert. Ik ga maar één
zin aanhalen : ,,Het is ondenkbaar
dat bij voorbeeld het Instituut voor
de Statistiek naar Limburg verhuist”.
Dit is een typisch unitair denkpa-

troon. Nederland bij voorbeeld heeft
aangetoond dat het wél kan. Het Na-
tionaal Instituut voor de Statistiek al-
daar is verhuisd naar Heerle. U kon
geen beter voorbeel vinden om het
verschil te illustreren tussen uw uni-
taire manier van denken en een fede-
ralistische echt decentraliserende ma-
nier van denken. Nederland heeft de
PTT verhuisd naar Groningen.
Waarom zegt u dat het ondenkbaar
is dat het Instituut voor de Statistiek
bij ons naar Limburg verhuist. Voor
u is dat ondenkbaar omdat u nog al-
tijd Belgisch denkt. Daarom is u in
feite niet geschikt als Eerste Minister
van Vlaanderen.

De Voorzitter : Mevrouw
broeck  heeft het woord.

Van Puym-

Mevrouw M. Van Puymbroeck :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, ik zou even uw aandacht
willen vestigen op punt. U zei dat,
ondanks het feit dat wij in Vlaande-
ren met zoveel werklozen hebben te
kampen, men een heel groot aantal
posten niet kan invullen. Ik wil hier
verwijzen naar de studie van Profes-
sor Coetsier en zijn groep waarin
wordt gestipuleerd dat 10 à 20 pro-
cent minder-begaafden, terwijl wij 30
procent middelmatig en 15 à 20 pro-
cent meer begaafden en 10 à 15 pro-
cent meest begaafden hebben.

Het komt er ook op aan voor ieder
categorie van mensen geschikt werk
te vinden. Ik wens uw aandacht op
dat probleem te vestigen, want ik heb
de indruk dat wij, zowel in de natio-
nale als in de Vlaamse Regering, dit
aspect enigszins verwaarlozen.

Ik wens nog een ander punt naar vo-
ren te brengen. Ik ken een vormings-
organisatie in Hasselt - die ik niet
met naam wens te noemen -, die nu
erkend is op basis van het vijfde de-
creet en waar, omwille van de erken-
ning, door Minister Hansenne wordt
overwogen alle DAC-toelatingen in
te trekken (en daar gaat het om vrou-
wenwerk). Ik meen dat wij zowel van
Vlaamse als van nationale zijde de
inspanningen moeten bundelen, zo-
dat wij geen tegenwerking krijgen
waardoor wat op één gebied wordt
verwezenlijkt op een ander gebied
wordt teniet gedaan.
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De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

REGELING VAN DE WERK-
! ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hiermee zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 14 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt om 18 uur
gesloten.

Vlaamse Raad
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